
سرمقاله:  محمد رضا قاسمی نیا

در دیدار فرماندهان و کارکنان نیروی هوایی ارتش و پدافند هوایی 

رهبر معظم انقلاب: با توافق خوب موافقیم 
رهبر معظم انقلاب به تلاش بی وقفه مسئولین و هیأت مذاکره کننده 
برای خارج کردن حربه تحریم از دست دشمن، اشاره کردند و گفتند: اگر 
توافقی انجام شود، باید در یک مرحله و در بردارنده کلیات و جزئیات، 
با یکدیگر باشد. مفاد این قرار داد نیز باید روشن، واضح و غیرقابل 

تفسیر و تأویل باشد. 
رهبر معظم انقلاب اسلامی با تبیین علت و هدف اصلی دشمنی 
36 ساله و ادامه دار دولت آمریکا و خطای محاسباتی آنها برای به 

زانو درآوردن و تحقیر ملت ایران، به رفتار و عملکرد منطقی و مستدل ایران در مذاکرات 
هسته ای و رفتار غیر منطقی و باج خواهانه طرف مقابل اشاره و تأکید کردند: ملت ایران 
در روز 22 بهمن نشان خواهد داد که زیر بار حرف زور نمی رود و پاسخ هر تحقیر کننده 
ای را نیز با ضربه متقابل خواهد داد. به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم 
رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای صبح دیروز )یکشنبه( در دیدار فرماندهان و کارکنان 
نیروی هوایی ارتش و پدافند هوایی،که همزمان با سالروز بیعت تاریخی جمعی از همافران و 
کارکنان نیروی هوایی ارتش با امام خمینی )ره( در نوزدهم بهمن سال 1357 برگزار شد ...

دوشنبه - بیستم بهمن ماه  1393 - نوزدهم ربیع الثانی   1435 -  سال هفدهم - شماره  3653 - قیمت 500 تومان

»ایمان« بررسی کرد:

سهم استان  قم از وام 
50 میلیونی مسکن

دکتر روحانی در مراسم جایزه کتاب سال:

انقلاب اسلامی 
با افراط و تفریط 

مخالف است 
رییس جمهوری با تأکید بر اینکه بسط مفاهیم، حفظ 
نویسندگان،  بر عهده  انقلاب اسلامی  تازگی  و  طراوت 
همه  به  باید  گفت:  است،  قلم  و صاحبان  فرهیختگان 
انقلاب  ایران،  اسلامی  انقلاب  که  شود  گفته  جهانیان 
اعتدال بود و به افکار عمومی جهان ابلاغ شود که در 
چارچوب انقلاب اسلامی ایران، خردسوزی و کتاب سوزی 

وجود ندارد.
حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی روز یکشنبه و 
در سی و دومین دوره جایزه کتاب سال جمهوری اسلامی ایران 
و بیست و دومین دوره جایزه جهانی کتاب سال تصریح کرد: 
انقلاب اسلامی با افراط و تفریط مخالف است و حرکتی در جهت 
عقلانیت، فهم، فقه و باز کردن گره از زندگی مادی و معنوی 

مردم است....

نقش سوادآموزی 
در استقرار عدالت آموزشی

یکی از نهادهایی که در ماه های 
انقلاب  شکوهمند  پیروزی  اول 
داده  آن  تأسیس  فرمان  اسلامی 
بود.  سوادآموزی  نهضت  شد 
ماه  )ره( حدود 11  امام  حضرت 
از پیروزی انقلاب نگذشته بود که 
فرمان تأسیس نهضت سوادآموزی 

را دادند و به نوعی فرمان ...

 ایمان : مدیر امور شعب بانک قرض الحسنه مهر ایرانیان 
دراستان قم با بیان اینکه  راهبرد و رسالت ما این است که 
بدون هیچ گونه بنگاهداری صرفاً منابع جمع آوری شده را 
در اعطای  تسهیلات قرض الحسنه مصرف  نماییم، گفت: این 
بانک در راستای حمایت از اقشار کم درآمد جامعه و رفع 
نیازهای  اصلی  مردم قم تنها با 4درصد کارمزد سالیانه وام 

ضروری ارایه می دهد.

ناصر سزاوار با اشاره به اینکه مردم باید لذت بانکداری اسلامی را به 
وضوح احساس کنند گفت: بانک قرض الحسنه مهر ایران با پرداخت 
بیش از 110هزار فقره وام ازدواج در سراسر کشورصدر ارایه این نوع 

تسهیلات در جمع بانک های کشور قرار دارد.
وی با بیان اینکه بانک قرض الحسن مهر ایران بدون الزام به 
داشتن سپرده، تسهیلات قرض الحسنه  درمان برای بیماری های  

صعب العلاج پرداخت می کند گفت: شعب استان قم ...

براساس ضوابط پرداخت تسهیلات بافت فرسوده به ازای هرواحد مسکونی در کلان شهرها 50 میلیون تومان، در مراکز 
استان ها و شهرهای بالای 200 هزار نفر 40 میلیون تومان و سایر شهرها 30 میلیون تومان است و حداکثر تا 80 درصد هزینه 

های ساخت مسکن بدون در نظرگرفتن متراژ واحدها پرداخت می شود.

آخرین مهلت بخشش مشمولان غایب
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رئیس پلیس فتا استان قم  اعلام کرد :

اعتماد به شاگرد عامل برداشت ازحساب معلم

جانشین فرماندهي انتظامي استان قم :

باشگاه هاي ورزشي قم سالم سازي می شوند

مدیر امور شعب بانک قرض الحسنه مهر ایرانیان دراستان قم خبر داد؛

پرداخت  انواع وام قرض الحسنه 
تنها با 4 درصد کارمزد سالیانه
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در نظر دارد انجام پروژه های ذیل را از طریق مناقصه عمومی به شرکتهای 
واجد شرایط واگذار نماید.

شرح مختصر پروژه :
1- ساماندهی، بهسازی و اجرای بهبود و عبور و مرور معابر شهر ) جدول گذاری، 
زیر سازی، آسفالت ( به مبلغ :1/185/495/790 ریال براساس  فهرست بهای واحد 

پایه رشته راه و باند سال 1393
 : مبلغ  به   ) آسفالت  و  زیر سازی  گذاری،  )جدول  معابر شهر  بهسازی   -2
1/132/124/813 ریال براساس فهرست بهای واحد پایه رشته راه و باند سال 1393.

تامین اعتبار پروژه :  
اعتبارات استانی سال 1393 .

مشخصات فنی : 
- جدول گذاری ، اجرای زیر سازی به ضخامت 15 سانتیمتر و آسفالت به 

ضخامت 7 سانتیمتر.
- سایر اطلاعات کلی و جزئیات در اسناد مناقصه موجود می باشد.

- شرایط:
-  دارا بودن صلاحیت از سازمان مدیریت و برنامه ریزی.

- ارائه ضمانت برای شرکت در مناقصه به مبلغ 10/060/000 ریال  مربوط به 
پروژه شماره یک و مبلغ 9/900/000 ریال جهت پروژه شماره دو .

- برندگان اول و دوم مناقصه هر گاه حاضر به انعقاد قرار داد نشوند سپرده آنان 
به ترتیب ضبط خواهد شد.

- شهرداری در قبول و رد هر یک از پیشنهادات مختار است.
داوطلبان می توانند از زمان درج آگهی نوبت اول  تا 7 روز پس از آگهی نوبت 

دوم برای  دریافت اسناد مناقصه اقدام نمایند.
حداکثر مهلت تحویل اسناد و ارائه پیشنهاد 17 روز پس از انتشار  آگهی نوبت 

دوم می باشد.
هزینه آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.

نشانی : بخش خلجستان، شهر دستجرد، بلوار  معلم، شهرداری دستجرد
شماره تلفن : 025-35223624

شهرداری دستجرد
آگهی مناقصه عمومی )نوبت دوم(

پدیده زیرمیزی 
در قم به صفر 
رسیده است

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم در گفت و گو با ایمان:

7

قم رتبه نخست کشور در مصرف بی رویه دارو

افتتاح بیمارستان فرقانی نیمه اول سال آینده
شهرک سلامت در قم احداث می شود
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بی  تلاش  به  انقلاب  معظم  رهبر 
وقفه مسئولین و هیأت مذاکره کننده 
از  تحریم  حربه  کردن  خارج  برای 
دست دشمن، اشاره کردند و گفتند: 
در یک  باید  انجام شود،  توافقی  اگر 
مرحله و در بردارنده کلیات و جزئیات، 
با یکدیگر باشد. مفاد این قرار داد نیز 
باید روشن، واضح و غیرقابل تفسیر و 

تأویل باشد. 
رهبر معظم انقلاب اسلامی با تبیین 
علت و هدف اصلی دشمنی 36 ساله و ادامه 
دار دولت آمریکا و خطای محاسباتی آنها 
برای به زانو درآوردن و تحقیر ملت ایران، به 
رفتار و عملکرد منطقی و مستدل ایران در 
مذاکرات هسته ای و رفتار غیر منطقی و باج 
خواهانه طرف مقابل اشاره و تأکید کردند: 
ملت ایران در روز 22 بهمن نشان خواهد 
داد که زیر بار حرف زور نمی رود و پاسخ 
هر تحقیر کننده ای را نیز با ضربه متقابل 

خواهد داد.
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی 
دفتر مقام معظم رهبری، حضرت آیت الله 
خامنه ای صبح دیروز )یکشنبه( در دیدار 
فرماندهان و کارکنان نیروی هوایی ارتش 
و پدافند هوایی،که همزمان با سالروز بیعت 
تاریخی جمعی از همافران و کارکنان نیروی 
هوایی ارتش با امام خمینی )ره( در نوزدهم 
بهمن سال 1357 برگزار شد، آن حادثه 
مهم را حاوی یک مضمون پرمغز و ماندگار 
دانستند و گفتند: اقدام شجاعانه فرماندهان 
و کارکنان نیروی هوایی در 19 بهمن 57، 
نشان دهنده سخن حق و پرجاذبه انقلاب 
اسلامی است که توانسته بود حتی به اعماق 
آن  پادشاهی  ارتش  هوایی  نیروی  دلهای 
زمان که نور چشمی آمریکا نیز بود، نفوذ 
کند. ایشان با تأکید بر لزوم شناخت و حفظ 
این حقیقت مهم، به برخی واقعیات صحنه 
از جمله نفوذ فراگیر انقلاب اسلامی اشاره 
کردند و افزودند: با پیروزی انقلاب اسلامی، 
ملتها با دیدن شجاعت و دلیری ملت ایران 
امریکا  های  زورگویی  مقابل  در  علناً  که 
ایستاد، به هیجان آمدند و جذب پیام انقلاب 
خاطرنشان  اسلامی  انقلاب  شدند.رهبر 
کردند: در طرف مقابل نیز، قدرتهای زورگو و 
در رأس آنها امریکا، از همان روز اول انقلاب، 
از هیچ اقدام و فشاری برای خاموش کردن 
این حرکت عظیم و رو به گسترش، فروگذار 
نکردند و این دشمنی تا امروز هم ادامه دارد.

حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: دشمنی 
اشخاص  با  استکباری  قدرتهای  و  امریکا 
نیست، آنها با اصل حرکت و جهت گیری 
توأم با ایستادگی و استقلال طلبی و عزت 
ایران دشمن هستند.ایشان  خواهی ملت 
سیاستمداران  برخی  سخنان  یادآوری  با 
امریکایی در سالهای اخیر که بغض و کینه 
خود را با ملت ایران، صراحتاً بیان کردند 

گفتند: آنها از ایستادگی ملت ایران عصبانی 
هستند و هدف اصلی امریکا و همراهانش، به 
زانو در آوردن و تحقیر ملت ایران است که 
البته دچار خطا و اشتباه در تحلیل هستند.

رهبر انقلاب اسلامی، علت ناکامی های پی 
در پی امریکاییها در مسائل منطقه و بویژه 
مسائل ایران را، همین خطای محاسباتی 
و اشتباهات راهبردی دانستند و افزودند: 
یک نمونه از این خطاها، اظهارات چند روز 
پیش یک مقام امریکایی است که گفته بود، 
ایرانی ها در مذاکرات هسته ای، دست بسته 
هستند و گیر افتاده اند.حضرت آیت الله 
خامنه ای تأکید کردند: در روز 22 بهمن 
شما خواهید دید که ملت ایران چه حضوری 
خواهد داشت و آن موقع معلوم خواهد شد 
که آیا ملت ایران دست بسته است؟ایشان 
خاطرنشان کردند: دست ملت و مسئولان 
ایران هیچگاه بسته نبوده و این موضوع را 
در عمل نشان داده اند و از این پس نیز 
نشان  را  آن  و شجاعت خود،  ابتکارات  با 
خواهند داد.رهبر انقلاب اسلامی افزودند: 
آن طرفی که فعلاً گیر افتاده و دچار مشکل 
است، امریکا است و همه واقعیات این منطقه 
و خارجِ منطقه، اثبات کننده این حقیقت 
است.حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به 
شکست سیاستهای امریکا در سوریه، عراق، 
لبنان، فلسطین، غزه، افغانستان و پاکستان و 
همچنین شکست امریکا در اوکراین، خطاب 
به امریکاییها تأکید کردند: این، شما هستید 
که سالهای متمادی، پی در پی شکست 
خورده اید اما جمهوری اسلامی ایران پیش 
رفته و به هیچ وجه با سی و چند سال 
گذشته قابل مقایسه نیست .ایشان با اشاره 
به پیشرفتهای گسترده جمهوری اسلامی در 
علم و فناوری، در مسائل گوناگون اجتماعی، 
و در مسائل بین المللی و همچنین نفوذ 
عظیم منطقه ای و رسوخ مبانی انقلاب در 
دلهای جوانان افزودند: جمهوری اسلامی 
ایران با این ذخیره ارزشمند از تجربیات، با 
قدرت، در حال پیشرفت است و امریکاییها 
که نتوانستند این ریشه را قلع و قمع کنند 
جمهوری  نظام  تحمل  به  مجبور  اکنون 
اسلامی هستند و طراحی های سیاسی، 

امنیتی، اقتصادی و فرهنگی آنها مانع از این 
پیشرفت نخواهد شد.رهبر انقلاب اسلامی 
به مذاکرات هسته ای و تلاش بدخواهان 
و معاندان برای القای درماندگی ایران در 
این موضوع اشاره کردند و چند نکته مهم 
را درباره مذاکرات هسته ای متذکر شدند.

اولین نکته ای که حضرت آیت الله خامنه 
ای به آن اشاره کردند موافقت با اصل توافق 
بود که گفتند: من با توافقی که بتواند انجام 
شود موافقم اما با توافق »بد« موافق نیستم.

ایشان با اشاره به اظهارات مکرر امریکایی ها 
که می گویند »توافق نکردن بهتر از توافق بد 
است« افزودند: ما هم همین عقیده را داریم! 
و معتقدیم توافق نکردن بهتر از توافقی است 
که به ضرر منافع ملی و زمینه ساز تحقیر 

ملت بزرگ ایران شود.
تلاش بی وقفه مسئولین و هیأت مذاکره 
از  کننده برای خارج کردن حربه تحریم 
دست دشمن، دومین نکته ای بود که رهبر 
انقلاب اسلامی به آن اشاره کردند و گفتند: 
توافق، حربه  با  و  اتفاق رخ دهد  این  اگر 
تحریم از دست دشمن خارج شود، بسیار 
خوب است اما اگر این اتفاق نیفتاد، همه 
بدانند که راهکارهای فراوانی در داخل کشور 

برای کُند کردن حربه تحریم وجود دارد.
حضرت آیت الله خامنه ای تأکید کردند: 
اگر با همت و تلاش، به داشته های خود، به 
صورت مناسب توجه کنیم، حتی اگر نتوانیم 
حربه تحریم را از دست دشمن خارج کنیم، 
می توانیم آن را کُند کنیم.نکته سوم رهبر 
انقلاب اسلامی، در خصوص رفتار منطقی 
جمهوری اسلامی ایران در مذاکرات هسته 
ای و رفتار غیر منطقی و زورگویانه طرف 
مقابل بود.حضرت ایت الله خامنه ای با اشاره 
جمهور  رئیس  پیش  چندی  سخنان  به 
مبنی بر اینکه مذاکره به معنای رسیدن 
دو طرف به نقطه مشترک است، گفتند: بر 
همین اساس، نباید در مذاکره، یک طرف با 
رفتار غیر منطقی تلاش داشته باشد که هر 
آنچه مورد توقع او است، محقق شود.ایشان 
خاطرنشان کردند: رفتار امریکایی ها و چند 
کشور اروپایی دنباله رو آنها، در مذاکرات، غیر 
منطقی است و با پرتوقعی انتظار دارند همه 

خواسته های آنها تحقق یابد در حالیکه این، 
روشِ مذاکره نیست.حضرت آیت الله خامنه 
زیاده  مقابل  در  مسئولان  ایستادگی  ای، 
خواهی طرف مقابل را کاملاً صحیح دانستند 
با اشاره به عملکرد مستدل و منطقی  و 
از  مختلف  مقاطع  در  اسلامی  جمهوری 
جمله دوران دفاع مقدس و پذیرش قطعنامه 
598، و همچنین مسائل گوناگون بعد از 
اسلامی  نظام  کردند:  خاطرنشان  جنگ، 
در مذاکرات هسته ای نیز براساس منطق 
عمل می کند اما طرف مقابل هیچ منطقی 
ندارد و به دنبال بی منطقی، با تکیه بر زور 
است.ایشان تأکید کردند: ملت ایران زیر بار 
زورگویی و زیاده خواهی و رفتارهای غیر 
منطقی نخواهد رفت.رهبر انقلاب اسلامی 
یک بار دیگر افزودند: من با ادامه و پیشرفت 
مذاکرات و رسیدن به توافق خوب موافقم و 
قطعاً ملت ایران هم با هر توافقی که در بر 
دارنده عزت و احترام او باشد، مخالفتی ندارد.

حضرت آیت الله خامنه ای تأکید کردند: باید 
در مذاکرات، تکریم، حرمت و پیشرفت ملت 
ایران محفوظ بماند زیرا این ملت عادت به 
پذیرش زورگوییِ طرف مقابل اعم از امریکا 
اشاره  با  ندارد.ایشان همچنین  و دیگران، 
به برخی مباحث مطرح شده درخصوص 
توافق دو مرحله ای که ابتدا توافق بر اصول 
کلی و بعد از مدتی توافق بر جزئیات باشد، 
خاطرنشان کردند: چنین توافقی پسندیده 
نیست زیرا با تجربه ای که از رفتار طرف 
مقابل داریم، توافقِ صِرف در کلیات، وسیله 
ای خواهد شد برای بهانه گیری های پی در 
پی در جزئیات.رهبر انقلاب اسلامی تأکید 
کردند:اگر توافقی انجام شود، باید در یک 
مرحله و در بردارنده کلیات و جزئیات، با 

یکدیگر باشد.
افزودند:  ای  خامنه  الله  آیت  حضرت 
مفاد این قرار داد نیز باید روشن، واضح و 
غیرقابل تفسیر و تأویل باشد و مفاد توافق 
نباید به گونه ای باشد که طرف مقابل که 
عادت به چانه زنی دارد، در قضایای مختلف 
بهانه جویی کندرهبر انقلاب تأکید کردند: 
تحریم ها نیز باید به معنی واقعی کلمه 
برداشته شوند.ایشان خاطرنشان کردند: به 
لطف خداوند ملت ایران در 22 بهمن نشان 
خواهد داد هرکسی که بخواهد این ملت را 
تحقیر کند، با ضربه متقابل مواجه خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی گفتند: همه ملت 
ایران و همه دلسوزان متفقند که عزت ملی 
برای یک کشور، بسیار بسیار مهم است زیرا 
اگر عزت ملی نباشد، امنیت و پیشرفت هم 
نخواهد بود، بنابراین عزت ملی باید محفوظ 
بماند و مسئولان هم این موضوع را می 
دانند .حضرت آیت الله خامنه ای در پایان 
خاطرنشان کردند: به فضل الهی، ملت ایران 
با حضور مقتدرانه و عزم راسخ خود در 22 

بهمن، دشمن را به زانو درخواهد آورد.

نهاد  و سرپرست  رییس جمهوری  دفتر  رییس 
دولت  های  تلاش  با  کرد:  اعلام  جمهوری  ریاست 
یازدهم در سطح بین الملل، ایران هراسی به ایران 

دوستی تبدیل شده است. 
به گزارش ایرنا، »محمد نهاوندیان« شنبه شب در برنامه 
گفت وگوی ویژه خبری شبکه دو سیما با بیان این مطلب 
افزود: امروز کشورهای اروپایی برای ارتباط با ایران و برقراری 
روابط تلاش می کنند از یکدیگر پیشی بگیرند.وی گفت: 
خواسته مسئولان کشورهای مختلف در دیدارهای رسمی و 
غیررسمی با مسئولان ایران این است که هر چه زودتر تحریم 

ها کنار برود تا بتوانند با ایران کار کنند.
نهاوندیان اظهار داشت: این خواسته ها حتی در آمریکا 

که عمده ترین دسیسه ها علیه ایران از آنجا شکل می گیرد 
نیز شنیده می شود. امروز تضاد دیدگاهی در این کشور نیز 
بوجود آمده است هر چند رسانه های رژیم صهیونیستی هر 

کاری می کنند تا مذاکرات به نتیجه نرسد .
رییس دفتر رییس جمهوری اظهار داشت: به طور 
مثال امروز خبری از طرف رسانه های آنان منتشر شد 
که در مذاکرات اخیر ایران بحث های دیگری نیز مطرح 
شد که وزیر امور خارجه آن را تکذیب کرد، این مسئله 
نشان می دهد آنان هر کاری می کنند تا مذاکرات به 
جایی نرسد.نهاوندیان ادامه داد: باید با هوشیاری انقلابی 
از حرف دوست  بیشتر  به حرف دشمن  باشیم  مراقب 

اعتماد نکنیم.

وی گفت: گاهی تعجب می کنم از اینکه بعضی از رسانه 
به حرف های  نکردن  اعتماد  های داخلی که شعارشان 
دشمنان انقلاب است، در انتشار اخبار، اعتمادشان به حرف 
یک منبع صهیونیستی و شخص ضد ایرانی بیشتر از کسانی 
است که در لسان مقام معظم رهبری، بچه های انقلاب 

هستند و در حال دفاع از عزت کشورند.
سرپرست نهاد ریاست جمهوری اظهار داشت: این رسانه 
ها برخی اوقات حرف دروغ طرف مقابل را انعکاس می دهند 
اما در انعکاس حرف های طرف خودی کوتاهی می کنند 
حال آن که امروز در صحنه اقتصادی و سیاسی نیاز به یک 
همبستگی داریم و امیدواریم در دهه فجر یک پیام مجدد 

همبستگی ملی را به گوش جهانیان برسانیم.

که  این  بیان  با  خارجه  امور  وزیر 
داشته  اثری  اند  نتوانسته  ها  تحریم 
تعداد  تحریم  مدت  در  و  باشند 
است،  شده  بیشتر  سانتریفیوژها 
گفت: تنها راه رسیدن به توافق همین 
ایران  باید به دولت  مذاکرات است و 

احترام بگذارند. 
در  یکشنبه  روز  ظریف  جواد  محمد 
حاشیه کنفرانس امنیتی مونیخ، این مطلب 
را در جلسه پرسش و پاسخ که مجری آن 
دیوید آگناتوس بود، بیان کرد . رییس تیم 
مذاکره کننده هسته ای جمهوری اسلامی 
ایران در ادامه در پاسخ به سوالی مبنی بر 
این که اگر در 24 مارس به توافق با گروه 
1+5 نرسید آیا به دنبال آن نیستید که برای 
رسیدن به توافق زمان بخرید؟ گفت: اگر ما 
به توافق هم نرسیم ما تلاش خود را کردیم 
و فرآیند دیگری را دنبال خواهیم کرد اما 
من امیدوارم که طرف های مذاکره کننده 

فرآیندی را پیش بگیرند که همه متنفع 
شوند .ظریف با بیان این که اگر به توافق 
نرسیم آخر جهان نخواهد بود، اظهارداشت: 
در واقع ما آنچه را که تمایل داریم ادامه 
خواهیم داد ، ما تلاش خود را انجام می 
دهیم و در ماه های آینده تا زمان تعیین 
شده، تلاش می کنیم و گسترده کردن زمان 
و تمدید آن موثر نخواهد بود و نتایجی به بار 

نخواهد داشت.
مطمئن  همکارانم  و  من  گفت:  وی 
هستیم که دوستانی که در 1+5 با ما مذاکره 
می کنند همگی تلاش دارند که بتوانند هر 
چه زودتر به توافق برسیم.ظریف همچنین 
در پاسخ به این سوال که اگر به توافق رسمی 
برسید طرفین چه موقعیتی خواهند داشت؟ 
افزود: ما از 6 ماه آینده برای رسیدن به راه 
حل استفاده خواهیم کرد نه برای این که به 
شکست برسیم و من فکر می کنم که ما باید 

به راه حل برسیم. 

بدبینی مردم ایران نسبت به غرب 
منطقی است

از  برخی  اخیر  انتقادات  درباره  وی 
نمایندگان مجلس از قدم زدن وی با وزیر امور 
خارجه آمریکا در جریان گفت وگوهای هسته 
ای اظهار داشت: من فکر می کنم باید این 
واقعیت را پذیرفت که در ایران افکار مختلف 
وجود دارد و جامعه ای یک جانبه نیست . ما 
رویکردهای مختلفی در جامعه خودمان داریم 
و این اصلا بد نیست. وی تصریح کرد: در واقع 
بدگمانی بسیار زیادی در ایران نسبت به غرب 
بویژه به خود ایالات متحده وجود دارد و هر 
واکنش و پاسخی که از مردم ایران دریافت 
می شود، بخاطر همان عدم اطمینان و بدبینی 
است که نسبت به غرب وجود دارد. وزیر امور 
خارجه تاکید کرد: تمام دلایل بدبین بودن 
مردم نسبت به غرب، بسیار منطقی است و 
ایران پیش از این با ایالات متحده گفت وگو 
نمی کرد، اما در حال حاضر گفت وگو می 

کنیم و از من پرسیده می شود که آیا این 
گفت وگوها و صحبت ها آیا به نتیجه خواهد 
رسید یا خیر؟ ولی باید بگویم که ما نمی 
توانیم آن خصومت ها و دشمنی های آمریکا 
که نسبت به مردم ایران داشته است را در 
طول مذاکرات نادیده بگیریم. ظریف تصریح 
کرد: مگر این که بتوانیم پیشرفت هایی در 
زمینه مذاکرات داشته باشیم و منتقدان ما در 
ایران حق دارند و من بر این باور هستم حتی 
اگر بتوانیم در طول مذاکرات به توافقی برسیم 
دارند،  ایران حضور  در  باز هم مردمی که 
همچنان نسبت به رفتار غرب و آمریکا بدبین 
خواهند بود. وی همچنین گفت: پیش از این 
قرار بود در ماه ژانویه به توافق برسیم و آژانس 
بین المللی انرژی اتمی هم بر این اعتقاد بود 
که ایران تمامی قوانین آژانس را رعایت کرده 
و حتی یک مورد هم وجود نداشت که ایران 
قوانین را نقض کرده باشد، ولی متاسفانه در 

آن مذاکرات به توافق نرسیدیم.

در دیدار فرماندهان و کارکنان نیروی هوایی ارتش و پدافند هوایی 

رهبر معظم انقلاب: با توافق خوب موافقیم 
اخبارسرمقاله

اخبار

نقش سوادآموزی 
در استقرار عدالت آموزشی

یکی از نهادهایی که در ماه های اول پیروزی شکوهمند 
نهضت  شد  داده  آن  تأسیس  فرمان  اسلامی  انقلاب 
سوادآموزی بود. حضرت امام )ره( حدود 11 ماه از پیروزی 
انقلاب نگذشته بود که فرمان تأسیس نهضت سوادآموزی را 
دادند و به نوعی فرمان ریشه کنی بی سوادی را اعلام نمودند.

معمار بزرگ انقلاب اسلامی امام )ره( با نگاه حکیمانه و بلندی که به توسعه و آبادانی 
کشور داشتند دستور ریشه کن کردن بی سوادی را دادند و در پیام ماه های اول سال ابتدایی 

پیروزی انقلاب اسلامی خطاب به ملت شریف ایران فرمودند:
ملت شریف ایران شما می دانید که در رژیم گذشته آنچه بر ملت مبارز ایران سایه افکنده 
بود علاوه بر دیکتاتوری و ظلم و تبلیغات بی محتوا و هیچ را همه چیز جلوه دادن بود و ملتی 
که در همه  ابعاد از حوائج اولیه محروم بود، وانمود می شد که در اوج ترقی است ازجمله 
حوائج اولیه برای هر ملتی در ردیف بهداشت و مسکن بلکه مهم تر از آن ها آموزش برای 
همگان است مع الاسف کشور ما وارث ملتی است که از این نعمت بزرگ در رژیم سابق 

محروم و اکثر افراد کشور از نوشتن و خواندن برخوردار نیستند چه رسد به آموزش عالی.
با این وصفی که حضرت امام )ره( داشتند، حال که در سی و ششمین سالگرد انقلاب 
شکوهمند اسلامی هستیم، در استان قم در گروه سنی 10 تا 49 سال بالای 94 درصد 
باسواد داریم و این در حالی است که قبل از پیروزی انقلاب اسلامی حدود نیمی از جمعیت 
استان از نعمت خواندن و نوشتن محروم بوده اند و حال 94 درصد رشد باسوادی داریم. 
همه این موفقیت ها مرهون فداکاری های ملت شریف ایران و ایثارگران و خانواده های آن 
عزیزان و تلاش آموزش یاران و مربیان و مدیران مدارس و سواد آموزان می باشد که به 
ندای حضرت امام )ره( و رهبر معظم انقلاب حضرت خامنه ای لبیک گفتند و این افتخار 

را برای قم رقم زدند.
در اعتقاد و دستورات حضرت امام )ره( و رهبر انقلاب اسلامی، سوادآموزی یک جریان 
مهم فرهنگی است و آن را جهادی بلندمدت و آینده ساز می داند و باسواد شدن را موجب 
استقلال فرهنگی دانسته اند. این نکته را نیز نباید فراموش کرد که سوادآموزی در جهت 

توسعه و استقرار عدالت آموزشی می باشد.
از اثرات سوء و مخرب سوادآموزی می توان بر کمیت و کیفیت تولید و نکوداشت کالاها و 
نحوه مصرف، بهداشت و سلامت، محیط زیست، انضباط و قوانین اجتماعی، انتخاب آگاهانه 
بزهکاری و جرم و جنایت و نیز اثرات مثبت سوادآموزی را در تحصیل فرزندان و نقش 
سواد اولیاء در ارتقای فرهنگ جامعه و حقوق شهروندی و باسوادی اولیاء و کیفیت آموزشی 
فرزندان و اثر مثبت سواد والدین در کیفیت زندگی فرزندان و نقش سواد در تربیت آنان و 

نیز باسوادی اولیاء در کارکرد واحدهای آموزشی می توانیم اشاره کنیم.
تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی و اقتصاد خانواده و بهره مندی از تولید داخلی از امتیازات 

باسوادی در خانه و جامعه می باشد.
از سوی دیگر، یکی از راه های رسیدن و قرار گرفتن در سبک زندگی اسلامی – ایرانی 

داشتن سواد اولیه همه آحاد جامعه می باشد.
نکته دیگری که باید به آن اشاره کرد، این است که لازمه بهره گیری روش های فناوری 
اطلاعات و ارتباطات داشتن مهارت خواندن و نوشتن است و پایه همه آموزش ها، سواد 
ابتدایی است و سوادآموزی زیرساخت آموزش های اساسی در هر جامعه ای می باشد و یک 

اصل غیرقابل انکار است.
بین پدیده های اجتماعی نامطلوب و بزهکاری که دامن گیر جامعه شده است و ناامنی با 
میزان سواد رابطه معناداری وجود دارد که تحقیقات صورت گرفته نشان می دهد اکثریت 

زندانیان یا بی سواد و یا کم سواد هستند.
برخی از عناصر کلیدی که سوادآموزی با خود به ارمغان می آورد، عبارت اند از: خودباوری 
و به عبارتی برقراری ارتباط با دیگران از طریق نوشتن، چراکه باسوادی بر حس خودباوری 

و اعتمادبه نفس شخص اثر مثبت گذارد.
پیام توانمندسازی افراد نیز از دیگر عناصر کلیدی سوادآموزی است، به این معنا که 
سوادآموزی توانمندی های موقعیت های روزمره زندگی افراد چه در خانواده و چه در جامعه 

را به آنان اعطا می کند.
در حقیقت هسته ای  که  است  آموختن  و چگونه  یادگیری  به منزله  سوادآموزی 
اصلی آموزش را تشکیل می دهد. مهارت سواد، سوادآموزان قادر می سازد به توانایی های 

خودآموزشی دست یابند.
پیامی دیگر سوادآموزی، بهداشت کودک و مادر است. تحقیقات نشان می دهد کسانی 
که مهارت سوادآموزی را کسب کرده اند، از توان و قابلیت بیشتری در تغذیه و مراقبت های 

بهداشتی فرزندان حتی قبل از دوران بارداری برخوردار می باشند.
توسعه اجتماعی، اقتصادی، سیاسی و فرهنگی از پیام های باسوادی است. با استفاده از 
سواد می توان به سطح بالاتری از حرفه و شغل رسید و برای نیل به بلوغ سیاسی و فرهنگی 
نیز مؤثر است. جامعه ای که دارای نرخ باسوادی بالاتری است شانس بیشتری برای داشتن 
نیروی انسانی مولد دارد و انسان های مولد هم از زندگی بهتری بهره مند می شوند. انسان ها، 

ثروت ها و سرمایه های جوامع اند.
 در این راستا تلاش برای سوادآموزی و آموزش انسان ها در توسعه همه جانبه نیاز مبرم 
است چراکه سواد باعث آگاهی مردم از حقوق خود و فعالیت های جامعه می شود و نتیجه 

آن مشارکت در فناوری های جدید و فضای مجازی خواهد بود.
 * معاون سوادآموزی اداره کل آموزش و پرورش استان قم

فرمانده انتظامي استان قم :

پدافند غیرعامل باید جدي گرفته شود 
 ایمان: فرمانده انتظامي استان قم  گفت: حوزه پدافند غیرعامل را باید جدي 

گرفت و آن را در تمام اقدامات و فعالیت هاي استاني در نظر گرفت. 
سردار کاظم مجتبایي در همایش پدافند غیرعامل ، بابیان اینکه  نباید در پیگیری پدافند 
غیرعامل کوتاه آمد تاکید کرد: راهبرد اصلي در پدافند غیرعامل این است که تمامي موارد 
برآورد شود، اینکه چه بخش هایي در محدوده ناجا و استان قرار دارد، الزامات فرماندهي 
چیست، اینها همه کمک مي کند تا طرح هاي پدافند غیرعامل را بهتر اجرا کنیم. وي در 
بخش دیگري از سخنان خود افزود: تمام ساخت و سازها، تجهیزات، امکانات و اقداماتي 
که در استان صورت مي پذیرد بایستي پدافند غیرعامل در آن لحاظ شود و در بازدیدهاي 
مسئولان و فرماندهان نیز این ملاحظات مورد توجه قرار گیرد. سردار مجتبایي یادآورد شد: 
پدافند غیرعامل فقط اختصاص به بعد سخت افزاري ندارد، بلکه در ابعاد گوناگون فرهنگي 
، اجتماعي ، فضاي مجازي و در کل بعد نرم افزاري، ما نیازمند توجه به پدافند غیرعامل 
هستیم چرا که دشمن دروني انسان یعني شیطان در خط مقدم پشتیباني از دشمن بیروني 
است و دائما" تلاش مي کند تا اعتقادات ما را نشانه رود تا بتواند از درون موفقیت کسب 
کند. در ادامه این همایش معاون عملیات فرماندهي انتظامي استان نیز گفت:بحث پدافند 
غیرعامل امروزه یکي از موضوعات اساسي و مهم در تمام کشورها است که در کشور ما هم 
با شدت و دقت بیشتر دنبال مي شود. سرهنگ " صیاد درویشي" افزود: پلیس نیز به عنوان 
یک سازمان گسترده و با وظایف فراوان در جامعه موضوع پدافند غیرعامل را با برنامه هاي 
مناسب علاوه بر موضوعات سخت افزاري شامل زیر ساخت ها ،پراکندگي ، پوشش و سایر 
موارد حتي در موضوع نرم افزاري نیز در سطح کارکنان پلیس و ماموریت هاي خاص با 
جدیت دنبال مي نماید. وي ادامه داد: ما در سطح استان تلاش مي کنیم بر اساس برنامه 
ها و راهبردهاي ناجا و استفاده از تمام ظرفیت هاي استاني برنامه هاي متنوعي را از طریق 
رده هاي مختلف و با رویکرد پدافند غیر عامل چه در بحث سخت افزاري و چه با رویکرد 

نرم افزاري دنبال کنیم .

مدیر امور شعب بانک قرض الحسنه مهر ایرانیان دراستان قم خبر داد؛

پرداخت  انواع وام قرض الحسنه 
تنها با 4 درصد کارمزد سالیانه

 ایمان : مدیر امور شعب بانک قرض الحسنه مهر ایرانیان دراستان قم با بیان 
اینکه  راهبرد و رسالت ما این است که بدون هیچ گونه بنگاهداری صرفاً منابع 
جمع آوری شده را در اعطای  تسهیلات قرض الحسنه مصرف  نماییم، گفت: این 
بانک در راستای حمایت از اقشار کم درآمد جامعه و رفع نیازهای  اصلی  مردم 

قم تنها با 4درصد کارمزد سالیانه وام ضروری ارایه می دهد.
ناصر سزاوار با اشاره به اینکه مردم باید لذت بانکداری اسلامی را به وضوح احساس کنند 
گفت: بانک قرض الحسنه مهر ایران با پرداخت بیش از 110هزار فقره وام ازدواج در سراسر 

کشورصدر ارایه این نوع تسهیلات در جمع بانک های کشور قرار دارد.
وی با بیان اینکه بانک قرض الحسن مهر ایران بدون الزام به داشتن سپرده، تسهیلات 
قرض الحسنه  درمان برای بیماری های  صعب العلاج پرداخت می کند گفت: شعب 
استان قم تاکنون وام های ازدواج به تعداد 5200 فقره  به مبلغ 160 میلیارد ریال،7500  
فقره تسهیلات قرض الحسنه تامین ودیعه مسکن  به مبلغ260 میلیارد ریال، 6650 فقره 
تسهیلات قرض الحسنه تعمیر و تکمیل مسکن به مبلغ 245 میلیارد ریال، 32700 فقره 
تسهیلات قرض الحسنه رفع احتیاجات ضروری به مبلغ 1240 میلیارد ریال و 260 فقره 
تسهیلات قرض الحسنه کسبه و صنوف  به مبلغ 13 میلیارد ریال پرداخت کرده است.

مدیر امور شعب بانک قرض الحسنه مهر ایران دراستان قم با اشاره به آیه شریفه  سوره 
تغابن که می فرماید:» اگر خدا را وام نیکو دهید آن را برای شما دوچندان می گرداند و بر 
شما می بخشاید و خداست که سپاس پذیر بردبار است« گفت: اساس فعالیت این بانک 
براساس جذب منابع مردمی از طریق افتتاح  انواع حساب های قرض الحسنه پس انداز 
و جاری تعریف شده که این منابع تماما جهت پرداخت تسهیلات قرض الحسنه  به کار 
گرفته می شود. سزاوار از ارایه طرح های  تسهیلاتی جدیدی مانند طرح پرداخت تسهیلات 
ویژه اولیای دانش آموزان مدارس غیر انتفاعی و نیز پرداخت تسهیلات به بازنشستگان و 
مستمری بگیران تامین اجتماعی خبرداد و گفت: یکی از طرح های ویژه  این بانک طرح 
پرداخت تسهیلات قرض الحسنه تا سقف 150 میلیون تومان به هر یک از مدیران، کارکنان 
و نیز افراد معرفی شده از سوی ارگان ها، سازمان ها،نهادها و شرکت های دولتی و خصوصی 
می باشد.وی طرح  تسهیلات حمایت ویژه اشخاص حقوقی  و نیز طرح حمایت از صندوق 
های خانواده، ادارات و سازمان ها، هیئات مذهبی را از دیگر طرح های جدید بانک قرض 
الحسنه مهر بر شمرد و گفت:تسهیلات بانک قرض الحسنه مهر ایران فقط در قالب سازمانی 
و اشخاص حقوقی نیست بلکه طبق طرح نوید 2 عموم مردم نیز می توانند تا سقف 15 

میلیون تومان از تسهیلات با کارمزد سالیانه 4 درصد برخوردار شوند.

مدیرعامل آبفای استان قم:

خشکسالی در قم 11 ساله شد
ایمان: مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم گفت: این استان حدود 11 
سال است که با خشکسالی مواجه شده که این امر مشکلات تأمین آب را دو 

چندان کرده است.
عبدالحمید توکلی بینا در همایش نقش هیئات مذهبی در پیروزی انقلاب اسلامی که 
با حضور استاندار، فرماندار، نماینده قم در مجلس شورای اسلامی، معاون سیاسی و امنیتی 
استاندار قم و جمعی از مسئولان استان در مجتمع نور برگزار شد با اشاره به آیاتی از قرآن 
در خصوص قداست آب اظهار کرد: با وجود تأکیداتی که در این آیات شده است متأسفانه 
آن گونه که شایسته است به آب به عنوان مایع حیاتی توجه نکرده ایم.وی با بیان اینکه باید 
با استفاده صحیح از آب قدردان این نعمت بزرگ الهی باشیم، گفت: کاهش نزولات آسمانی 
و گرم شدن هوا موجب کمبود شدید آب در سراسر کشور به ویژه استان قم شده است.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم نخستین و بزرگ ترین مسئله کشور را موضوع 
آب عنوان کرد و افزود: استان قم حدود 11 سال است که با خشکسالی مواجه شده که این 
امر مشکلات تأمین آب را دو چندان کرده است.وی صرفه جویی و پرهیز از اسراف را راهکار 
گذر از این بحران سخت دانست و تأکید کرد: با وجود اینکه به همت مسئولان کشور آب از 
فرسنگ ها دورتر با سختی ها و مشقت های فراوانی به قم رسیده است اما همچنان نگرانی ها 
برای تأمین آب وجود دارد.توکلی بینا ضمن اینکه از مردم خواست برای نزول باران دعا کنند، 
بار دیگر بر ضرورت استفاده درست از آب تأکید و خاطرنشان کرد: استفاده درست از آب و 

پرهیز از مصارف غیرضروری شکر عملی از خداوند است

طی 9 ماهه نخست سال در قم:

10 میلیارد ریال در »طرح شفا« هزینه شد
ایمان: مدیر کمیته امداد امام خمینی)ره( شهرستان قم از هزینه شدن بیش 
از 10 میلیارد و 138 میلیون ریال در اجرای طرح شفا در قم طی 9 ماهه نخست 

سال خبر داد. 
اکبر رشیدی گفت: بیماران بسیاری نیازمند مراقبت در منزل هستند که کمیته امداد با 
پرداخت هزینه های خارج از تعرفه به این گروه برای کمک و یاری به بیماران تلاش می کند.

وی گفت: همواره توجه به بهداشت و وضعیت جسمانی افراد تحت پوشش کمیته امداد 
مورد توجه بوده که در این راستا آموزش گروهی خانواده ها، توزیع بسته های بهداشتی، 
بهسازی حمام و سرویس های بهداشتی، لوله کشی آب، کمک به بیماران خاص، پرداخت 
هزینه های درمانی و تکمیلی بیماران در دستور کار قرار گرفته است.وی عنوان کرد: با اجرای 
طرح شفا، از کمک خیرین و نیکوکاران جهت رفع نیازهای خانواده های دارای بیمار خاص 
و نیازمند استفاده می شود.مدیر کمیته امداد امام خمینی)ره( شهرستان قم بیان کرد: در 
طرح شفا طی 9 ماهه نخست سال بیش از 10 میلیارد و 138 میلیون ریال در قم هزینه 
شده است.وی ادامه داد: همچنین 2 هزار و 626 بیمار صعب العلاج تحت پوشش از خدمات 

هشت میلیارد ریالی بیمه تکمیلی و درمان کمیته امداد قم بهره مند شدند.

از اسفند ماه آغازمی شود:

ثبت نام اخذ مجوز ورود به محدوده 
طرح ترافیک  درسال  آینده 

ایمان: معاون شهرسازي و امور زیربنایي از ثبت نام اولیه متقاضیان جهت اخذ 
مجوز ورود به محدوده طرح ترافیک در سال 1394 خبر داد.

مسیح الله معصومي موضوع کنترل هوشمند ترافیک در محدوده مرکزي شهر را از جمله 
مهم ترین ضرورت ها در حوزه حمل و نقل و ترافیک شهر قم عنوان کرد و افزود: اجتناب 
از تراکم ترافیک در محدوده مرکزي شهر و آلودگي هاي ناشي از ترافیک در این محدوده، 

ضرورت محدودیت ورود به این معابر را مورد تأکید قرار مي دهد. 
وي ضمن اشاره به وجود مراکز تجاري، مذهبي، فرهنگي، آموزشي و خدماتي فراوان در 
هسته مرکزي شهر و بویژه اطراف حرم مطهر حضرت معصومه )س(، از کاربران ترافیکي 
این معابر، به عنوان کاربر نهایي یاد کرد که بایستي بیشترین درجه رضایت مندي از اجراي 

طرح کنترل هوشمند محدوده ترافیک را داشته باشند.
دکتر معصومي با تشریح معابر تشکیل دهنده محدوده طرح ترافیک و با اشاره به فروش 
سالیانه مجوز ورود به محدوده طرح ترافیک در سال 1393 افزود: با اقدامات صورت گرفته 
توسط کارشناسان مرکز مدیریت هوشمند ترافیک و سازمان حمل و نقل و ترافیک، در 
سال 1394 علاوه بر مجوز سالیانه، مجوزهاي روزانه، ماهانه، فصلي و حتي پاره وقت نیز 

طراحي و صادر خواهد گردید. 
معاون شهرسازي و امور زیربنایي با بیان ممنوعیت ورود خودروهاي فاقد مجوز در 
زمان اجراي طرح و ثبت تخلفات از طریق دوربین هاي هوشمند و اعمال قانون خودروهاي 
متخلف با همکاري پلیس راهور گفت: ساعت اجراي طرح را در شش ماه نخست سال 
1394 در نوبت صبح از ساعت 8 تا ساعت 13 و در نوبت عصر از ساعت 17 تا ساعت 

22 مي باشد. 

استاندار قم  تاکید کرد:

لزوم تکیه بر دانش بومي 
در گذر از شرایط سخت تحریم 

ایمان: استاندار قم با اشاره به تحریم هاي خصمانه دشمنان، بر لزوم تکیه بر 
دانش بومي در گذر از شرایط سخت تحریم تاکید کرد.

حجت الاسلام والمسلمین محمد صادق صالحي منش در مراسم جشن فجر انقلاب 
که در دانشگاه قم برگزار شد، طي سخناني با اشاره به زندگي گهربار پیامبر اعظم)ص( 
اظهار کرد: امروز با گذشت بیش از 14 قرن از وفات رسول اکرم )ص(،  بیش از یک و 
نیم میلیارد مسلمان از دین آن حضرت پیروي مي کنند.استاندار قم اضافه کرد: با وجود 
تلاش کشورهاي غربي براي خاموش کردن چراغ اسلام، این دین الهي هر روز پرفروغ 
تر از قبل در حال رشد و بالندگي است.وي با اشاره به قیام مردي از سلاله ي طیبه ي 
پیامبر در ایران تصریح کرد: امام خمیني )ره( با اعتقادي راسخ نسبت به هدف خود، 
با همه ي سختي ها و مشقت ها مقابله کرد و نهایتا با پشتوانه ي مردم ایران انقلاب 
اسلامي را به پیروزي رساند.حجت الاسلام والمسلمین صالحي منش شعار امام راحل 
مبني بر "جمهوري اسلامي، نه یک کلمه کمتر و نه یک کلمه بیشتر" را مورد توجه 
قرار داد و افزود: حکومت اسلامي بر اساس مباني اسلام و بر پایه ي راي مردم بنا نهاده 
شد.نماینده عالي دولت در استان ادامه داد: امروز جشن آغاز سي و هفتمین سال انقلاب 
را در شرایطي مي گیریم که مردم نقش اساسي در اداره ي کشور دارند و مي توانند 
آینده ي خویش را رقم بزنند.استاندار قم با اشاره به راي مردم به دولت تدبیر و امید، 
مردم را بزرگترین پشتوانه ي انقلاب اسلامي دانست و افزود: مقاومت وزارت خارجه در 
برابر زورگویي هاي غرب نیز به پشتوانه ي همین حمایت مردم است.وي با اشاره به 
تحریم هاي ناجوانمردانه ي دشمنان طي سالهاي اخیر، رشد فضاي علمي دانشگاه ها را 
از مهمترین راهکارها در مقابله با این تحریم ها عنوان و خاطرنشان کرد: دانشجویان و 
اقشار تحصیل کرده با اتکاء به علم و دانش بومي و تولید محصولات در داخل مي توانند 
در گذار از این شرایط به مسئولان کشور کمک کنند.در پایان این مراسم، بیانیه ي افتتاح 
مرکز همایش هاي دانشگاه قم و بهره برداري از طرح مدیریت ترافیک تسهیل دسترسي 

به دانشگاه قم به امضاي استاندار رسید.

آغاز سومین طرح مردم یاری 
سفیران سلامت در قم 

ایمان: سومین طرح مردم یاری سفیران سلامت بیمارستان بعثت نیروی 
هوایی ارتش جمهوری اسلامی روز یکشنبه در دهستان قمرود آغاز شد. 

دبیر ستاد مدیریت بحران نیروی هوایی ارتش جمهوری اسلامی روز یکشنبه در گفت 
وگو خبرنگار ایرنا گفت: برابر با فرامین فرمانده نهاجا برای ارتقای سطح عمومی مردم گروه 
پزشکی بیمارستان بعثت نیروی هوایی ارتش جمهوری اسلامی ایران با تجهیزات کامل به 
این منطقه اعزام شده اند. سرهنگ خلبان 'سید محمد میرسمیعی' با بیان اینکه نخستین 
طرح مردم یاری سفیران سلامت سال گذشته در استان هرمزگان و در روستای 'گچین' 
شهر بندرعباس انجام شد، اظهار کرد: دومین طرح مذکور نیز در سال جاری در روستاهای 
'کهیر' و 'پزُم' شهر 'کُنارک' استان سیستان و بلوچستان انجام شد. وی با بیان اینکه سومین 
طرح مردم یاری سفیران سلامت در دهستان 'قمرود' شهر قم اجرا می شود، گفت: در این 
طرح 11 پزشک متخصص در رشته هایی همچون؛ چشم، اطفال، زنان و زایمان، پوست 
و مو، طب اورژانس، ارتوپدی و دندانپزشک به همراه چهار پزشک عمومی و کارشناسان 
مامایی و روانپزشک با تجهیزات کامل حضور دارند.میرسمیعی خاطرنشان کرد: این گروه 
پزشکی در مرکز بهداشت دهستان قمرود قم مستقر شده اند و در کنار آن نیز بیمارستان 
صحرایی نیروی هوایی، به همراه آزمایشگاه سیار، اتوبوسهای اتاق عمل و اورژانس، آمبولانس 
و داروخانه سیار مستقر شده اند. وی اظهار کرد: با هماهنگیهای لازم با استانداری، بخشداری 
و دهداری، اطلاع رسانی لازم به مردم روستاهای منطقه صورت گرفته و اهالی برای مداوا و 
گرفتن خدمات مشاوره می توانند به صورت رایگان به گروه پزشکی سفیران سلامت مراجعه 
کنند. دبیر ستاد مدیریت بحران نیروی هوایی ارتش جمهوری اسلامی ایران اضافه کرد: در 
این طرح کارشناسان دامپزشکی نیز برای بررسی وضعیت دام و طیور منطقه حضور دارند. 
میر سمیعی با ابراز امیدواری از ادامه این طرح در سایر استانهای کشور خاطرنشان کرد: 
اجرای طرح فوق در راستای سلامت مردم انجام می شود، ضمن آنکه تمرینی برای شرایط 

بحرانی برای نهادهای مرتبط نیز است. 

محمد رضا قاسمی نیا *

رییس جمهوری با تأکید بر اینکه بسط مفاهیم، 
عهده  بر  اسلامی  انقلاب  تازگی  و  طراوت  حفظ 
نویسندگان، فرهیختگان و صاحبان قلم است، گفت: 
باید به همه جهانیان گفته شود که انقلاب اسلامی 
ایران، انقلاب اعتدال بود و به افکار عمومی جهان 
ایران،  اسلامی  انقلاب  چارچوب  در  که  شود  ابلاغ 

خردسوزی و کتاب سوزی وجود ندارد.
روز  روحانی  حسن  دکتر  والمسلمین  حجت الاسلام 
یکشنبه و در سی و دومین دوره جایزه کتاب سال جمهوری 
اسلامی ایران و بیست و دومین دوره جایزه جهانی کتاب 
سال تصریح کرد: انقلاب اسلامی با افراط و تفریط مخالف 
است و حرکتی در جهت عقلانیت، فهم، فقه و باز کردن گره 

از زندگی مادی و معنوی مردم است.
رییس جمهوری ضرورت رفع ابهام از ذهن نسل جدید در 
خصوص اینکه چرا انقلاب کرده ایم و معنای شعار استقلال، 
آزادی و جمهوری اسلامی را یاد آور شد و گفت: باید در 
کتاب  هایمان راجع به ابعاد انقلاب اسلامی بنویسیم، زیرا هنوز 
هم جوان و نوجوان ما فکر می کند، اگر با یک خارجی حرف 
بزند گوشه استقلال کشور فرسایش می یابد و فکر می کند 
زبان خارجی یاد گرفتن یعنی قرار گرفتن در مسیر شیطانی.

دکتر روحانی با بیان اینکه بزرگان و صاحبان قلم باید 
برای جامعه بگویند که چگونه بیندیشیم، فکر و نقد کنیم، 
اظهار داشت: باید شعار استقلال، آزادی، نه شرقی و نه غربی 
را معنا کنیم. شما باید برای جوانان ما انقلاب اسلامی را 

تبیین کنید، وگرنه انقلاب را به ضد انقلاب برمی گردانند.
رییس جمهوری گفت: تبیین واقعیت های انقلاب برای 
نسل جوان ضرورت است و باید اسلام رحمانی را نیز برای 
دنیا، تبیین کرد، زیرا افراط، آدم کشی، تروریسم از اسلام 
نیست و هیچ رابطه ای با اسلام رحمانی و محمدی )ص( 
ندارد. دکتر روحانی با بیان اینکه ای کاش در کنار انتخاب 
کتاب سال جایزه ویژه ای نیز به بهترین نقادان کتاب در 
سال گذشته داده می شد، گفت: نقد در فضای آزاد و امن 
امکان پذیر خواهد بود، اما باید درست نقادی کردن را یاد 
بگیریم نه اینکه نقدمان اینگونه باشد که دو نفر چگونه راه 

می روند و چطور راه می روند.
رییس جمهوری در حالی که سخنانش با تشویق حضار 
همراه بود، گفت: در نقد باید به جوهر و ماهیت ماجرا بپردازیم 
و مدام به کم و کیف نپردازیم، اینکه کفش و رنگ لباسش 
چطور بود مهم نیست، مهم آن است که نقد کنیم به چه 
سمتی و به طرف چه نتیجه ای حرکت می کنیم. دکتر 
روحانی گفت: شما فرهیختگان کتاب و مقاله بنویسید و نقد 
کردن را تحلیل کنید و شما باید بگویید چگونه باید بر حوزه 
نشر و کتاب نظارت شود.رییس جمهوری با تأکید بر اینکه بر 
این اعتقاد پافشاری می کنم که در همه زمینه ها متخصصان 
و صاحبنظران آن زمینه بهتر از دولت نظر می دهند، گفت: 
باور کنیم و تردید نداشته باشید که اصحاب قلم و کتاب راجع 
به کتاب بهتر از مدیر یک وزارتخانه نظر خواهند داد.رییس 
شورای عالی انقلاب فرهنگی تأکید کرد: نباید هر کس را به 

بهانه ای کنار بگذاریم. کتاب  خوانده ها و صاحبنظران ما به 
مثابه معادن و جواهرات هستند و نمی توان به کوچکترین 

بهانه معدن طلایی را بست.
با  باید به زبان نرم  رییس جمهوری گفت: اشکال را 
صاحبنظران در میان بگذاریم و بگوییم که چرا سوء ظن 
پیدا شده، اما نباید سرمایه ها را بخاطر یک نقص کوچک 
تعطیل کنیم.دکتر روحانی تصریح کرد: نمی گویم ممیزی 
کتاب باشد یا نباشد، اما معتقدم برای ممیزی نباید، صد 
اصل داشت، بلکه باید اصول مهمی نظیر اخلاق، مقدسات و 

ارزش ها، امنیت ملی و مصالح ملی را مبنا قرار دهیم.
رییس جمهوری ادامه داد: خط قرمز یا مثلث است یا 
مربع و نمی تواند هزار ضلع داشته باشد ما باید نظارت کتاب را 
قدم به قدم به صاحبان امر واگذار کنیم. ناشران، نویسندگان 
و اساتید برجسته نظارت داشته باشند و اگر کتاب چاپ شد، 
نباید برای چاپ دوم نیز مجبور باشد از چندین مانع عبور 
کنددکتر روحانی با اشاره به تغییر شرایط در نظام کنونی، 
گفت: زمانی در همه عالم فقط یک رسانه بود اما امروز هزاران 
رسانه وجود دارد و نباید اینقدر مته به خشخاش گذاشت و 
تحریک کرد. رییس جمهوری گفت: شما بزرگان و صاحبان 
اندیشه توضیح بدهید که بر امور فرهنگی چگونه باید نظارت 
شود تا گفته و نظر شما تبدیل به آیین نامه و قانون شود تا 
مسئولان دولتی آیین نامه و قانون ننویسند، قانونی که توسط 
شما نوشته شود، استحکام بیشتر و دوام چند ده ساله خواهد 

داشت.

دکتر روحانی در مراسم جایزه کتاب سال:

انقلاب اسلامی با افراط و تفریط مخالف است 

نهاوندیان: 

ایران هراسی به ایران دوستی تبدیل شده است 

ظریف وزیر امور خارجه: 

تنها راه رسیدن به توافق مذاکره است



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا در ایران 

4,345,000یک مثقال طلا

1,003,000یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,840,000سکه بهار آزادی

9,870,000سکه امامی

4,970,000نیم سکه

2,660,000ربع  سکه

1,720,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خودرو

 20637,000,000 تیپ 5

 206SD37,500,000وی 8

GLX 405 31,500,000پژو 

SLX 405 32,000,000پژو 

ELX 43,000,000پژو پارس 

 37,500,000پژو پارس سال

E2 90 43,000,000تندر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 33,500,000رانا 

LX 30,500,000سمند 

LX EF7 31,000,000سمند 

ELX 37,000,000سورن 

قیمت بازارنام خودرو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 21,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 

قیمت بازارنام خودرو

315 MVM41,500,000 

530 MVM42,000,000 

MVM X3368,000,000 

 MVM X3375,000,000 جدید اتومات

 MVM11020,500,000 چهار سیلندر

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت خبر داد؛

تصمیم گیری برای حذف یا ماندن
 200 شهرک صنعتی

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: هم اکنون حدود 200 شهرک صنعتی 
غیرکارشناسی شده در سطح کشور وجود دارد که در حال بررسی و تعیین تکلیف 

هستند.
سید محمدعلی سید ابریشمی - مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی  
اظهار کرد: همه این واحدهای صنعتی به صورت مجزا مورد مطالعه و بررسی قرار گرفته و 
آن هایی که نیاز به مصوبه دولت جهت حذف دارند پس از طی مراحل قانونی و اخذ مصوبه، 
حذف می شوند. همچنین شهرک هایی که اقتصادی هستند و در گذشته بررسی فنی و 
اقتصادی نشده اند پس از بررسی های لازم، چنانچه در عرصه فعالیت اقتصادی قابل قبول 

باشند به فعالیت خود ادامه می دهند.
وی در خصوص حمایت از صنایع کوچک تصریح کرد: باید با نگاه ویژه به حمایت از فعالیت 
صنایع کوچک پرداخت. در حالی که به لحاظ شرایط کشور تحقق کامل این امر و خدمت 

به این صنایع دشوار است.
مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران تاکید کرد: برای توجه به 
صنایع کوچک مانند آنچه امروزه در سطح دنیا شاهد آن هستیم، به بانک صنایع کوچک نیاز 

داریم و همچنین میزان بهره های بانکی برای این حوزه باید کمتر شود.
سید ابریشمی با بیان اینکه حمایت صادراتی از صنایع کوچک به توجه ویژه نیاز دارد، 
خاطرنشان کرد: با توجه به تعرفه کالاهای وارداتی می توان صنعت به ویژه صنایع کوچک را 
حمایت کرد و چنانچه فعالان این عرصه در این زمینه مشکلی دارند، می توانند مراتب امر را با 

دلیل منطقی به صورت مکتوب با ما در میان بگذارند.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: با توجه به کاهش تورم در کشور، ضروری است 
بانک ها نیز در خصوص کاهش نرخ هزینه های خود به ویژه در بخش صنعت توجه ویژه ای 

داشته باشند.
سید ابریشمی با تاکید بر اینکه بانک ها پاسخ گوی نیاز صنایع کوچک باشند، اظهار کرد: در 
مواردی شاهد بودیم افرادی با مجوز و عنوان اخذ تسهیلات به نام واحدهای صنعتی اعتباراتی 
از بانک ها اخذ و در مسیری به جز صنعت هزینه کرده اند و با عدم تسویه به موقع، معوقات 
بانکی در این حوزه به وجود آمد و به تبع آن نیز مشکلاتی در اخذ تسهیلات برای واحدهای 

صنعتی که نیاز به اعتبار داشتند ایجاد شد.
مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران تصریح کرد: هر چند نرخ 
تعرفه مالیات برای هر صنعت متفاوت است اما مسوولان باید توجه داشته باشند تنظیم 
تعرفه ها طوری باشد که قاچاق را غیراقتصادی و از تولید داخل حمایت کند. این در حالی 
است که هم اکنون این مسئله برای وزارت صنعت، معدن و تجارت به طور کافی موشکافی 

نشده است.
وی با اشاره به اینکه علاقه ای به احداث شهرک صنعتی جدید نداریم، خاطرنشان کرد: 
برنامه اصلی سازمان تکمیل زیرساخت های مورد نیاز در شهرک های موجود است ولی در 
برخی از استان ها که به لحاظ کمبود شهرک صنعتی در تنگنا هستند از جمله در استان های 
شمالی، کردستان و زنجان و برای رفع نیاز سرمایه گذاران در تامین زمین در شهرک های 

صنعتی این اقدام صورت می گیرد.

تعرفه تایر به 20 درصد افزایش می یابد

رییس هیات مدیره انجمن صنعت تایر گفت: طبق توافق صورت گرفته با 
دولت تعرفه واردات تایر به طور میانگین به 20 درصد افزایش می یابد.

عباسی در نشست خبری اظهار کرد: تقاضای ما افزایش تعرفه واردات تایر به 35 درصد 
بود. با این حال قرار است تعرفه از میانگین 12 درصد فعلی، به 20 درصد افزایش یابد.

وی با بیان این که 70 درصد واردات تایر از یک کشور خاص صورت می گیرد، خاطرنشان 
کرد: هم اکنون بین 100 تا 150 واردکننده بی نام و نشان مشغول به واردات تایر هستند.

رییس هیات مدیره انجمن صنعت تایر ادامه داد: در این زمینه از دولت خواسته ایم 
واردکنندگان شناسنامه دار شده و ملزم به ارائه خدمات پس از فروش به محصولات وارداتی 
خود باشند.عباسی افزود: این اتفاق اخیرا در حوزه خودرو رخ داده است به گونه ای که با 
توجه به آن که خودرو نیاز به خدمات پس از فروش مناسب دارد واردات آن منحصر به 
نمایندگی های رسمی شده است. بنابراین ما نیز امیدواریم این اتفاق در صنعت تایر هم 
بیفتد زیرا تایر نیاز به خدمات پس از فروش دارد.وی با بیان این که در سالهای اخیر تایرهای 
ارزان قیمت و بعضا بی کیفیت وارد کشور شده است، تصریح کرد: در این زمینه از سازمان 
ملی استاندارد خواسته ایم نظارت ها بر کیفیت و استانداردهای تایرهای وارداتی افزایش یابد.

رییس هیات مدیره انجمن صنعت تایر ادامه داد: در حال حاضر صادرات تایر کشور چندان 
بالا نیست به گونه ای که سه تا چهار درصد تولیدات داخلی معادل حدود 10 هزار تن از 

مجموع 240 هزار تن تایر تولیدی کشور صادر می شود.
عباسی افزود: عمر مفید تایرهای رادیال سواری تولیدی داخل به طور میانگین حدود 
80 هزار کیلومتر و عمر مفید تایرهای رادیال باری سیمی به طور میانگین 200 هزار 
کیلومتر است.وی با بیان این که واردات برخی برندهای معتبر جهانی تایر به کشور کاهش 
یافته است، خاطرنشان کرد: متاسفانه واردات برندهای غیر مطرح از کشورهایی چون هند 
و چین افزایش یافته است. رییس هیات مدیره انجمن صنعت تایر گفت: تا سال گذشته 
که تولیدات خودروسازان کاهش یافته بود مصرف تایر کشور حدود 16 میلیون حلقه در 
سال بود با این حال در سال جاری با افزایش تولید خودرو میزان مصرف تایر به 18 تا 19 
میلیون حلقه افزایش یافته است.عباسی ادامه داد: حدود 15 میلیون حلقه از مصرف تایر 
مربوط به تایرهای سواری و حدود سه میلیون حلقه نیز مربوط به تایرهای سنگین اعم از 
وانت، اتوبوسی و کشاورزی است.وی با بیان این که حدود 80 درصد تایرهای سواری در 
داخل کشور تولید می شود تصریح کرد: در بخش تایرهای سنگین نیز حدود 65 درصد 

نیاز کشور در داخل تامین می شود.

در این روزهایی که بازار خودرو از زمستان سردتر 
شده، بازار سخن پس از تصویب قانون جدید واردات 
بسیار داغ شده و صف کشی مخالفان و موافقان این 
قانون در مقابل هم بسیار مشهود و ملموس گشته 
است که گاهاً کم لطفی ها و بی انصافی های برخی از 
مخالفان این مصوبه، ایشان را از دایره انصاف خارج 
نموده و طوری نمود می کند که گویی دلشان نه برای 
بد  می سوزد.  مشتریان  برای  بلکه  درآمدهایشان 
نیست با این دوستان نکات زیر را مرور کنیم تا یادآور 

واقعیاتی شود که شاید خوب بازگو نشده اند.
در حالی که برای واردات و شماره گذاری خودروها در 
کشور قوانین مشخصی وجود دارد متاسفانه نبود کنترل در 
واردات موجب شده  ولی بعضی از وارد کننده های غیر اصلی 
خودروهایی وارد و در کشور شماره گذاری کنند که حتی 
مطابق قوانین مجاز به واردات آن نبوده اند)نظیر خودروهای 
وارداتی با تک ایربگ( ، این در حالی است که در بسیاری از 
موارد، در خصوص کیفیت عملکردی این خودروها بواسطه 
نگهداری های طولانی)در کشورهای حاشیه خلیج فارس(

تردیدهای جدی وجود و اصولاٌ در این موارد می توان از وارد 
کننده ای که  هیچگونه شناخت و مسنولیتی را در هنگام 
واردکردن  خودرو احساس نکرده است انتظاری داشت و در 
چنیین شرایطی نظم بخشیدن به بازار بهم ریخته واردات و 
عرضه خودرو و تدوین استاندارد و نطارت بر عرضه کنندگان 
خودرو مشابه بسیاری از کشورهای توسعه یافته امری بیهوده 

است. 
بررسی لیست واردکنندگان خودرو، نکات بسیاری را در 
خصوص مخالفتهای صورت گرفته با این تصمیم روشن می 
کند بررسی روندواردات خودرو در چند سال اخیر از حضور 
بخشهای مختلف غیر تخصصی نظیر بسیاری از موسسات 
مالی خبر می دهد که بدلیل عدم اشراف به استانداردهای 
خودرو )صرفاً با درنظر گرفتن قیمت نسبت به خرید و عرضه 
خودرو درکشور اقدام کرده اند(و نداشتن تخصص، مشکلات 
متعددی را برای مشتریان ایجاد کرده اند و این در حالی 
است که برای شبکه های عرضه کننده داخلی غیر رسمی، 
بیشترین سود را  این عرضه کننده ها به همراه داشته و در 
بحرانهای سالهای گذشته بیشترین نفع را از نوسان قیمتها 

برده اند. 
از  غیر شرکتی  وارداتی  روند سهم خودروهای  بررسی 
افزایش روبه رشد آنها خبر می دهد و این موضوع از عدم 
تناسب شرایط عرضه خودرو شرکتی )شامل قیمت، زمان 
تحویل و کیفت خدمات پس از فروش( با تقاضای بازار داشته 
است ولی آیا بدرستی پایین تر بود  قیمت خودروهای وارداتی 
ناشی از عدم ارزش گذاری درست ارزش گارانتی می باشد 
از هزینه های  پرداخت بخشی  از عدم  ناشی  متاسفانه  یا 
با هزینه های  به منابع مالی  نامحدود  قانونی، دسترسی 
اقدام  واردات خودرو  به  داخلی که  مالی  پایین)موسسات 
نموده اند( ، پایین تر بودن ارزش خودرو خریداری شده شامل 
آپشنهای غیر اصلی، تخفیف عرضه کنندگان حاشیه خلیج 
فارس برای رهایی از کالاهای فروخته نشده و پایین بودن 

هزینه های مالی در کشورها مذکورمی باشد. 
برندهای  از  برای بسیاری  این سوال مطرح است  حال 
دیگر که خودروهای تولیدی آنها بدون هیج تعهدی توسط 
واردکنندگان غیر اصلی به کشور وارد و بدون گارانتی فروخته 
می شود چه الزامی برای مذاکره و تعهد به خدمات وجود 

دارد و در این میان وظیفه دولت چیست. 
بنظر می رسد در کنار بسیاری از چالشهایی که برای 
آمده و کشورهای  کشورایران در سیاست خارجی پیش 
حاشیه خلیج فارس از آن بهره برداری نموده اند این بی 
توجه ای هم موجب شده نگران خودروهای دپو شده و آسیب 
دیده خود نباشند چون در نهایت توسط واردکنندگان متفرقه 
به کشور وارد و به مشتریان بی نوا تحویل خواهد شد و به 
لطف فعال شدن شرکتهای نصب آپشن در این کشورها با 

شرایط تحویل فوری و آپشن بیشتر و قیمت کمتر. 
 یکی دیگر از موارد مطرح شده تخلف و عدم پاسخگویی 
شرکتها در خصوص مشتریان قبلی می باشد ، البته بررسی 
اکثر  نشان می دهد در حالیکه  زمانی  این دوره  اتفاقات 
شرکتهای اصلی در گیر افزایش هزینه های خودروهای پیش 
فروش شده بودند و مشکلات متعددی با مشتریان خود 
داشتند واردکنندگان متفرقه با خیال راحت و بیشترین تخلف 
، بیشترین نفع را بردند و آیا در این شرایط هیچ مشتری قادر 
به شکایت شده است با این اوصاف آیا وجود شکایت دلیل بر 

امکان کنترل شرکتهای رسمی ندارد. 
ایجاد انحصار در بازار خودروهای وارداتی به واسطه سهم 
بازار بالای چند برند اصلی و مالکیت آن توسط یک خانواده 
یکی از چالشهای جدی این تصمیم بیان شده است آیا با 
حضور بیش از 20 برند مختلف این نتیجه گیری عجیب 
نمی باشد و چقدر جایگاه علمی دارد. در این شرایط آیا قوانین 
و سازمانهای مربوطه نظیر شورای رقابت کافی نمی باشند که 
تلاش می شود اصول بدیهی نظیر قانون مند کردن و نظارت 
بر عرضه کنندگان کالای اساسی نظیر خودرو با پیچیدگی 
بسیار بدون پاسخگو باشد و مشتریان خود موظف به کنترل 
در خرید و کیفیت خدمات باشند و آیا ضروری نیست عرضه 
کنندگان رسمی با تعهد به کیفیت و اصالت خودروهای 
فروخته شده موظف به ارائه گارانتی و شبکه خدمات باشند تا 

هزینه اشتباهات را خود پرداخت کنند نه مشتریان.
البته یکی از چالشهای جدی این تصمیم ایجاد انحصار 
در بازار خودروهای وارداتی به واسطه سهم بازار بالای چند 
باشد  برند اصلی و مالکیت آن توسط یک خانواده  می 
اگرچه چه میزان این نتیجه گیری درست می باشد جای 
سوال جدی دارد ولی آیا قوانین و سازمانهای مربوطه نظیر 
شورای رقابت کافی نمی باشند که تلاش می شود اصول 

بدیهی نظیر قانون مند کردن و نظارت بر عرضه کنندگان 
کالای اساسی نظیر خودرو با پیچیدگی بسیار بدون پاسخگو 
باشد و مشتریان خود موظف  به کنترل در خرید و کیفیت 
خدمات هستند و آیا ضروری نیست عرضه کنندگان رسمی 

با تعهد به کیفت و اصالت.
این  به  شده  ارائه  خدمات  کیفیت  دیگر،  جدی  سوال 
خودروها در بخش اجرایی پس از فروش و کیفیت قطعات 
مطرح است آیا مجددا باید بدلیل عدم تعهد و مسولیت 
عرضه کنندگان غیر شرکتی چیزی به جز عرضه قطعات بی 
کیفیت می توان انتظار داشت و در این شرایط آینده بازار 

خودرو در بخش خودرو و قطعات چپیست. 
سال  چند  در  خودرو  تقاضا  و  عرضه  شرایط  بررسی 
گذشته نشان می دهد در حالیکه بازار خودرو همواره در 
شرایط سختی روبرو بوده است ولی حضور موسسات مالی و 
عرضه کنندگانی که به منابع مالی ارزان تر از شرکتهای اصلی 
دسترسی داشته اند با ارائه تسهیلات و فروشهای اقساطی 
ضمن افزایش تقاضای بازار و فشار برای افزایش واردات ، باعث 

فشار روی شرکتهای اصلی و تضعیف جایگاه آنها شده اند.  
متاسفانه یکی از نکات اساس که در حمایت از واردات 
خودروهای بدون گارانتی مطرح می شود پذیرش ریسک آن 
توسط مشتریان می باشد که بیان آن  بسیار نگران کننده 

است.
ریسک  و  ایمنی  نظر  از  که  کالایی  مورد  در  اصولا  آیا 
بهربرداری چه برای مصرف کننده و سایر افراد جامعه در 
درجه بالایی قرار دارد چنیین امری درست است و چگونه 
می شود تصمیم گیری در خصوص تعریف و رعایت الزامات 
ساخت و بهره برداری را به  تولید کنندگان و استفاده کنندگان 

واگذار کرد.
 البته این موضوع روشن  است همیشه بخش قابل توجه ای 
از مصرف کنندگان مایل به رعایت و پرداخت هزینه های 
این امر نمی باشند حتی در کشورهای توسعه یافته به 
همین دلیل عدم الزام قانونی و کوتاهی دولت امری اشتباه 

و خطرناک می باشد  .
اگرچه در خصوص رسمی بودن شرکتهای موجود اما و اگر 
وجود داردولی می توانبا تدوین راهکارهای مناسب معایب آن 
برطرف گردد و بدون شک این کار گامی بزرگ برای اصلاح 

وضعیت کنونی میباشد.

قانون جدید واردات خودرو یا اجرای قانون قدیمی حمایت از مصرف کننده؟!

پایان سال 93،  نمایندگان کارگران می گویند در آستانه 
جدیدی  قیمتی  شوک های  با  کارگری  خانوارهای  معیشت 
در بخش خوراک و حمل و نقل مواجه شده که این امر باعث 

تشدید کسری درآمدی آنها نسبت به هزینه ها شده است.
مسائل و مشکلات معیشتی و تامین هزینه های زندگی یکی از 
مهم ترین مسائلی است که در حال حاضر جامعه کارگری کشور را به 
خود مشغول کرده است و این جامعه میلیونی برای تامین نیازهای مالی 
خود، مجبور به صرفه جویی های بعضا بیش از حد، حذف تفریحات 
و سرگرمی ها از زندگی خود، کاهش هزینه های مربوط به درمان، 

کاهش کیفیت تحصیلات فرزندان و مسائلی از این دست می شوند.
در حال حاضر بیش از 50 درصد کل نیروهای شاغل در بازار کار 
ایران تحت پوشش قانون کار قرار دارند و به گفته مقامات کارگری 
کشور تا 30 درصد این گروه ها نیز تنها از حداقل دستمزد مصوب 
شورای عالی کار که برای امسال به میزان 60۹ هزارتومان است، 
برخوردار می شوند که البته در صورت بیمه بودن و کسورات دیگر؛ این 

رقم کمتر نیز خواهد شد.
علاوه بر این، کارگرانی که در سال جاری از اضافه کاری و سایر 
مزایای شغلی نیز بهره مند می شوند به گفته وزیر کار متوسط یک 
میلیون تومان در هر ماه دریافتی خواهند داشت که این ارقام به هیچ 
وجه تامین کننده هزینه های بالای زندگی به ویژه در کلانشهرها 

نخواهد بود.
609 هزارتومان دستمزد و سبدی از هزینه ها

در  مسکن  اجاره  به  مربوط  های  هزینه  معتقدند  کارگران 
کلانشهرهایی مانند تهران به مراتب بالاتر از کل حداقل دستمزد 
ماهیانه 60۹ هزارتومانی است و آنها مجبور می شوند برای تامین 
نیازهای مالی خود به سراغ مشاغل دوم، سوم و یا بازار کار غیررسمی، 

دلالی و کارهایی از این دست بروند.
بسیاری از خانواده ها نیز مجبور هستند برای تامین نیازهای مالی 
ماهیانه خود به صورت حداقل 2 تا چند نفری در بازار کار اشتغال 
داشته باشند. به تازگی یکی از مسئولان وزارت کار اعلام کرده در ایران 
اشتغال یکنفر تامین کننده هزینه زندگی 3.2 نفر است و در برخی 
کشورها این میزان تا یکنفر کمتر است که نشان دهنده سنگین تر 

بودن مسئولیت های شاغلان در ایران است.
در آستانه پایان سال جاری، زمزمه افزایش برخی قیمت ها در سال 

آینده به گوش می رسد و این مسائل بر نگرانی خانوارهای کارگری 
برای تامین هزینه های زندگی و معیشت در سال آینده افزوده است. 
بنا به اعلام نمایندگان کارگری در شرایط فعلی، خانوارهای کارگری 
با 72 درصد کسری درآمد نسبت به سال های گذشته مواجه اند و 
معاون وزیر کار نیز عنوان کرده است ارزش درآمد کارگران به یک 

سوم افت کرده است.
بنابراین در چنین شرایطی، قرار است دور جدیدی از گفتگوها بر سر 
افزایش حداقل دستمزد سال آینده میلیون ها مشمول قانون کار بین 
نمایندگان کارگران و کارفرمایان انجام شود و اینبار نمایندگان کارگری 
کشور امیدوارند بتوانند در این زمینه تصمیمات بهتری را اتخاذ کنند و 
برای اولین بار دولت را متقاعد کنند تا به صورت مستقیم برای کمک به 

تامین معیشت کارگران، اقداماتی را انجام دهد.
مدیرکل اقتصادی بانک مرکزی در روزهای گذشته با تشریح فرایند 

محاسبه نرخ تورم گفت: شاخص بهای کالاها و خدمات مصرفی در 42 
ماه گذشته کمترین تغییرات را داشته است؛ اما کارگران می گویند 

چنین احساسی را در وضعیت معیشتی خود ندارند.
چگونه تورم 13.9 درصد کم شد؟

در حالی که بانک مرکزی نرخ تورم فروردین ماه امسال را به میزان 
30.2 درصد اعلام کرده بود اما این نرخ در پایان دی ماه امسال از سوی 
بانک مرکزی به میزان 16.3 درصد اعلام شد که نشان دهنده کاهش 

13.۹ درصدی نرخ تورم در این دوره است.
کارگران می گویند این کاهش ها تاثیری در معیشت و بهبود قدرت 
خرید آنها نداشته و شورای عالی کار باید برای تعیین حداقل دستمزد 
سال آینده بر اساس بند دوم ماده 41 قانون کار که به تعیین حداقل 
دستمزدی تامین کننده زندگی خانوار 4 نفره کارگری می پردازد، عمل 

کند .

فرامرز توفیقی با اشاره به برنامه ریزی هایی برای افزایش کرایه های 
تاکسی، نرخ اتوبوس ها، افزایش قبوض گاز به ویژه برای 3 دهک پایین 
جامعه، رشد 42 درصدی قیمت انواع میوه جات و افزایش یکباره 
قیمت مرغ به حدود 7600 تومان در هر کیلوگرم گفت: اینها شُک های 
قیمتی پایان سال است که به زندگی کارگران در پایان سال وارد شده 

است.
مشاور عالی مجمع نمایندگان کارگران ایران اظهارداشت: همچنین 
در برخی اقلام دیگر مانند مسکن و درمان نیز بنا به آمارهای بانک 
مرکزی، افزایش قیمت داشته ایم و اینها باعث می شود تا بالاتر رفتن 

هزینه ها به صورت مستقیم در زندگی کارگران تاثیرگذار باشد.
توفیقی خاطرنشان کرد: درست است دولت در برخی اقلام دارویی و 
در بخش درمان اقداماتی را انجام داده، اما این برنامه ها دارای مشمولیت 
بالا در جامعه نیست و برخی گروه ها و بیماران را شامل می شود. هنوز 
هزینه درمان کارگران بالا است و دولت باید در این زمینه نیز برنامه 

ریزی موثری را به منظور بزرگتر شدن جامعه هدف داشته باشد.
فشار معیشتی به دهک های ضعیف جامعه

این مقام مسئول کارگری کشور ادامه داد: تصمیماتی در جریان است 
تا در تونل ها، زیرگذرها، بزرگراه ها و روگذرها از مردم هزینه دریافت 
شود و اینها تاثیرات منفی زیادی بر زندگی خانوارهای کارگری خواهد 

داشت و بار زندگی گروه های کم درآمد را سنگین تر خواهد کرد.
نماینده کارگران در شورای عالی کار افزود: قیمت 3 عدد تخم مرغ 
1000 تومان و هزینه خرید یک شانه تخم مرغ تا 10 هزارتومان است 
و اینها با شعار کاهش نرخ تورمی که از سوی دولت داده می شود 
همخوانی ندارد. به گفته توفیقی، متاسفانه کارفرمایان که در سال های 
گذشته نرخ های تورمی اعلامی بانک مرکزی و مراکز رسمی را نادرست 
می دانستند امروز نرخ های پایین اعلامی دولت را کاملا صحیح و در 
راستای منافع خود می دانند و از افزایش دستمزدها به میزان نرخ تورم 

فعلی حمایت می کنند.
وی خاطرنشان کرد: هرچند نرخ تورم به صورت اسمی کاهش یافته 
و دیگر از افزایش و نوسانات یکباره قیمت ها مانند آنچه که در سال های 
گذشته اتفاق می افتاد خبری نیست، اما کارگران می خواهند بدانند 
این کاهش ها دقیقا در کجای زندگی آنها تاثیر داشته و چرا آنها کاهش 
هزینه های زندگی خود متناسب با نرخ های اعلامی تورم از سوی دولت 

را لمس نمی کنند؟

دستمزد کارگران باید چقدر افزایش یابد؛

شوک قیمتی پایان سال به زندگی کارگران

معرفی گران ترین میوه در میدان بارفروشان؛

صیفی جات ارزان شد

 معاون اتحادیه بارفروشان با اشاره به افت قیمت برخی صیفی جات، گفت: 
توت فرنگی در حال حاضر گران ترین میوه میدان است. 

علی امامی با بیان اینکه قیمت میوه نسبت به هفته قبل تغییر نکرده است، اظهار 
داشت: بهای برخی از صیفی جات با افتی جزئی همراه است، ضمن اینکه در حال حاضر 

توت فرنگی گران ترین میوه میدان است.
وی با بیان اینکه قیمت هر کیلوگرم توت فرنگی بین 10 تا 11 هزار تومان است، 
گفت: علت گرانی این میوه تولید گلخانه ای و محدود آن است و ظرف 10 الی 15 روز 

آینده بهای این میوه کاهش پیدا می کند و به حدود 7 هزار تومان می رسد.
به گفته امامی، قیمت انواع میوه و صیفی جات در میدان بارفروشان بدین شرح زیر 
است: سیب درختی لبنانی زرد درجه یک 3 هزار تومان، درجه دو بین 1700 تا 1800 
تومان و درجه 3؛ 1200 تومان، پرتقال تامسون شمال 3 هزار تومان، پرتقال تامسون 
شمال درجه دو 2 هزار تومان، نارنگی تخم ژاپنی شیرازی 3 هزار و 500 تومان، 
کیوی درجه یک 2 هزار و 500 تومان، درجه دو، هزار و 800 تومان، انار درجه یک 
5 هزار و 500 تومان، درجه دو، 3 هزار و 500 تومان، سبزی قورمه، پلو، کوکو و آش 
900 تومان، کاهوی رسمی درجه یک 450 تومان، کاهو سالادی 550 تومان، هویج 
فرنگی 550 تومان، کرفس 400 تومان، کلم سفید 300 تومان، کلم قرمز 700 تومان، 
کدوخورشتی 800 تومان، کدوی حلوایی 900 تومان، بادنجان قلمی بندری 500 تا 
600 تومان، فلفل دلمه بندری درجه یک 700 تا 800 تومان، گوجه فرنگی بوشهر 
850 تومان، سیب زمینی درجه یک 1000 تومان، پیاز زرد جیرفت 800 تومان، پیاز 
اصفهان 800 تا 850 تومان، پیاز شیری جیرفت 950 تا 1000 تومان، ترب سفید 
600 تومان، ترب سیاه 750 تومان، نارنج درجه یک 2200 تومان و درجه دو 1800 

تومان و در نهایت لیموترش سنگی 6 هزار تومان.

رییس اتحادیه آهن فروشان با اعلام اینکه هم اکنون هر کیلو میلگرد و تیرآهن 
با کاهش 100 تا 120 تومانی قیمت روبه رو شده است، گفت:متأسفانه ذوب آهن 
به دلیل تأمین نقدینگی محصولات خود را کم تر از قیمت تمام شده وارد بازار 

می کند .
محمد آزاد با اشاره به اینکه این روزها بازار خرید و فروش آهن و فولاد در رکود زیادی به سر 
می برد، اظهار داشت: متأسفانه ذوب آهن به دلیل تأمین نقدینگی، محصولات خود را کم تر از 
قیمت تمام شده وارد بازار می کند که این موضوع خود بر مشکلات آهن فروشان افزوده است.

وی با بیان اینکه پیش از این فروشندگان آهن قراضه را هر کیلو 1200 تومان به فروش 
می رساندند، افزود: اما امروز هر کیلو آهن قراضه را 800 تومان هم نمی خرند.

رییس اتحادیه آهن فروشان در ادامه صحبت های خود با اعلام اینکه هم اکنون هر کیلو 
میلگرد و تیرآهن با کاهش 100 تا 120 تومانی قیمت روبه رو شده است، گفت: در حال 
حاضر ذوب آهن هر کیلو میلگرد را بدون احتساب مالیات به قیمت 14۹5 تومان در بازار 
عرضه می کند این در حالی است که فروشندگان پیش از این میلگرد را با قیمت 1700 تومان 

خریداری و هم اکنون آن را با قیمت 1620 تومان به فروش می رسانند.

افزایش پنج دلاری قیمت نفت در بازارهای جهانی 
در هفته گذشته موجب افزایش قیمت پنج  درصدی 

نرخ بنزین در بازار خلیج فارس شد.
 قیمت بنزین و سایر فرآورده های نفتی در بازار خلیج 
فارس بین روز های 20 ژانویه تا 4 فوریه )30 دی تا 15 
بهمن ماه( که پیش از این تاریخ روندی نزولی داشت با 
افزایش چند دلاری قیمت نفت در این مدت، سیر صعودی 

گرفت.
 بر این اساس متوسط قیمت هر تن بنزین در بازار خلیج 

فارس - در مدت زمان مورد نظر- 4۹2 دلار و قیمت هر 
لیتر از این فرآورده 0,36 سنت محاسبه شد. با قیمت دلار 
آزاد 341۹ تومان، هر لیتر از این فرآورده برابر 1245 تومان 
معامله شد که نسبت به قیمت بنزین در دو هفته پیش از 
آن با نرخ 1185 تومان، از افزایش پنج درصدی حکایت 
می کند. هم اکنون قیمت هر لیتر بنزین آزاد در ایران هزار 
تومان است که بر این اساس قیمت بنزین آزاد کنونی، 245 
تومان با نرخ تعیین شده در قانون هدفمندی یارانه ها -مبنی 
بر رسیدن قیمت حامل های انرژی به ۹5 درصد نرخ فوب 

خلیج فارس - فاصله دارد. متوسط قیمت هر تن نفت گاز 
)گازوئیل( هم در بازار خلیج فارس 450 دلار بود که قیمت 
هر لیتر آن با محاسبه دلار آزاد حدود 12۹0 تومان می شود.

قیمت جهانی نفت در جریان معاملات هفته گذشته پنج 
دلار افزایش یافت که این افزایش نرخ بالاترین رقم افزایش 
هفتگی طلای سیاه از سال 2011 به این سو محسوب 
می شود. در پایان معاملات هفته گذشته هر بشکه نفت 
سبک آمریکا 51,6۹ دلار معامله شد و قیمت نفت برنت 

دریای شمال نیز به 57,8 دلار در هر بشکه رسید.

 رییس اتحادیه آهن فروشان خبر داد؛

فروش محصولات ذوب آهن زیر قیمت تمام شده

 قیمت جهانی بنزین 5 درصد افزایش یافت؛

فاصله با قیمت آزاد ایران 2۴۵ تومان
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 تارتار و شروعی ناامید کننده با صبا
تیم فوتبال صبای قم با شکست برابر نفت مسجد سلیمان در هفته نوزدهم 
لیگ بر تر فوتبال نشان داد که شرایط مناسبی ندارد و باید به فکر تحول در 

تیم خود باشد.
 کسب 2 امتیاز از 9 امتیاز بازی های صبا برابر پدیده و ملوان در قم و نفت در مسجد 
سلیمان نتیجه خوبی برای هیچ تیمی محسوب نمی شود و تارتار را به وضعیت پیچیده ای 
مواجه کرده است. صبا که پس از خروج صمد مرفاوی در این تیم در نیم فصل دوم رنگ 
برد را ندیده است حالا در 4 مسابقه آغازین نیم فصل دوم در هر 2 بازی خارج از خانه 
باخته و در هر 2 بازی خانگی مساوی کرده است. صبا در بازی با ذوب آهن بدون سرمربی 
و با کادر کمک مربیان خود به مصاف ذوب آهن رفت و بازنده ش��د و س��پس با حضور 
مهدی تارتار در این تیم، در نخستین بازی با سرمربی سابق گسترش فولاد در قم برابر 
ملوان با گلی دیرهنگام برد را با مساوی عوض کرد. پس از تعطیلات بلند مدت تیم های 
لیگ برتری، بسیار از تیم ها دست به خانه تکانی زدند که صبا هم از این قاعده مستثنی 
نبود به ویژه اینکه صبا در نیم فصل چند بازیکن اصلی خود را از دست داده بود و چند 
نیروی موثر این تیم نیز زمزمه جدایی سر داده بودند. با سپری شدن مدت تعطیلات، 
صبا در قم با پدیده روبرو شد و نتوانست برابر این تیم نتیجه ای بهتر از تساوی بدون گل 
برسد و سپس در مسجد سلیمان با یک گل به این تیم فانوس به دست باخت. نگاهی 
به کارنامه مهدی تارتار در این 3 بازی نشان می دهد وی در نتیجه گیری موفق عمل 
نکرده اما واقعیت این است که شرایط فنی و کیفی صبا نسبت به نیم فصل نخست، زمین 
تا آسمان تفاوت دارد و از دست رفتن مهره های تاثیرگذار صبا بر کار این تیم به وضوح 
روشن است. صبا در حالی دل به گلزنی مهاجمانی چون چاخواشویلی گرجستانی، محمد 
اوسانی، جواد کاظمیان و قاسم اکبری بسته است که همه این مهاجمان از نظر بدنی و 
کیفیت، زمین تا آسمان با مارکو اوره لیو آیوبل و احمد حسن زاده فاصله دارند. وضعیت 
احمد حس��ن زاده و مسعود حق جو، این 2 بازیکن سرباز صبا هنوز مشخص نیست و 
کسی به درستی نمی داند آیا این 2 بازیکن می توانند پیش از پایان فصل به صبا برگردند 
یا خیر اما به نظر می رسد تارتار قید حضور این 2 بازیکن را زده و روی آن ها حسابی باز 
نمی کند. پروژه جذب جواد کاظمیان با توجه به شباهت خصوصیات فنی این بازیکن به 
احمد حسن زاده از زمان حضور تارتار و اطمینان وی از اینکه حسن زاده برای وی بازیکن 
بشو نیست، کلید خورد اما کاظمیان با همه سوابق روشن خود بازیکنی است که بعید 
است بتواند به اندازه حسن زاده برای صبا موثر باشد. مارکو آیوبل هم این روز ها در برزیل 
است و بدون حضور این بازیکن باهوش و خلاق باید با مهاجمی امتحان پس نداده و با 
گذشته کاملا مبهم چون چاخواشویلی سر کند یا محمد اوسانی جوان که بازیکنی باهوش 
اما جوان، بی تجربه و گالهی کم دقت است که نمی توان روی وی تکیه کرد. صبا علاوه بر 
مشکلاتی که در خط حمله خود دارد، با چالش هایی در خط میانی خود مواجه است و 
ایوب کلانتری، ستاره بی چون و چرای خط میانی صبا در نیم فصل نخست این روز ها آن 
بازیکنی نیست که صبا بتواند چشم به ساق های وی داشته باشد و بسیاری از اهالی فوتبال 
ای��ن ام��ر را در میل کلانتری به جدایی از صبا در نیم فصل و عدم صدور مجوز جدایی 
از سوی باشگاه صبا می دانند. در این میان، بازگشت ابوالفضل ابراهیمی، هافبک موفق و 
کهنه کار نیم فصل نخست صبا به ترکیب این تیم که در بازی با نفت مسجد سلیمان 
هم پس از مدت ها برای صبا بازی کرد، می تواند مرهمی بر زخم های صبا باشد و وضعیت 
کمربند میانی صبا را سر و سامان بخشد. تارتار از زمان حضور در صبا دست به انقلابی 
تاکتیکی در صبا زده است که به نظر می رسد برای حصول نتیجه در این انفعال فنی، 
باید منتظر گذر زمان بود تا صبا خود را در قالب تاکتیکی جدید پیدا کند و به تیمی در 
خور نام و شخصیت خود تبدیل شود.  شاید با نگاهی غیر کار شناسانه و سطحی، جدایی 
صمد مرفاوی که با صبا نتایج خوبی کسب کرده بود را عامل ناکامی های اخیر صبا ببینیم 
اما واقعیت این است که با خروج مرفاوی، ابزارهای موفقیت صبا در نیم فصل نیز یکی 
پس از دیگری از صبا فاصله گرفتند چنان که 2 مهره هجومی صبا شامل مارکو و احمد 
حسن زاده ا صبا رفتند، ایوب کلانتری و ابوالفضل ابراهیمی آسیب دیدند و ترکیب صبا 

دستخوش موجی از تغییرات شد.

سرپرست هیئت دوچرخه سواری استان قم خبر داد؛

رقابت 300 رکاب زن 
در همایش دوچرخه سواری فجر در قم

سرپرست هیئت دوچرخه سواری استان قم از رقابت 300 رکاب زن در همایش 
دوچرخه سواری قم به مناسبت دهه مبارک فجر خبر داد.

محمدکاظم حججی اظهار کرد: هیئت دوچرخه س��واری استان قم برای توسعه بخش 
همگانی این رش��ته اقدام به برگزاری یک دوره همایش دوچرخه س��واری به مناس��بت 

گرامیداشت دهه مبارک فجر در قم کرد.
وی ادامه داد: به منظور پرکردن بهینه اوقات فراغت، ترویج فرهنگ استفاده از دوچرخه و 
توسعه فرهنگ ورزش همگانی و مهمتر از آن به مناسبت گرامیداشت دهه مبارک فجر 93 
و سی وششمین سالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی ایران همایش دوچرخه سواری 

در قم برگزار شد و خوشبختانه مورد استقبال خوبی قرار گرفت.
حججی افزود: شرکت کنندگان در این همایش که بیش از 300 نفر بودند از مجموعه 
ورزشی شهید جعفر حیدریان قم در مسیر میدان مفید، خیابان بهشت، میدان ارتش، بلوار 
محمد امین )ص( و بار دیگر در بازگشت به مجموعه ورزشی شهید حیدریان رکاب زدند 

و به خط پایان رسیدند.
سرپرس��ت هیئت دوچرخه سواری اس��تان قم در ادامه بیان کرد: در مراسم پایانی این 
همایش که با همکاری اداره کل ورزش و جوانان، فرماندهی نیروی انتظامی قم و هیئت 

ورزش سه گانه به انجام رسید به قید قرعه به نفرات شرکت کننده جوایزی اهدا شد.
وی یادآور شد: فعالیت هیئت دوچرخه سواری در طول سال با حضور در مسابقات مهم 
لیگ و قهرمانی کشور و همچنین برگزاری مسابقات استانی در بخش قهرمانی استمرار 
دارد و بخش همگانی به مناسبت های سال همایش های همگانی مختلفی برنامه ریزی و 

برگزار می کند.
حججی خاطرنشان کرد: ما به دنبال این هستیم که آرام آرام مردم و شهروندان قمی را 
به سمت و سوی استفاده از دوچرخه سوق بدهیم زیرا امروزه زندگی ماشینی و مشکلات 

و گرفتاری های افراد جامعه موجب شده و بیماری های زیادی را نیز به وجود آورده است.
وی عنوان کرد: این اتفاق از یک سو موجب کم تحرکی افراد جامعه و به دنبال آن مشکلات 
و امراضی همچون چاقی، دیابت و بیماری های دیگر شده و از سوی دیگر به دلیل اینکه 
اکثریت شهروندان از خودروی شخصی استفاده می کنند در آلودگی بیش از حد هوا تاثیر 

دارد.
سرپرست هیئت دوچرخه سواری استان قم افزود: ما در هیئت دوچرخه سواری به صورت 
جدی در بخش همگانی برای فرهنگ س��ازی استفاده از دوچرخه  کار می کنیم اما واقعا 
امکانات و منابع محدودی داریم و از تمام ارگان های دولتی و خصوصی دعوت می کنیم 

و انتظار داریم که در این امر که نفع آن به تمام افراد جامعه باز می گردد ما را یاری کنند.
وی در پایان خاطرنشان کرد: ما علاوه بر بخش همگانی برای بخش قهرمانی نیز برنامه های 
زیادی داریم تا در هر دو رشته کورسی و کوهستان بتوانیم رشته دوچرخه سواری را نسبت 

به آن چیزی که در این چند سال بوده ارتقا ء و گسترش بدهیم.

طلسم یا اجرای یک سناریو...

پرسپولیس مهربان حمید درخشان
روزهای سخت علی دایی در پرسپولیس با معرکه ای 
تک�رار ناش�دنی در درفش�ی فر تمام ش�د، آن زمان 
منجیان پرسپولیس مشکل این تیم را عدم آمادگی 
بدن�ی بازیکن�ان آنالیز کردن�د، اما امروز ب�ا ادبیاتی 

پارادوکسیکال تیم را "طلسم شده" می خوانند.
تیم عل��ی دایی در روزهای س��خت ابتدایی فصل به اتهام 
عدم آمادگی بدنی س��لاخی شد، آن قدر تریبون ها برای اوج 
گرفت��ن و پیدایش یک منجی قوی  ش��ده بود که همه باور 
کردند قرمزپوش��ان هیچ مشکلی به جز عدم آمادگی بدنی 
ندارند. روزهای ش��عاری تمام ش��د و اکنون پرس��پولیس و 
دست اندرکارانش در معرکه ای جدید گرفتار شده اند، درخشان 
بهانه ای برای تکرار اعلام عدم آمادگی بدنی بازیکنان ندارد، 
لیگ 50 روز تعطیل بوده و آقایان هیچ بازیکن موثری را نیز 
در تیم ملی نداشته اند، این روزها به زعم درخشان پرسپولیس 
طلسم شده است، گویا پرس��پولیس در دنیای افسون قدم 

می زند.
درخش��ان پا به دنیای ماوراء الطبیعه گذاش��ته، مربی که 
روزهای ابتدایی تحویل گرفتن پرسپولیس با ادله قوی، خیلی 
منطقی و عقلانی از مشکل بدنی بازیکنان پرسپولیس صحبت 
می کرد امروز چنگ به ریسمان دنیایی می کشد که اثباتش 
برای هیچ عقل سلیمی ممکن نیست؛ پرسپولیس طلسم شده 

است.
قرمزپوشان پایتخت آن قدر مهربان شده اند که ندای تیم 10 
نفره انتهای جدولی فیروز کریمی را نیز بی پاسخ نمی گذارند، 
گویی مربی شوخ طبع انزلی چی ها از همه چیز خبر داشت 
که قاطعانه گفته بود پرسپولیس در آزادی سه امتیاز را تقدیم 

می کند، پیشگویی که 24 ساعت بعد درست از آب درآمد.
درخشان "واقعا نمی داند چرا جمعه تیمش شکست خورده 
اس��ت"، نمی داند چ��را "هر کاری ک��ه می تواند در رختکن 
و در کن��ار زمین برای موفقیت پرس��پولیس انجام می دهد 
اما توپ های ش��ان به گل تبدیل نمی شود". درخشان دیگر 

مش��کلات تیم را که 50 روز تمام و کمال در اختیار داشته 
ضعف بدنی نمی داند بلکه از کلید واژه های دیگری برای تبرئه 
استفاده می کند، اینکه واقعا بدشانسی گریبانگیر پرسپولیس 
شده است، شاید تیممش را طلسم کرده اند، اینکه مشکلات 
حال حاضر پرسپولیس بازیکنان نیستند و بدشانسی دست از 

سر تیمش برنمی دارد.
حذف پرس��پولیس از جام حذفی، آغاز پنج هفته شکست 
متوالی بود، قرمزپوشان از 12 امتیاز ممکن لیگ هیچ امتیازی 
را کس��ب نکرده اند تا به رده دهم لیگ برتر فصل چهاردهم 
سقوط کنند، آن ها با صدر جدول 15 امتیاز و با قعرنشینی 
تنها هفت امتیاز اختلاف دارند، روز گذشته پیشکسوتان این 
تیم بیش از هر کس دیگری نسبت به سقوط این تیم با ادامه 

روند جاری به لیگ یک هشدار دادند.

سیاس��ی به هر دلیل نامشخصی فعلا آب خنک می خورد 
و باش��گاه مدت هاست مدیر عامل ندارد، رییس هیات مدیره 
)جعفر کاشانی( طی هر مصاحبه ای نسبت به وقایع باشگاه 
اظهار بی اطلاعی می کند، کلانی ایران نیست، ظاهرا باشگاه 
در اختیار دست های پشت پرده قرار گرفته ، قرمزپوشان تنها 
به بحران لبخند نمی زنند، آن ها مدت هاس��ت در دام اجرای 
یک سناریوی 10 ماهه گرفتارند، جمله ای که عابدینی به آن 

تاکید ویژه ای دارد.
درخشان امروز پس از کسب نتایج ضعیف و تحویل تیمی  با 
اوضاع و احوال بدتر از آن روزهای تیم دایی در سمت خود ابقا 
شد، از این پس فریاد اسامی روی سکوها فشار بیشتری را به 
نیمکت پرسپولیس منتقل خواهد کرد، معرکه ای که دایی با 

آن بدرقه شد از دور برای درخشان هم دست تکان می دهد.

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک 
منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده 
گزارش  براساس  را  مذکور  قانون  طبق  تشکیلی  های 
کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح 

آراء ذیل تایید نموده اند.
پرونده به  مربوط   139360330001024311 شماره   1-رأی 
 کلاسه 1391114430001001900آقای/ خانمطاهره فرحناک
 فرزند ابوالفضل 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 172/09 متر
 مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10817/3 -اصلی واقع در

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
به پرونده  2- رأی شماره 139360330001024241 مربوط 
حسین  خانم  آقای/   1391114430001004258 کلاسه 
رحیمی مهر فرزند یدالله 6دانگ یک باب ساختمان  بمساحت 
502/5 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11395/44 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
به پرونده  3- رأی شماره 139360330001024243 مربوط 
حسین  خانم   / آقای   1391114430001003552 کلاسه 
رحیمی مهر فرزند یدالله 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 
129 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11227 -اصلی 
واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی به صورت وکالت نامه 
114055مورخ 77/4/31دفتر 20 قم از آقای حیدر پور فخاران .

به پرونده  4- رأی شماره 139360330001022452 مربوط 
غلامعلی  خانم   / آقای   1391114430001002980 کلاسه 
باقریان فرزند محمد باقر 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 
110 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11190 -اصلی 
واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی به صورت وکالت نامه 

1744-81/12/7دفتر 29 قم از آقای اکبر بزرگ قمی .
5-  رأی شماره 139360330001023862 مربوط به پرونده 
ابوالفضل  خانم   / آقای   1391114430001004984 کلاسه 
بمساحت  ساختمان  باب  یک  حسین6دانگ  فرزند  یقمائی 
110/50 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10403 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
6-  رأی شماره 139360330001023572 مربوط به پرونده 
کلاسه 1391114430001001780 آقای / خانم سید رضا بنی 
فاطمی فرزند سید علینقی 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 
60/20 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1206 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
به پرونده  7- رأی شماره 139360330001023073 مربوط 
اله  عزت  خانم   / آقای   1391114430001001762 کلاسه 
زرنوشه فراهانی فرزند نوراله 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 
169/52 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11002 -اصلی 
واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی به صورت وکالتنامه 
125771مورخ 82/2/8مع الواسطه از آقایان محمود و عباس ولی 

ورثه غلامرضا ولی.
8-  رأی شماره 139360330001023989 مربوط به پرونده 
کلاسه 1391114430001004306 آقای / خانم رضا لامعیان  
فرزند جعفر6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 156/37 متر 
از پلاک ثبتی 11136 -اصلی واقع در  مربع بر روی قسمتی 
بخش1 ثبت قم خریداری به صورت وکالت به شماره 6991-

ورثه  از  احدی  ولی  آقای محمد جواد  از  81/3/16دفتر 24قم 
غلامعلی ولی.

به پرونده  9- رأی شماره 139360330001022785 مربوط 
کلاسه 1391114430001004213 آقای / خانم علی قمی نژاد 
فرزند عبدالحسین 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 78/30 
متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10446/1 -اصلی واقع در 
بخش1 ثبت قم خریداری عادی به صورت وکالت نامه 101393-

81/3/11 دفتر 8 قم مع الواسطه از محمد رئیس جعفری.
10- رأی شماره 139360330001023196 مربوط به پرونده 
زه  مریم  خانم   / آقای   1391114430001001885 کلاسه 
تابچی فرزند علی محمد6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 
144/75 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11121مکرر 
-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از 

محمد خلیلی فرزند علی اکبر.
11- رأی شماره 139360330001023742 مربوط به پرونده 
قهرمان  خانم   / آقای   1391114430001000590 کلاسه 
بمساحت  باب ساختمان  اله 6دانگ یک  فرزند عزت  کاظمی 
130/65 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11242 -اصلی 
واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی به صورت تفویض وکالت 
به شماره 29329-90/8/1دفتر خانه 29قم مع الواسطه از آقای 

حیدر اصفهانی نژاد.
12- رأی شماره 139360330001023131 مربوط به پرونده 
کلاسه 1391114430001004399 آقای / خانم محمد علی 
هفته خانکی فرزند علی اصغر6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 
144 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10914 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
13-رأی شماره 139360330001024153 مربوط به پرونده 
کلاسه 1391114430001005060 آقای / خانم عباس رئیس 
محمدی فرزند حسن 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 60 
متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10433/1 -اصلی واقع 
در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی به مقدار 56سهم و 
خریداری عادی از حاج محمود محمد بیگی به مقدار 4متر مربع .

14-  رأی شماره 139360330001023239 مربوط به پرونده 
کلاسه 1391114430001000776 آقای / خانم سید محسن 
حسینی فرزند حسین6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 60/75 
متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11237 -اصلی واقع 
در بخش1 ثبت قم خریداری عادی به صورت تفویض وکالت به 

شماره 31188-91/2/17مع الواسطه از علی سزاوار.
به  مربوط   139360330001023882 شماره  رأی   -15
خانم   / آقای   1391114430001004994 کلاسه  پرونده 
باب ساختمان  یک  اکبر6دانگ  علی  فرزند  طلوعی  محسن 
بمساحت 393/31 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11133 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.

16-رأی شماره 139360330001024227 مربوط به پرونده 
کلاسه 1391114430001005550 آقای / خانم اعظم غفاری 
نژاد فرزند عبداله 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 122/57 
متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10437 -اصلی واقع در 
بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از بتول نظری احدی 

از وراث عباس نظر.
17- رأی شماره 139360330001023333 مربوط به پرونده 
آل  احمد  خانم   / آقای  کلاسه 1391114430001005334 
صادق فرزند محمد صادق 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 
110 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11022/60 -اصلی 
واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی به صورت تفویض وکالت 
اکبر  علی  آقای  از  الواسطه  مع  42761-85/7/16دفتر 13قم 

خداداد نژاد.
18- رأی شماره 139360330001022454 مربوط به پرونده 
کلاسه 1391114430001003506 آقای / خانم سید محمد 
روحانی فرزند سید علی 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 
156/44 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10529/6/308 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
19-رأی شماره 139360330001023067 مربوط به پرونده 
حسین  خانم   / آقای   1391114430001002296 کلاسه 
میرزائیان فرزند حسن6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 3100 
متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10487/22 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
20-رأی شماره 139360330001023734 مربوط به پرونده 
خانم سید جواد   / آقای  کلاسه 1391114430001004626 
حسینی کیا فرزند سید عبدالحسین 6دانگ یک باب ساختمان 
ثبتی  از پلاک  قسمتی  روی  بر  مربع  متر  بمساحت 180/65 
10و9فرعی از 10482 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی.
21-رأی شماره 139360330001023312 مربوط به پرونده 
کلاسه 1391114430001003354 آقای / خانم فرح ده رگی 
فرزند حسن 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 106 متر مربع 
بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10432/1 -اصلی واقع در بخش1 
وکالت 28750- تفویض  به صورت  عادی  خریداری  قم  ثبت 

90/5/13دفتر 29قم مع الواسطه از خانم زهرا ده ده.
22-رأی شماره 139360330001023739 مربوط به پرونده 
کلاسه 1391114430001004910 آقای / خانم جلیل آقائی 
بمساحت 100/16  ساختمان  باب  یک  اله6دانگ  ماشا  فرزند 
متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1/699 -اصلی واقع 
در بخش4 ثبت قم خریداری عادی به صورت تفویض وکالت 
26272-85/1/30 دفتر 24قم مع الواسطه ازغلامعلی صادقی 

احدی از ورثه جلیل صادقی.
23-رأی شماره 139360330001017525 مربوط به پرونده 
کلاسه 1391114430001002420 آقای / خانم مهدی جان 
دانه فرزند احمد6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 77/70 متر 
مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11192/1/2 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
24-رأی شماره 139360330001023574 مربوط به پرونده 
کلاسه 1391114430001000997 آقای / خانم حسن صبوری 
فخار فرزند حسین6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 165/67 
متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10635 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
25-رأی شماره 139360330001023583 مربوط به پرونده 
کلاسه 1391114430001003882 آقای / خانم سید حسین 
چاوش طاهر فرزند سید محمد6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 
108/75 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10605/167 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
26-رأی شماره 139360330001024360 مربوط به پرونده 
محمد  خانم   / آقای   1391114430001002046 کلاسه 
جعفری فرزند علی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 156/98 
متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10633 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
27-رأی شماره 139360330001023094 مربوط به پرونده 
آقا  علی  خانم   / آقای   1391114430001003998 کلاسه 
جعفری دستجردی فرزند علی اشرف 6دانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 23 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10756 
-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از 

آقای فرج اله نعمت زاده.
28-رأی شماره 139360330001023405 مربوط به پرونده 
غلامرضا  خانم   / آقای   1391114430001003638 کلاسه 
یوسفی تیره فرزند اسمعیل 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 
98/25 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11185/302 
حسین  از  عادی  خریداری  قم  ثبت  بخش1  در  واقع  -اصلی 

محمدی.
اصلاحی  رای  139360330001020990و  شماره  29-رأی 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001022784
1391114430001003412 آقای / خانم محمد یزدیان فرزند 
حاجی علی 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 124/8 متر مربع 
بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10434/3 -اصلی واقع در بخش1 

ثبت قم خریداری سند رسمی.
پرونده  به  مربوط   139360330001021315 شماره  30-رأی 
کلاسه 1391114430001002855 آقای / خانم اکبر خانی فرزند 
قیاسعلی 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 61/30 متر مربع بر 
روی قسمتی از پلاک ثبتی 11236/1/151 -اصلی واقع در بخش1 

ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از ذبیح اله بیک محمدی .
31-رأی شماره 139360330001023425 مربوط به پرونده 
کلاسه 1391114430001002122 آقای / خانم سید محمود 
ساختمان  باب  یک  محمود6دانگ  سید  فرزند  ءای  میره  پور 
بمساحت 184/5 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10455 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
32-رأی شماره 139360330001023272 مربوط به پرونده 
رمضانعلی  خانم   / آقای  کلاسه 1391114430001003182 
شفیعی سورک فرزند اکبر6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 
79/56 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10/11/36فرعی 
از 10529 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی به 
صورت تفویض وکالت 89180-75/6/13دفتر 9 قم مع الواسطه 

از حسین آقا بهشتی .
33-رأی شماره 139360330001023999 مربوط به پرونده 
کلاسه 1391114430001004972 آقای / خانم سکینه آفرین 
فرزند نجف قلی 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 101 متر 
مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10357 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
34-رأی شماره 139360330001010317 مربوط به پرونده 
کلاسه 1391114430001000387 آقای / خانم جواد ندیمی 
فرزند مرتضی 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 80/92 متر 
مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10838/4 -اصلی واقع در 
بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از سید حمیدالدین 

زارعی فرزند محمد.
35-رأی شماره 139360330001023079 مربوط به پرونده 
محمد  خانم   / آقای   1391114430001001828 کلاسه 
بمساحت  ساختمان  باب  یک  6دانگ  داود  فرزند  اسماعیلی 
باقیمانده  ثبتی  پلاک  از  قسمتی  روی  بر  مربع  متر   109/66
به  عادی  قم خریداری  ثبت  در بخش1  واقع  -اصلی   11134
صورت تفویض وکالت 138040-80/10/16مع الواسطه از خانم 

معصومه صفاری آشتیانی.

به پرونده  36-رأی شماره 139360330001023660 مربوط 
کلاسه 1391114430001005040 آقای / خانم غلامرضا عرب 
مطلق فرزند غلام 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 71/33 
متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10473/11 -اصلی واقع 
در بخش1 ثبت قم خریداری عادی به صورت تفویض وکالت 
67137-76/3/22 دفتر 2قم مع الواسطه از جمشید رشیدی فرج 

آبادی.
پرونده  به  مربوط   139360330001023932 شماره  37-رأی 
رضا  محمد  خانم   / آقای   1391114430001001624 کلاسه 
محمدی فرزند مصطفی 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 76 متر 
مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی  11121مکرر  -اصلی واقع در 
بخش1 ثبت قم خریداری عادی به  صورت وکالت 77/3/5/892دفتر 

23قم ازآقایان اکبر آقاجانی و رضا خادم سر بخش.
38-رأی شماره 139360330001024364 مربوط به پرونده 
حسین  خانم   / آقای   1391114430001004333 کلاسه 
فخاران فرزند باقر6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 13 متر 
مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10327 -اصلی واقع در 
بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از حسن فراهانی 
وخانم اقدس اسکندری طی وکالت 10630-86/9/3دفتر 45قم.

39-رأی شماره 139360330001024275 مربوط به پرونده 
ابوالفضل  خانم   / آقای   1391114430002002330 کلاسه 
بایونی فرزند علی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 99/80 متر 
مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10650/1 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
40-رأی شماره 139360330001024254 مربوط به پرونده 
ابوالفضل  خانم   / آقای   1391114430002002310 کلاسه 
بایونی فرزند علی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 78/80 متر 
مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10650/1 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
41-رأی شماره 139360330001018909 مربوط به پرونده 
کلاسه 1391114430002007979 آقای / خانم علی خوش 
منش فرزند قاسم 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 148/40 
متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10616 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
42-رأی شماره 139360330001023658 مربوط به پرونده 
کبری  خانم   / آقای   1391114430001002133 کلاسه 
سلیمانی فرزند تقی 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 156 
متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10418 -اصلی واقع در 
بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از غلامعلی عباسی.

43-رأی شماره 139360330001023946 مربوط به پرونده 
صاحبعلی  خانم   / آقای  کلاسه 1391114430001005218 
زلفعلی زاده فرزند قوچعلی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 
114/88 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11242 -اصلی 
واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی به صورت تفویض وکالت 
138250-80/10/26دفتر 20قم مع الواسطه از حیدر اصفهانی 

نژاد.
44-رأی شماره 139360330001024483 مربوط به پرونده 
میر  علی  خانم   / آقای   1391114430001004948 کلاسه 
هاشمی فرزند سید مهدی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 95 
متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10933/573و10934 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
45-رأی شماره 139360330001026733 مربوط به پرونده 
کلاسه 1391114430001003733 آقای / خانم مریم طالبی 
البرز فرزند حسین6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 30/98 
متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10833و10834 -اصلی 
واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از سکینه 

خوش سخن.
46-رأی شماره 139360330001023062 مربوط به پرونده 
علیرضا  خانم   / آقای   1391114430001004502 کلاسه 
بمساحت  ساختمان  باب  یک  محسن6دانگ  فرزند  رمضانی 
106/20 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10923/4 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
47-رأی شماره 139360330001023603 مربوط به پرونده 
کلاسه 1391114430001002700 آقای / خانم مجید خانعلی 
نیا فرزند سبز علی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 47 متر 
مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11241 -اصلی واقع در 
بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از سید الیاس عقیلی.

48-رأی شماره 139360330001023606 مربوط به پرونده 
کلاسه 1391114430001002863 آقای / خانم لیلا محلوجی 

فرزند ابوالفضل 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 125/55 متر 
مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11186/1 -اصلی واقع در 
بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از ابوالفضل سزاوار 

احدی از وراث عباس سزاوار.
49-رأی شماره 139360330001022532 مربوط به پرونده 
کلاسه 1391114430001004294 آقای / خانم سید حسین 
حسن زاده فرزند سید حسن6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 
23/61 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10541/1 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
50-رأی شماره 139360330001024250 مربوط به پرونده 
کلاسه 1391114430001005194 آقای / خانم قربانعلی خانی 
فرزند ابوالحسن 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 70 متر مربع 
بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11285/67 -اصلی واقع در بخش1 

ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از خانم منصوره بیگدلی.
51-رأی شماره 139360330001023878 مربوط به پرونده 
کلاسه 1391114430001002764 آقای / خانم محمد باقر 
سلطانی فرزند محرمعلی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 
78/64 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی باقیمانده 11239 
-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی به صورت وکالت 

نامه 144274-81/10/26دفتر 20قم از سید احمد رضوی.
52-رأی شماره 139360330001023399 مربوط به پرونده 
کلاسه 1391114430001001456 آقای / خانم اعظم  پدیدار 
فرزند حسن 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 71/63 متر 
مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11135/589 -اصلی واقع در 
بخش1 ثبت قم خریداری عادی به صورت تفویض وکالت91250-

79/4/14دفتر 8 قم مع الواسطه از خانم زهرا مدرسی.
پرونده  به  مربوط   139360330001023442 شماره  53-رأی 
عابدی  علی  خانم   / آقای  کلاسه 1391114430001004506 
بمساحت  ساختمان  باب  یک  حسین6دانگ  امین  فرزند  امین 
120 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11042 -اصلی 
واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی به صورت تفویض وکالت 
فرزند  زاهدی  جواد  از  الواسطه  مع  159842-88/2/6دفتر 3قم 

محمد تقی زاهدی.
54-رأی شماره 139360330001024487 مربوط به پرونده 
کلاسه 1391114430001004650 آقای / خانم محمد مهدی 
مهدی زاده فرزند جلال 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 
94/33 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 8751/13 -اصلی 
واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی به صورت وکالت نامه 
115734-91/8/15از جلال مهدی زاده و فاطمه زارعی محمود 

آبادی.
55-رأی شماره 139360330001024039 مربوط به پرونده 
کلاسه 1391114430001004655 آقای / خانم زینب بهرمند 
پور فرزند شاکر6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 188/64 متر 
مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 6078 -اصلی واقع در بخش1 

ثبت قم خریداری سند رسمی.
56-رأی شماره 139360330001022633 مربوط به پرونده 
کلاسه 1391114430001003254 آقای / خانم محمد رضا 
ده رگی فرزند حسن6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 50 متر 
مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی باقیمانده 10456 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
57-رأی شماره 139360330001022210 مربوط به پرونده 
کلاسه 1391114430001002689 آقای / خانم عباس کاکائی 
مقدم فرزند حسین6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 60 متر 
مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10474/3 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از 
نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد 
با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت 
به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه1 قم تسلیم و رسید آن را اخذ 
و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه 
مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا 
به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر 

اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1393/11/05
تاریخ انتشار دوم: 1393/11/20
جعفر کاظمی
رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

از عملکرد  انتقاد  با   عضو کمیته فنی فوتسال 
خسوس کاندلاس سرمربی اسپانیایی تیم ملی گفت 
: مربی پروازی در شان فوتسال صاحب سبک ایران 

نیست.
حسین شمس در باره نشست اخیر کمیته فنی فوتسال 
افزود : کاندلاس در نامه ای به فدراسیون فوتبال، با بهانه قرار 

دادن مریضی همسرش از حضور در ایران سر باز می زند.
وی خاطرنشان کرد : با تصمیم کمیته فنی فوتسال قرار 
است، رییس کمیته فوتسال در حاشیه دیدار دوستانه تیم 
ملی مقابل اسلوونی با کاندلاس گفت وگو و نظرات اعضای 

این کمیته را به سرمربی اسپانیایی منتقل کند.
شمس اظهار داشت : در صورتی که کاندلاس از حضور 
مستمر در ایران و تحت نظر گرفتن لیگ برتر طفره برود، 
هرچه  تا  شد  خواهد  فسخ  یکطرفه  طور  به  قراردادش 

ملی  شود.تیم  کاندلاس  جانشین  مربی  یک  سریعتر 
فوتسال ایران امروز برای برگزاری دو دیدار دوستانه در 
روزهای 21 و 22 بهمن ماه جاری عازم اسلوونی می شود.

ایران  از حضور در  بیماری همسرش  باعنوان  کاندلاس 
سرباز زد و قرار است در اسلوونی به جمع ملی پوشان 

فوتسال ایران ملحق شود.
تیم ملی فوتسال ایران خود را برای شرکت در مقدماتی 
جام ملت های آسیا که انتخابی جام جهانی هم خواهد بود، 
در سال آینده آماده می کند.کاندلاس از مهرماه سال ۹1 به 
عنوان مربی و سپس سرمربی کار خود را با تیم ملی ایران 
آغاز کرده است و حاصل آن ادامه ناکامی های تیم ملی 
فوتسال ایران به عنوان مدعی قهرمانی در آسیا با کسب نایب 
قهرمانی و شکست مقابل ژاپن وعنوان سوم مسابقات جایزه 

بزرگ برزیل بوده است.

حسین شمس:

مربی پروازی درشان فوتسال ایران نیست



علمی و سلامت

اگر می خواهید کمی چاق شوید بخوانید
برای افزایش وزن، باید کالری رژیم غذایی افزایش یابد. البته حفظ کیفیت و 

سلامتی برنامه غذایی در رژیم های افزایش وزن اهمیت فراوانی دارد.
بر خلاف بسیاری از افراد که لاغری برایشان رویایی دست نایافتنی است؛ برخی از 
افراد هم از لاغری شدید رنج می برند. علت این لاغری شدید می تواند بیماری های انگلی، 
کم خونی ها، عدم تعادل هورمونی، زمینه های ژنتیکی و ... باشد. افراد بسیار لاغر عمدتا 
تمایل چندانی به خوردن غذا ندارند و با خوردن مقادیر اندکی مواد غذایی به سرعت سیر 
می شوند. این افراد برای اینکه بتوانند کمی چاق شوند؛ لازم است کمی حجم معده خود 
را از طریق افزایش مصرف مواد غذایی که دوست دارند، افزایش دهند و کم کم ظرفیت 

معده آن ها افزایش یابد.
در طی برنامه افزایش وزن، انجام فعالیت بدنی متوسط برای افراد توصیه می شود. این 
فعالیت بدنی به افراد کمک می کند تا آنچه را که به عنوان وزن، اضافه می کنند، بیشتر 
به صورت ماهیچه و نه به صورت چربی، ذخیره شود. استراحت، خواب کافی، دوری از 

تنش ها، استرس های روانی و ... از عوامل موفقیت در برنامه های افزایش وزن است.
مسلما با مصرف مواد غذایی بسیار چرب و پر کالری مانند سیب زمینی سرخ کرده، 
فست فودها، نوشابه و ... افراد سریع تر چاق خواهند شد اما استفاده از چنین برنامه غذایی 
سلامتی افراد را به مخاطره می اندازد. در این مقاله سعی داریم چند ماده غذایی سالم 

معرفی کنیم، که شما را در رسیدن به افزایش وزن یاری می رسانند.
میوه های استوایی را امتحان کنید

میوه های استوایی مانند انبه، پاپایا، موز، نارگیل، آناناس و ... گزینه های استثنایی برای 
افزایش وزن هستند؛ زیرا سرشار از قند طبیعی می باشند و می توانند به شما انرژی فراوانی 
بدهند. اگر برای شما مشکل است که این میوه ها را مصرف کنید با آن ها یک اسموتی 
خوش مزه بسازید. یعنی این میوه ها را به همراه هم داخل مخلوط کن ریخته و یک 
نوشیدنی غلیظ و بی نظیر برای خود تهیه کنید. می توانید به آن کمی شکر بیفزایید و از 

تکه های میوه هم استفاده کنید.
آووکادو، از جمله سبزیجات استوایی پرکالری است که می تواند سلامتی را برای قلب 
شما تضمین کند. نیمی از یک آووکادو سرشار از 140 کالری است. آووکادو همچنین 

سرشار از پتاسیم، اسید فولیک، ویتامین E و ویتامین B می باشد.
گوشت های پرکالری؛ تامین پروتئین و انرژی

اگر دوست دارید کمی چاق شوید از گوشت قرمز غافل نشوید. استیک سرشار از 
پروتئین و آهن است. قسمت های مختلف گوشت گوسفند کالری متفاوتی دارند؛ مثلا 
گوشت ماهیچه، گوشت گردن، گوشت زبان، دور چشم، پاچه گوسفند و ... از قسمت هایی 
هستند که کالری بیشتری دارند و لذیذتر می باشند و صد البته کلسترول بسیار بیشتری 
نیز دارند. در مصرف گوشت قرمز زیاده روی نکنید؛ هفته ای 2 تا 3 مرتبه، نیاز پروتئین و 

کالری شما را برآورده می سازد.
کره بادام زمینی؛ سرشار از مواد معدنی

کره بادام زمینی طبیعی سرشار از چربی و پروتئین است که پیشنهادی مناسب برای 
افرادی است که می خواهند با یک راه طبیعی و مطمئن چاق شوند. یک قاشق غذاخوری 

از آن دارای 100 کالری انرژی و 4 گرم پروتئین است.
کره بادام زمینی سرشار از فولات، منیزیم، ویتامین E و ویتامین B است. کره بادام 

زمینی را به همراه نان و تخم مرغ، یا با کمی نان تست و کره می توانید استفاده کنید.
مغزها و دانه های روغنی؛ پر کالری و پرخاصیت

دانه های روغنی میان وعده های مناسبی برای افزایش وزن هستند. مغزها و دانه های 
روغنی مانند انواع آجیل ها و تخمه ها سرشار از چربی، فیبر و مواد معدنی چون مس، 
سلنیوم، آهن، منیزیم، روی، فسفر، منگنز و ... هستند. از مخلوط آجیل ها )مغز بادام، پسته، 
گردو، فندق، بادام زمینی، بادام هندی و ....( استفاده کنید؛ زیرا هر یک از آن ها سرشار از 
ماده معدنی خاصی است و ترکیب آن ها با هم تمام مواد معدنی مورد نیاز شما را تامین 
می کند. دانه های روغنی مانند تخمه آفتابگردان، تخمه کدو، تخمه هندوانه، تخمه ژاپنی و 
... نیز بسیار مناسب هستند. می توانید این مغزها و دانه های روغنی را به صورت مخلوط با 

عسل، پنیر، ماست، سیب، خرما، موز، بستنی، شیر و ... مصرف کنید.
شیر کامل و پنیرهای متنوع مناسب برای افزایش وزن

فراورده های لبنی سرشار از مواد مغذی می باشند. از شیرهای کامل که درصد چربی 
بیشتری دارند بهره ببرید. شیر کامل سرشار از ویتامین A و ویتامین D است. برای تهیه 

غذاهای خود از شیر کامل استفاده کنید.
از پنیرهای متنوعی که در بازار وجود دارد در تهیه انواع غذاهای خود مانند لازانیا، 
پیتزا، ماکارونی، سالاد سبزیجات و ... و همچنین برای صبحانه یا میان وعده بهره ببرید. 
پنیر سرشار از چربی و پروتئین است و گزینه مناسبی در رژیم های افزایش وزن می باشد.

نان کامل مصرف کنید
مصرف نان کامل راه مناسبی برای افزایش وزن است. مصرف روزانه افراد بیشتر به 
صورت نان سفید است که برای سلامتی مناسب نیست و تنها کربوهیدرات را برای افراد 
تامین می کند. زیرا تصفیه کردن نان باعث از دست رفتن مواد مغذی موجود در آن مانند 

فیبر، منیزیم، فولات، ویتامین های گروه B و ... می شود.
روغن های گیاهی، افزایش دهنده کالری غذاها

از روغن های گیاهی برای پرکالری کردن غذاهای خود استفاده کنید. برای این منظور 
روغن زیتون، روغن کنجد، روغن کلزا، روغن نارگیل، روغن بادام زمینی، روغن سویا و ... 
مناسب می باشند. این روغن ها اگر در حد متعادل مصرف شوند علاوه بر تامین انرژی، برای 

سلامت قلب نیز مناسب هستند.
سبزیجات را پر کالری کنید

سبزیجات نشاسته ای کالری بیشتری به نسبت سبزیجات فیبری دارند. سعی کنید 
سبزیجات نشاسته ای که عبارتند از: سیب زمینی، نخود فرنگی، کدو حلوایی، ذرت و .... را 
بیشتر در برنامه خود داشته باشید. در عوض سبزیجات فیبری مانند کاهو، خیار، بروکلی، 
گل کلم و ... را کمتر مصرف کنید؛ زیرا سرشار از آب و فیبر هستند و حجم معده شما را 

پر کرده و از مصرف سایر مواد پرکالری شما را برحذر می دارند.
در هنگام مصرف سبزیجات، به کالری آن ها بیفزایید. برای این منظور می توانید به 
سالادهای سبزیحات خود تخم مرغ پخته یا لوبیا بیفزایید. سیب زمینی را به همراه کره 

مصرف کنید و سالاد خود را حتما با سس میل کنید.

۵ غذای گیاهی برای رفع سوءهاضمه
  سلامت سیستم هاضمه یکی از جنبه های مهم سلامت کلی بدن است. اما 
متأسفانه به واسطه مواد غذایی تصفیه شده و عاری از مواد مغذی، همچنین 

سموم مختلف و اضطراب در معرض خطر جدی است.
فهرستی از غذاهایی که مصرف آن ها می تواند به فرایند هضم غذا کمک کند.

سرکه سیب: این سرکه که از سیب تخمیر شده ساخته شده است می تواند جایگزین 
سرکه سفید در بسیاری از غذاها مانند سس سالاد شود. مصرف این سرکه آنزیم ها، 
پروبیوتیک ها و آمینو اسیدهای مفیدی به غذا وارد می کند که هضم را بهتر کرده، سوزش 
معده را آرام کرده، سیستم لنفاوی را تحریک کرده، مانع رشد قارچ شده و به تقویت 
سیستم ایمنی کمک می کند.  تخم شربتی: خاصیت التیام بخشی این دانه وقتی زیاد 
می شود که در آب خیسانده شود )تخم شربتی ده برابر وزن خود آب جذب می کند(. 
در این صورت مثل سیم ظرفشویی بدون آنکه مایع مفید معده را تخلیه کند، معده 
را از نشانه های بد برای روده و معده پاک می کند.سبزی های تخمیری: این سبزی ها 
باکتری بد و مخمر را مهار کرده خاصیت اسیدی امعاء را تغییر داده و از رشد بیش ازاندازه 
باکتری های بد، کپک ها و قارچ جلوگیری می کند. یکی از رایج ترین این سبزی ها کلم ترش 
است.  آلوئه ورا: التیام زخم معده، سندروم روده تحریک پذیر، بیماری کرون، ورم مخاط 
روده بزرگ و دیگر اختلالات هاضمه، درمان و پیشگیری از عفونت های قارچی و انگلی، 
تخفیف یبوست و کاهش و برگرداندن رفلاکس معده از جمله فواید آلوئه ورا برای هضم 

است. بهترین روش استفاده مصرف خام بدون هیچ نگهدارنده ترکیبی است.
  سیر: به دلیل خواص ضد باکتری، ضدویروس و ضد قارچی خود تغییردهنده خوبی 
برای اکولوژی داخلی بدن است و تمامی موجودات زنده کوچکی که سیستم هضم ما را 

دچار مشکل می کنند از بین می برد.

میوه ای برای کنترل فشارخون 
در زنان میانسال

پزشکان آمریکایی در یک بررسی جدید تایید کردند که مصرف روزانه بلوبری 
در بهبود وضعیت فشارخون در زنان میانسال موثر است.

بررسی ها نشان می دهد زنانی که بلوبری های خشک شده و فریز شده در مدت دو ماه 
مصرف کرده اند، فشارخون پایین تری داشته و همچنین نوعی ماده شیمیایی در بدن آنان 
تولید شده که به کاهش سفتیِ دیواره رگ های خونی کمک می کند.»سارا جانسون« از 
دانشگاه ایالت فلوریدا که سرپرستی این مطالعه را به عهده داشت، گفت: بلوبری ممکن 
است به سلامت رگ های خونی کمک کند و همچنین سطح فشارخون را پایین می آورد. 
هرچند این یافته به این معنا نیست که این میوه می تواند جایگزین داروهای فشارخون 
شود.با این وجود پزشکان معتقدند بلوبری می تواند روند افزایش فشارخون را کاهش دهد و 
از سفت شدن رگ های خونی پس از یائسگی که خطر ابتلا به بیماری های قلبی را در زنان 
بیشتر کرده جلوگیری می کند.در مطالعات پیشین نیز متخصصان دریافته بودند که بلوبری 
به کاهش فشارخون کمک می کند اما این مطالعه به شکل خاص روی زنان میانسال انجام 
گرفته است. همچنین در برخی بررسی ها آمده است فلاوونوئید و دیگر ترکیب های سالم 
در این میوه موجب افزایش اکسید نیتریک می شود و این ماده شیمیایی بر سلول هایی که 
در دیواره رگ های خونی همچون آستر عمل می کند تاثیر می گذارد.در این بررسی 48 
زن یائسه که به طور میانگین 55 سال سن داشتند و فشارخون آنان لب مرز بوده، مورد 
مطالعه قرار گرفتند. از نیمی از این زنان درخواست شد برای مدت هشت هفته روزانه از 22 
گرم پودر بلوبری خشک و فریز شده مصرف کنند. همچنین نیمی دیگر از پودری مشابه 

استفاده کردند که حاوی این میوه نبود.

 حافظه تان تعطیل می شود اگر ...
فرقي نمي کند که نخستین کارگردان زن ایران باشي یا یکي از آشناترین 
بیماري  از  براي پذیرایي  از رادیو و تلویزیون شنیده مي شود.  صداهایي که 
جانکاه آلزایمر، مغز شهلا ریاحي، بازیگري که چهره اش از خاطر نسل ما محو 
نمي شود، همان قدر آماده است که بدن فهیمه راستکار که صدایش از گوش مان 
بیرون نمي رود. پاي فراموشي کشنده اي که اسمش را آلزایمر گذاشته اند، به خانه 
هنرمندان هم باز شده و حتي اگر خبر ابتلاي فردوس کاویاني به این بیماري 
چیزي جز شایعه نباشد، آنقدر نامش بر سر زبان ها افتاده که از دچار شدن به آن 

هراس داشته باشیم.
محققان مي گویند ابتلا به زوال عقل از نوع آلزایمري اش، حاصل سبک زندگي اي است 
که آدم ها انتخاب مي کنند. آنها در بررسي هاي شان متهمان اصلي دچار شدن به این بیماري 
را شناسایي کرده اند؛ متهماني که در این مطلب به شما معرفي  مي کنیم تا با فاصله گرفتن 

از آنها، مغزتان را در برابر فراموشي بیمه کنید. 
 حسود هستید؟

تنها دوستانتان یکي یکي از شما فاصله نمي گیرند و رابطه میان شما و همسرتان شکرآب 
نمي شود. محققان مي گویند آدم هاي حسود علاوه بر تنهایي، خطر ابتلا به آلزایمر را به جان 
مي خرند. دیلي میل نوشته است که زنان حسودي که چشم دیدن موفقیت هاي دیگران را 
ندارند، دوبرابر بیشتر از زنان دیگر به آلزایمر مبتلا مي شوند. به گفته پژوهشگران، عصبي 
بودن و در گروه خجالتي ها جا گرفتن و درونگرایي، از ویژگي هایي هستند که ریسک ابتلا 
به این بیماري را بالا مي برند. این درحالي است که زنان برونگرا کمتر به آلزایمر گرفتار 
مي شوند و به دلیل اینکه استرس هاي شان را بیرون مي ریزند و در خود نگه نمي دارند و 

مغزشان سالم تر مي ماند.
مام مي زنید؟

به خیال خودتان اصول بهداشت را رعایت مي کنید و با استفاده هر روزه از مام هاي 
ضدعرق نمي گذارید بوي بد عرق تان کسي را آزار دهد؟ محققان مي گویند به این شکل 
بهداشت را رعایت کردن مغز شما را از کار مي اندازد. به نوشته ساینس دیلي، محققان 
دریافته اند که وارد شدن آلومینیوم به بدن، خطر ابتلا به آلزایمر را بالا مي برد و براساس 
پژوهش هاي آنها، نمک هاي آلومینیوم که در ضدعرق ها وجود دارند، با وارد شدن به بدن 
مي توانند افراد را به این بیماري مبتلا کنند. محققان هنوز مطمئن نیستند که استفاده از 
مام علت ابتلا به آلزایمر است اما بررسي هاي شان نشان مي دهد که همبستگي آماري میان 

این دو وجود دارد.
سیگاري هستید؟

نمي خواهیم از سرطان زا بودن سیگار صحبت کنیم یا بگوییم که چهره تان با سیگاري 
شدن پیر مي شود. صحبت امروز ما درمورد پیري مغز است. محققان مي گویند مغز 
سیگاري ها زودتر از افرادی که با دخانیات میانه اي ندارند، پیر مي شود و احتمال دچار شدن 
به آلزایمر در میان این افراد بیشتر است. به نوشته تلگراف، پزشکان بر این باورند که گذشته 
از اعتیاد به سیگار، قرار داشتن در معرض دود آن هم مي تواند چنین خطري را ایجاد کند. 
پس اگر هواي مغزتان را ندارید، حداقل به فکر کساني باشید که هر روز دودي که از دهان 

شما خارج مي شود را تنفس مي کنند.
مرد آهنین هستید؟

به بالا بودن ذخیره آهن بدن تان افتخار نکنید و اگر متخصص براي تان قرص مکمل آهن 
تجویز نکرده، بیهوده با خوردن این قرص ها خودتان را تقویت نکنید. محققان مي گویند 
تجمع بیش از اندازه آهن در بدن مي تواند یکي از دلایل دچار شدن به زوال عقل باشد. هلث 
نوشته مواد معدني با تجمع در بدن مي توانند بیماري هاي مختلفي را ایجاد کنند و از میان 
آنها، آهن با جمع شدن در هیپوکامپ مي تواند به بافت هاي مغز آسیب بزند و زمینه ساز ابتلا 
به آلزایمر شود. شاید به همین دلیل هم هست که محققان مي گویند بیش از اندازه خوردن 
گوشت قرمز مي تواند آلزایمر را به جان شما بیندازد. پس اگر مي خواهید احتمال ابتلاي تان 

به این بیماري را کم کنید، از به اندازه بودن ذخیره آهن بدن تان مطمئن شوید.
فضانورد هستید؟

اگر آنقدر نبوغ یا ثروت نداشته اید که به فضا اعزام شوید، خدا را شکر کنید. چون چنین 
سفر هیجان انگیزي مي توانست پایان زندگي مغز شما باشد چراکه محققان ثابت کرده اند 
رفتن به ماموریت هاي فضایي مي تواند با خطر ابتلا به زوال عقل همراه باشد. خبرگزاري 
مهر از زبان متخصصان دانشگاه روچستر نوشته است مشکلات شناختي یکي از هدیه هایي 
است که فضانوردان با فاصله گرفتن از زمین آن را دریافت مي کنند. این پژوهشگران ادعا 
مي کنند که هرچه یک فضانورد بیشتر در اعماق فضا بماند، خطر ابتلایش به این بیماري 

بیشتر مي شود.
دیابت دارید؟

افسرده بودن یا ابتلا به دیابت هم از دیگر مشکلاتي است که مي تواند شما را گرفتار 

آلزایمر که یکي از انواع زوال عقل است کند، به همین دلیل محققان مي گویند با پیشگیري 
از این دو بیماري تا اندازه زیادي مي توان افراد را در برابر زوال عقل بیمه کرد. به نوشته 
بي بي سي، چاقي مفرط، فشار خون و کلسترول بالا هم در ابتلا به این بیماري دخیل 
هستند اما افسردگي و دیابت آنقدر در مبتلا شدن به این بیماري نقش دارند که با 
حذف شان مي توان امید داشت که 21درصد از شمار مبتلایان به آلزایمر در جهان کاسته 
شود، این درحالي است که تنها 7درصد قربانیان آلزایمر به دلیل داشتن ژن این بیماري 

به آن دچار مي شوند.
GPS خریده اید؟

تنها پیچیدن در یک خیابان اشتباه در تهران شلوغ کافي است تا راه تان چند ساعت دورتر 
شود؛ شاید همین واقعیت دلیل پناه بردن بسیاري از افراد به موقعیت یاب هاي ماهواره اي 
یا »جی پی اس « ها باشد اما محققان این بار هم مي گویند که تکنولوژي همیشه در کنار 
خدمت هایي که به ما مي کند، باني خیانت هایي هم هست. براي مثال همین »جي پي اس ها« 
گرچه موقعیت یابي در یک شهر شلوغ را براي تان آسان مي کنند، اما مي توانند باعث مبتلا 
شدن تان به آلزایمر هم شوند.  »ام اس ان« نوشته کساني که زحمت به خاطر سپردن مسیر 
راه به خود نمي دهند و براي یافتن موقعیت هاي تازه تلاش نمي کنند، باعث تحلیل رفتن 

هیپوکامپ مغز خود و در نتیجه ابتلا به آلزایمر مي شوند.
بد خواب هستید؟

هر چه درمورد بیماري هایي که به دلیل بدخوابي به جان شما مي افتند بگوییم، کم 
گفته ایم؛ از ابتلا به افسردگي گرفته تا چاقي و دیابت حتي دچار شدن به بیماري آلزایمر! 
محققان کشف کرده اند کساني که به اختلالات خواب دچار هستند، بیشتر در خطر ابتلا 

به زوال عقل قرار دارند.
از نظر محققان شاید این عامل، از شایع ترین عوامل دچار شدن به این بیماري باشد و 
باتوجه به بررسي هاي آنها افرادی که نمي توانند 7، 8 ساعت از شب را با آرامش بخوابند، دیر 

یا زود به این بیماري مبتلا مي شوند.
زوال عقل,آلزایمر,پیشگیری از آلزایمر

ژن هاي تان ناسازگار است؟
پژوهشگران دانشگاه کالیفرنیا مي گویند درست است که شکست هاي عاطفي یا سکته 
مغزي به بروز آلزایمر کمک می کنند، اما یکي از مهم ترین دلایلي که زمینه ساز این بیماري 
مي شود، در بررسي هاي آنها گفته شده که زنان بعد از 60سالگي به خطر ابتلا با این مشکل 
دست و پنجه نرم مي کنند و درحالي که از هر 11 مرد یک نفر در این سن گرفتار آلزایمر 

مي شود، از هر 6 زن یک نفر بعد از 60سالگي به این بیماري دچار مي شود.
فراموش نکنید که . . .

افسرده بودن یا ابتلا به دیابت هم از مشکلاتي است که مي تواند شما را گرفتار آلزایمر که 
یکي از انواع زوال عقل است کند.

با پیر مغزي بجنگید
در سال 2013 44میلیون نفر در جهان به آلزایمر مبتلا بودند و این بیماري، هر چهار 
ثانیه یک نفر دیگر را به جمع قربانیانش وارد مي کرد. در ایران هم هر 12دقیقه، یک نفر به 
آلزایمر مبتلا مي شود، اما محققان مي گویند با رعایت این نکات مي توان تا اندازه اي راه را 

براي ورود این بیماري بست:
- زعفران بخورید

یکي از مراکز زیرنظر دانشکده علوم پزشکي دانشگاه تهران اعلام کرده که با مصرف 
زعفران نه تنها مي توان از ابتلا به آلزایمر جلوگیري کرد، بلکه مي توان علائم بیماران مبتلا 

شده را هم کاهش داد.
- دارچیني شوید

انگار ادویه ها بیشتر از هر چیز مي توانند مغز را در برابر آلزایمر مقاوم کنند. محققان 
مي گویند اگر دارچین را چاشني غذاي تان کنید، احتمال اینکه به جمع چند صد هزار 

آلزایمري ایران وارد شوید، بالا نخواهد بود.
- دو زبانه شوید

حتما شما هم شنیده اید که تحصیل در مدارج بالاي علمي مي تواند خطر ابتلا به آلزایمر 
را پایین بیاورد؛ این را هم بدانید که تحقیقات ثابت کرده اند یاد گرفتن یک زبان جدید، 
مي تواند خطر دچار شدن به این بیماري را کمتر کند یا خطر ابتلا به آن را چهار سال به 

تعویق بیندازد.
- به فرزندتان شیر دهید

شیر مادر خوردن نوزادان بازي دو سر برد است، یعني هم نوزاد تا بزرگسالي در برابر 
بسیاري از بیماري ها مقاوم مي شود و هم مادر نفع زیادي با این فداکاري به سلامتش 
مي رساند. محققان مي گویند مادراني که به نوزادشان شیر خود را مي دهند، کمتر در معرض 

خطر ابتلا به آلزایمر قرار دارند.

۵

یک مخترع ایرانی موفق به ساخت راحت بر برقی )قیچی( شد که معلولان 
می توانند به راحتی از این قیچی ها بدون خطا استفاده کنند.

علی محمد علی کلاکی- مخترع  "راحت بر برقی گفت: این راحت بر به صورت مکانیکی 
کار می کند و می توانند به جای قیچی استفاده شود.

وی افزود: راحت بر برقی هوشمند است و در صورتی که انگشتان دست در میان آن قرار 
بگیرد به هیچ عنوان به دست آسیبی نمی رساند. وی با اشاره به اینکه کیفیت برش این راحت 
بر همانند تیغ است، اظهار داشت: راحت بر برقی به صورتی است که می توانیم انواع کاغذ، 
پارچه، تخته و مقوا را به هر حالتی برش بدهیم. کلاکی با اشاره به اینکه راحت بر با باتری کار 
می کند، خاطرنشان کرد: تیغه راحت بر برقی به هیچ عنوان کند نمی شود. تکنولوژی به کار 
رفته قیچی به صورت ویبره است و می توان از آن به عنوان نسل جدیدی از قیچی ها یاد کرد.

وی تاکید داشت: استفاده از این قیچی برای معلولان و جانبازان آسان است و ضریب امنیتی 
بالایی دارد. کلاکی افزود: بنا داریم تا در صورت تولید انبوه از لیزر برای مشخص کردن خط 
برش استفاده کنیم تا برش به صورت دقیق و بدون خطا باشد.  راحت بر برقی در بنیاد ملی 

نخبگان به ثبت رسیده و دارای سطح سه است.

حسگر زیستی تعیین گلوکز بر پایه گرافن-نانوذرات طلا ساخته شد

 استریل تختخواب با جاروی بهداشتی
یک کمپانی تولید کننده لوازم خانگی، از نوعی 
فناوری برای حل مشکل وجود گرد و غبار و آلودگی 

در محیط خواب بهره گرفته است.
گرد و غبار، موها و سایر آلودگی های تخت خواب باعث 
ایجاد آلرژی، خارش و التهاب می شوند و لذت خوابی راحت 

را از ما می گیرند.
به زمانی فکر کنید که از انجام کارهای خانه فارغ شدید و 
خسته بر روی تخت می افتید. در همان لحظه غبار کمرنگی 
که از تخت بلند شده است بینی شما را آزار می دهد. غمگین 
می شوید، از اینکه همه جا را تمیز کرده اید اما نمی دانستید 
گرفته  پناه  تشک  بافت های  لابه لای  مزاحم  ذرات  این 
بودند. به این فکر می کنید که خانه باید همیشه تمیز باشد 
و می دانید زندگی در خانه ای که تمیز نیست برای مدت 

طولانی مشکلات و بیماری های زیادی را برای شما به وجود 
می آورد. بنابراین، تمیزکاری های زیادی لازم است تا خیالمان 

کاملاً راحت باشد.
اما برای خلاص شدن از این آلودگی ها، ال جی از جاروی 
بهداشتی رونمایی کرده که با داشتن فناوری مکش قدرتمند 
و استفاده از اشعه ماورا بنفش برای استریل کردن، این 

مشکل را حل کرده است.
این جاروی بهداشتی با دو بازوی ضربه زننده ابتدا ذرات 
گرد و غبار را از عمق تشک جدا می کند. در مرحله دوم 
برس چرخنده باعث می شود تارهای موی چسبناک که 
سطح تشک را رها نمی کنند جدا شده و آماده زدودن از 

تخت  شوند.
در مرحله سوم عملکرد این جارو ، تمامی ذرات، گرد و غبار 

و موها که حال به سطح رویی تشک رسیده اند و چسبندگی 
کمی به بافت آن دارند توسط مکش قدرتمند موتور به داخل 
مخزن می کشد. در واقع مرحله اول و دوم کمک می کنند تا 
عملکرد مرحله سوم به طور کامل بهینه باشد. این جاروی 
بهداشتی استندی که دو کارایی به عنوان استریل کننده و 
پایه دارد. این استند با استفاده از اشعه ماورا بنفش سطح 
جارو را استریل می کند. فرآیند استریل کردن جارو حداکثر 
پنج دقیقه به طول می انجامد و بعد از آن به صورت خودکار 

خاموش می شود.
دو فیلتر HEPA که در این جاروی بهداشتی تعبیه شده 
این وسیله مبتکرانه را در لیست کاربردی ترین لوازم خانگی 
قرار می دهد که جای خالی آن در هر اتاق خوابی احساس 

می شود.

شکار حیوانات در شب با کمک یک فناوری روی تلفن همراه 

طراحی هلی کوپتری مدرن برای پرواز بر فراز مریخ 

وسیله ای پیشرفته می تواند قابلیتی فوق هوشمند برای دید در شب در 
اختیار کاربران تلفن همراه هوشمند قرار دهد.

کارشناسان یک گجت ارزان قیمت اما بسیار با قیمت تنها 120 پوند تولید کرده اند که 
در حقیقت نوعی دوربین مخصوص دید در شب است و به گوشی تلفن همراه هوشمند 

متصل می شود و اجازه تصویر برداری از اشیاء و اهداف در شب را به کاربر می دهد.
گفتنی است؛ این دستگاه قابلیت استفاده بر روی گوشی های دارای سیستم عامل 
ios و اندروید را دارد.بررسی ها نشان می دهند؛ این دستگاه از نور مادون قرمز برای 
نمایش دادن اشیاء و افراد در شب بر روی صفحه نمایش گوشی تلفن همراه هوشمند 

استفاده می کند.
از جمله مزایای این دستگاه، قابل استفاده بودن آن برای عکس و فیلم برداری در صبح 
و شب است.این دستگاه به ویژه می تواند به عنوان یک ابزار سودمند برای ماهیگران، 

شکارچیان، محیط بانان و طرفداران محیط زیست مورد استفاده قرار گیرد.

مریخ نوردها در آینده نزدیک دارای هلی کوپترهایی 
برای جستجو و رصد روی سیاره مریخ خواهند شد.

 سازمان فضایی ناسا اعلام کرده است که قصد دارد هلی 
کوپتری منحصر بفرد برای پرواز بر فراز سیاره مریخ طراحی 

کند.
گفتنی است، این هلی کوپتر باید با شرایط ویژه خاک و 
هوای سطح سیاره مریخ سازگار باشد و هر روز بتواند 3 بار به 

پرواز درآید و در مدت 3 دقیقه 500 متر را طی کند.
 بررسی ها نشان می دهند، هدف کارشناسان از ساخت این 
هلی کوپتر که هنوز تاریخ دقیق راه اندازی آن اعلام نشده است 
جستجوی سریع تر در سیاره مریخ به نسبت مریخ نوردهای 

زمینی حاضر در سیاره است. از سال 2013 که مریخ نورد 
کنجکاوی به سیاره سرخ ارسال شده است تا به حال بیش 
از 7 هزار و 100 متر را پیمایش کرده که به طور میانگین   
400متر در هر ماه می شود. اما در پروژه جدید سازمان ناسا 
مریخ نوردهای نسل آینده دارای هلی کوپتری کوچک به همراه 
خود هستند که می تواند نیم کیلو متر را فقط در یک روز 
بپیماید. در حال حاضر تیمی از پژوهشگران در مرکز مطالعات 
ناسا در کالیفرنیای ایالات متحده در حال بررسی و آماده 
سازی این طرح هستند. اجتناب از برخورد با موانع و همینطور 
سازگاری با اتمسفر مریخ از بزرگترین چالش ها در پیاده سازی 

این طرح است.

گوشت بره در تیوب های غذایی فضانوردان
پس از بستنی فضایی، حالا نوبت به تیوب هایی رسیده که حاوی غذای ویژه 
فضانوردان هستند. این غذاهای جدید اکنون در اختیار مردم عادی نیز قرار گرفته 

است.
مرکز نمایشگاه های روسیه در مسکو  غذاهایی را به بازدیدکنندگان عمومی می فروخت 
که از حیث بسته بندی چیزی متفاوت از غذاهای بسته بندی شده رایج است: غذاهایی 

فشرده شده در تیوب هایی به شکل خمیردندان!
این تیوب ها در 11 مدل مختلف و حاوی مواد غذایی متفاوت ارایه شده است که نشان 
می دهد آژانس فضانوردی روسیه به ذائقه متنوع فضانوردان در سفرهای فضایی توجه ویژه ای 

دارد.
از نکات جالب توجه این تیوب های غذایی می توان به غذاهای خاص موجود در آنها اشاره 

کرده، غذاهایی نظیر گوشت بره و سبزیجات، دسر پنیر و پوره زردآلو و سیب.
هر یک از این تیوب ها به قیمتی درحدود 4.5 دلار به فروش رسیدند. این غذاها در مراکز 
ویژه تولید و بسته بندی مواد غذایی ویژه فضانوردان روسی ساکنان ایستگاه فضایی بین المللی 

آماده می شوند.
به گفته مقامات روسی، این غذاها بدون بهره گیری از مواد اولیه اصلاح شده ژنتیکی تولید 
شده و تولید کنندگان آنها این اطمینان خاطر را می دهند که غذاهای تیوبی با استفاده از 

مواد اولیه تازه و طبیعی و طی فرآیندهای کاملا برنامه ریزی شده آماده طبخ می شوند.
از دهه 1960 میلادی و همزمان با اوج گیری برنامه های فضایی روسیه و آمریکا، تهیه و 
تولید غذاهایی که قابلیت استفاده در جاذبه صفر را داشته باشد مورد توجه دانشمندان قرار 
داشته و طی نیم قرن گذشته نیز پیشرفت های چشمگیری در این عرصه صورت گرفته 

است.
 

قیچی ویبره ای هوشمند
 برای معلولان ساخته شد

محققان ایرانی توانستند حسگری زیستی طراحی کنند که قادر به تعیین مقادیر 
ناچیز گلوکز در نمونه  ادرار است.

 سید حبیب کاظمی، یکی از محققان طرح "ساخت حسگر زیستی تعیین گلوکز بر پایه 
گرافن-نانوذرات طلا" با اعلام این خبر گفت: هدف از این کار، ساخت زیست حسگر ی ساده 
با تکرار پذیری مناسب برای اندازه گیری گلوکز و در نتیجه تشخیص دیابت بوده است.وی 
مزیت های این حسگر را توضیح داد و گفت: اهمیت نتایج این طرح در قابلیت زیست حسگر 
پیشنهادی برای اندازه گیری مقادیر بسیار کم گلوکز در نمونه  ادرار است. روش به کار رفته در 
ساخت حسگر کم هزینه است و در مقایسه با روش متداول، که مبتنی بر اندازه گیری در نمونه  
خون شخص است، به ویژه برای اطفال، بدون درد خواهد بود.کاظمی افزود: با توجه به امکان 
اندازه گیری میزان گلوکز در نمونه  ادرار با استفاده از این زیست حسگر، مشکلاتی نظیر ترس 
از ایجاد عفونت یا انتقال بیماری های خطرناک از طریق نمونه گیری خون نیز رفع می شود.وی 
به دیگر مزایای این حسگر اشاره کرد و گفت: در این طرح نانوترکیب گرافن- نانوذرات طلا 
بدون استفاده از مواد پلیمری برای جدا نگه داشتن نانوصفحات گرافنی و کاهش امکان کلوخه 
شدن آن ها و در نتیجه بالا ماندن حساسیت زیست حسگر طراحی شده است. این درحالی 
است که در کارهای مشابه از مواد اتصال دهنده  یونی و پلیمری بهره گرفته شده است. کاظمی 
عنوان کرد: استفاده از مواد پلیمری کاهش سرعت پاسخ دهی حسگر و حساسیت آن را در 
پی خواهد داشت. همچنین زیست حسگر تهیه شده در این کار، سرعت پاسخ دهی و حد 
تشخیص غلظتی پایین تری نسبت به بیشتر نمونه های گزارش شده در کارهای مشابه از خود 

نشان داد. به گفته وی، در روند دستیابی به اهداف مورد نظر، ابتدا نانوصفحات اکسید گرافن به 
روش اصلاح شده  هامر تهیه شد. سپس با احیای جزیی این نانوصفحات و تبدیل آن به اکسید 
گرافن احیا شده، نانوذرات طلا روی آن ها تثبیت شد. در ادامه آنزیم گلوکز اکسیداز نیز روی 
نانوترکیب تهیه شده از نانوذرات طلا و نانوصفحات اکسید گرافن احیا شده، قرار گرفت. این 
محقق ادامه داد: در نهایت مطالعات الکتروشیمیایی و همچنین مشخصه یابی نانوترکیب تهیه 
شده صورت گرفت و میزان گلوکز به کمک این حسگر در نمونه های استاندارد و همچنین 
نمونه ی واقعی اندازه گیری شد.کاظمی بیان کرد: کمترین غلظت قابل تشخیص به کمک این 

زیست حسگر 06/0 میکرومولار و عدم قطعیت در نتایج آن کمتر از شش درصد بوده است.

دوشنبه -بیستم  بهمن ماه 1393 - سال هفدهم - شماره 3653

 ۵ اشتباه در شستن دست ها
شستن دست ها به خودی خودش که بد نیست، مشکل از وقتی شروع 
می شود که یا راهکارهای قدیمی را فراموش می کنیم یا روز به روز راهکارهای 
تازه ای می شنویم. این راهکارها بعضا عجیب و غریب هستند اما چون همه 
طبق آنها عمل می کنند، ما هم فکر می کنیم باید همین کار را انجام دهیم. در 
مورد شست و شوی دست هم دقیقا اوضاع به همین منوال است. پنج اشتباهی 
را که ممکن است در مورد شستن دست هایتان انجام دهید در ادامه می خوانید.

1- با آب گرم می شویید؟
استفاده از آب گرم موقع شست و شوی دست ها عمدتا دو دلیل دارد. اولی که منحصر به 
این فصل است و آن احساس گرمای مطبوع است و دومی به یک باور نادرست برمی گردد: 
اینکه آب گرم می تواند جرم های دست را از بین ببرد. هرچند این باور به خودی خود 
نادرست نیست اما وقتی آب گرم روی پوست حساس دست بریزد حساب و کتاب های ما 
را هم به هم خواهد ریخت! تحقیقات نشان داده اند نتیجه استفاده از آب گرم در شستن 
دست ها باعث بالا رفتن حساسیت و آسیب دیدن پوست می شود. همچنین دست ها 

نسبت به تغییرات آب و هوایی واکنش های بیشتری نشان خواهند داد.
تحقیقات دیگر هم نشان داده است اگر افراد به جای استفاده از آب گرم برای شستن 
دست هایشان سراغ آب سرد بروند لطف بزرگی به زمین کرده اند چون آب گرم باعث 
آسیب به لایه ازن می شود. اگر آب شدن یخ های زمین را به همین شیر آب گرم ربط 

بدهیم خیلی هم به بیراهه نرفته ایم!
2- از صابون آنتی باکتریال استفاده می کنید؟

نکنید! بله از این صابون های آنتی باکتریال استفاده نکنید. وزارت غذا و داروی آمریکا 
اخیرا اعلام کرده استفاده از این صابون ها می تواند پیامدهای ناخوشایندی داشته باشد و 
به صورت کاملا علمی ثابت کند که محتویاتش نمی توانند بهتر از صابونهای معمولی عمل 
کنند. تحقیقات تکرار شده هم نشان داده اند صابون معمولی و آب به اندازه صابون های 
آنتی باکتریال مثمر ثمر واقع می شود. تحقیقات دیگر نتایجی داشته که اصلا جالب نیستند .

گفته می شود موادی مثل تریکلوسان و سایر ضدباکتری های موجود در این صابون ها 
باعث ایجاد مشکلات تیروئیدی، حساسیت، اضافه وزن و تضعیف کارکردهای عضلانی 
بدن می شود. بنابراین اول از همه سراغ آب و صابون معمولی بروید و بعد هم مراقب مواد 
تشکیل دهنده صابون ها باشید چون حتی بعضی از اسانس ها ممکن است سمی باشند! 
برای همین هم بهتر است تا جایی که برایتان مقدور است از صابون های بدون بو استفاده 

کنید که این خطر را هم ندارند.
در نهایت به خاطر داشته باشید برندهای ناشناخته شاید ارزان تر باشند اما قطعا امن تر 
نیستند. از برندهایی خرید کنید که به مشتری مداری معروف هستند و به سلامت 

مشتریانشان پایبند!
3- نمی گذارید صابون کف کند؟

اصلا کارکرد صابون به همین کف کردنش وابسته است. قرار است کف کند و شما 
دست هایتان را به هم بسایید تا تمام میکروب ها و چربی هایی که روی سطح پوست تان 
نشسته اند پاک شوند. اگر فکر کنید یک دور گرداندن صابون برای به وجود آوردن 
اصطکاک و پاک کردن دست هایتان کافی است سخت در اشتباهید. یادتان باشد بعد 
از اینکه صابون یا مایع دستوشیی تان به خوبی کف کرد تمام سطح دست، از پشت آن 
گرفته تا بین انگشت ها و حتی زیر ناخن ها باید تمیز شوند. به خصوص این مورد آخر جای 

خیلی خوبی برای جمع شدن و خوشگذرانی میکروب هاست!
4- تند می شویید؟

اشتباه دیگری که ممکن است در رابطه با شستن دست هایتان انجام دهید زود آب 
کشیدن آنهاست. خیلی از پدر و مادرها بالای سر بچه ها می ایستند و آنها را تشویق می کنند 
مدت زمان بیشتری دست هایشان را به هم بسابند اما وقتی نوبت به خودشان می رسد این 
کار را خیلی سریع انجام می دهند و بهانه می آورند که عجله داشتیم! سلامتی که عجله 
بردار نیست! اگر شما هم جزو این دسته از افراد هستید بهتر است خودتان را مقید کنید که 
شستن دست هایتان حداقل بیست ثانیه طول بکشد. در این مدت به صابون اجازه می دهید 

عملیات پاکسازی خودش را کامل کند و میکروب ها را به خوبی از بین ببرد.
5- ژل ضدعفونی را ترجیح می دهید؟

استفاده از ژل های ضدعفونی خیلی هم خوب است؛ به شرطی که جایگزین شست و 
شوی دست با آب و صابون نشود و فقط در شرایط ضروری مورد استفاده قرار بگیرد. اگر 
به آب دسترسی ندارید سراغ این ژل ها بروید اما در صورتی که سینک دستشویی همین 
دور و بر است به ریسک استفاده از ژل نمی ارزد چون این ضدعفونی کننده ها هر چقدر 
هم که خوب باشند فقط انواع خاصی از میکروب ها را نابودمی کنند نه همه شان را؛ به 

خاطر داشته باشید!



تجلی فرهنگ عاشورا در شعر دفاع مقدّس              

یکی از عناصری که در شعر شاعران دفاع مقدّس حضوری چشمگیر دارد ، توجه به امامت 
و اعتقادات تشیع است . در این میان ، امام حسین )ع( و مکتب ثار الله به عنوان نماد 
شهادت و آزادگی از اهمیت ویژه ای بر خوردار است و دلیل آن را می توان الهام گیری 

انقلاب اسلامی و دوران دفاع مقدّس از واقعه ی کربلا دانست .
شاعران در سروده های خود ، مکتب عاشورا و دفاع مقدّس را با یکدیگر مقایسه می کنند؛ 
آنان سرزمین ایران و جبهه های جنگ را کربلا ، دشمنان را سپاهیان یزید و رزمندگان 
را یاران با وفای امام حسین ) ع ( می دانند . آن ها با ظرافت و دقّت بسیار ، صحنه های 
عاشورا و دفاع مقدّس را به یکدیگر پیوند می زنند و بدین وسیله پیام های مشترک این دو 
حماسه را به گوش جهانیان می رسانند . جنگ تحمیلی مانند سایر پدیده های اجتماعی 
تأثیرات چشمگیری بر ادبیّات کشورمان داشته و مناظر کثیری در هنر نظم و سرایش 
منعکس نموده است .مهم ترین شاخص در ادبیات دفاع مقدس، تلاقی حماسه و عرفان 
است.دو مقوله ای هستند که همواره دشمنان سعی بر تفکیک آن ها داشته اند ، چرا که 
ره یافتن به سر چشمه کمال و رشد منوط به دارا بودن هر دو فضیلت است . همچنان که 
موسوی گرما رودی می سراید:»از دهان مبارک مولای موحدان در صحنه جهاد ، غرش 
شیر شنیده می شود و در سجاده نماز و نیایش در مقام بندگی زیبا ترین مناجات ها« : 
» شب از چشم تو ، آرامش را به وام دارد / و طوفان ، از چشم تو خروش را «  دفاع ملّت ما 
از آن جا که تکیه بر باور های دینی و اعتقادات مذهبی داشت ، حماسه ای ملکوتی آفرید و 
دفاع مقدّس نام گرفت .با شروع جنگ تحمیلی در سرزمین ما و تولد حماسه ها و رشادت 
های به یاد ماندنی در طول تاریخ دفاع و مقاومت ، جوانه تازه ای بر پیکر درخت ادبیات 
انقلاب رستن گرفت و هنرمندان صاحب ذوق بسیاری برای ثبت آن حماسه آفرینی ها 
کمر بستند .جنگ تحمیلی مانند سایر پدیده های اجتماعی تاثیرات چشمگیری بر ادبیات 
کشورمان داشته و مناظر کثیری در هنر نظم و سرایش منعکس نموده است. مهم ترین 
شاخصه در ادبیات دفاع مقدّس ، تلاقی حماسه و عرفان است .روحیات ملکوتی و آسمانی 
باز تاب یافته در سروده های دفاع مقدس ، عنصری فعال در اصلاح جامعه محسوب 
می شود ، و قطعاً این شاخصه کمتر از ثبت حماسه و رشادت ها نیست .عرفان متجلی در 
ادبیّات این حوزه شور و هیجان و سر زندگی و پویایی و حماسه و حیات است . در ضمن، 
حضور الفاظ و اصطلاحات و تعابیر عرفانی در شعر جنگ چشم گیر است . حماسه چون 
به غزل ختم می شود زیباست .در اشعار دفاع مقدس سرزمین به میدان کربلا، دشمنان 
به سپاهیان ، رزمندگان به یاران امام حسین)ع( و ... نشبیه شده اند. حماسه جانبازی در 
عطش، مبارزه در تنهایی، جنگیدن پس از شهادت یاران، تداوم مبارزه در هیأت رسواگری، 
شوریدگی و عشق و اشتیاق به شهادت نیز جلوه هایی از حماسه س عاشوراست که در 
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اشتباه والدین در حرف زدن با کودکان
  پدر یا مادر بودن یکی از سخت ترین کارهای دنیا است. این شغل، 24 ساعته 
است و می تواند بسیار خسته کننده باشد. اما مهم است، با همه خستگی نیز 
مسایلی را رعایت کنید تا به روح، جسم و اعتمادبه نفس فرزندتان لطمه ای وارد 
نشود. باید طوری او را تربیت و با او رفتار کنید تا در بزرگسالی علاوه بر اینکه 

مایه افتخار شما شود، خودش نیز در سلامت روحی کامل زندگی کند.
یکی از روش های ارتباطی با کودکان حرف زدن است. اگر بتوانید روش های صحیح 
حرف زدن خود با کودکان را یاد بگیرید، به طور غیرمستقیم درست حرف زدن را به او نیز 
می آموزید. 1. غر زدن: بسیاری از والدین برای اینکه فرزندشان تکالیفش را درست انجام 
دهد یا غذایش را کامل بخورد، مدام سر او غر می زنند و اعتراض می کنند. این رفتار به 
هیچ عنوان مناسب و پاسخ گو نیست. بر اساس مجله تایم، این کار باعث می شود تا کودک 
لج کند و درست برعکس آن را انجام دهد. این مساله همچنین باعث می شود تا فرزند از 

زمان هایی همچون غذاخوردن فرار و سعی کند خودش را به کاری دیگر مشغول کند.
2. کوتاه پاسخ دادن: والدینی که با پاسخ کوتاه فرزند را مجبور می کنند از آنها اطاعت 
کند، به هیچ عنوان روش درستی برای تربیت کودک خود انتخاب نکرده اند. با گفتن 
عبارت: »برای اینکه من می گم!« باعث می شوید تا کودک هرگز به چرایی مسایل فکر 
نکند. قدرت تحلیل و پرسش گرایی را از او می گیرید. یا گفتن عبارتی همچون: »هر چه 
من می گویم را باید انجام دهی« به این مفهوم است که هیچ احترامی برای فرزند خود قایل 
نیستید و او نیز در مقابل به شما احترام نخواهد گذاشت. برای تربیت صحیح فرزندان، برای 
پاسخ به سوالات او زمان بگذارید و با صبر کامل و مرتبط به او پاسخ بدهید. 3. کودکانه 
رفتار کردن: کودکان بسیار باهوش تر از آن هستند که تصور می کنید. لازم نیست 
صدای خود را کودکانه کنید یا با کلمات خیلی بچه گانه با او حرف بزنید تا به حرف هایتان 
گوش کنند. کودکان مکالمات مردم با یکدیگر را می شنوند و کودکانه حرف زدن را نوعی 
اهانت به خود می دانند. 4. مشغول بودن: کودکان دوست دارند برای آنها ارزش قایل 
شوید. به همین دلیل بسیار مهم است واقعا برای آنها ارزش قایل شوید. هنگام صحبت با 
فرزند خود، گوشی موبایل را کنار بگذارید و با همه حواس به حرف های او گوش فرا دهید. 
این باعث می شود تا اعتمادبه نفس پیدا کنند و آن حس ارزشمندی که دنبالش هستند را 
از شما بگیرند. 5. زیاد حرف زدن: تحقیقات کارشناسان ثابت کرده است، مغز هر انسانی 
می تواند در هر مرتبه، به طور متوسط 5 تا 9 موضوع را به خاطر بسپارد. به همین دلیل 
است که کودکان وقتی بیشتر از ظرفیت خود می شنوند، دیگر تمایلی به گوش کردن ادامه 
حرف ها ندارند. اگر می خواهید مسایل زیادی به فرزند خود بیاموزید، آن را به چندین 
بخش کوتاه تقسیم کنید تا نتیجه بهتری داشته باشد. 6. استفاده از واژه های محکوم یا 
سرزنش کننده: هرگز از واژه هایی که باعث ایجاد حس گناه در کودک می شود، استفاده 
نکنید. کودکان از همان ابتدا حس همدردی ندارند و بسیاری از چیزها را نمی توانند درک 
کنند. نباید برای اشتباهای که انجام می دهند خیلی آنها را مواخذه و سرزنش کنید. 7. 
تهدید کردن: هدف از بزرگ کردن کودک این نیست که او را مطیع و فرمانبردار خود 
تربیت کنیم. باید به کودکان فرصت فکر و خطا کردن بدهد. تهدید کردن کودک باعث می 

شود تا اعتمادبه نفس او از بین برود و در بزرگسالی دچار مشکل بشود.

سومین برنامه محفل خاطره گویی »گاهی آسمان« با موضوع 
»امام عاشقان، عاشقان امام« هم زمان با ایام الله دهه فجر و با 
حضور دو تن از محافظین حضرت امام خمینی)ره( در محل 

سالن سوره حوزه هنری قم برگزار گردید.
به گزارش روابط عمومی حوزه هنری استان قم، در این محفل که 
با حضور حاج رضا شهبازی به عنوان کارشناس مجری و آقایان حاج 
رضا استاد و کریم بی تا، دو تن از محافظین حضرت امام خمینی)ره( 
و جمعی از هنرمندان و اصحاب رسانه همراه بود، به منظور پاسداشت 
خاطرات و ترویج اندیشه های حضرت امام خمینی)ره( به بیان برخی 
از خاطرات تلخ و شیرین دوران حیات حضرت امام خمینی)ره( 

پرداختند.
با خاطرات حاج  آسمان«  سومین محفل خاطره گویی »گاهی 
رضا استاد، که در دوران رژیم پهلوی به دلیل مبارزات انقلابی اش در 

زندان های ساواک محبوث  بوده، آغاز شد.
پرهیز از اسراف، قناعت و ساده زیستی

امام  حضرات  قناعت  درباره  استاد  رضا  حاج  خاطره  نخستین 
خمینی)ره( بود، وی خاطراتش را چنین روایت نمود: روزی حضرت امام 
از ما خواستند یک کیلو گیلاس برای نوه اش خریداری کنیم و من  به 
همراه یکی از محافظین جهت خرید میوه به بازار رفتیم. در حین خرید 
میوه تردید داشتیم که از کدام نوع گیلاس – سیاه یا الوان – خرید کنیم، 
به همین منظور از هر کدام یک کیلو تهیه کردیم و به بیت برگشتیم و 
میوه ها را به حضرت امام خمینی )ره( رساندیم. ایشان فرمودند: من گفتم 
یک کیلو تهیه کنید شما چرا بیش از اندازه خرید کرده اید که عرض 
کردیم به دلیل اینکه نمی دانستیم از کدام نوع می خواهید این شد که 
ناچاراً از هر کدام یک کیلو تهیه کردیم. ایشان هم عرض کردند بدهید به 

بچه ها ببینید کدام را می پسندند،  بقیه را پس بدهید.
وی در بخش دیگری از سخنانش در خصوص پرهیز امام راحل 
از اسراف گفت: همچنین بارها شاهد بودیم که آب آشامیدنی درون 
لیوان اگر باقی می ماند ، حضرت امام خمینی)ره( درپوشی روی لیوان 

می گذاشتند تا مجددا از آن آب آشامیدنی استفاده کنند.
خانه تبرکی 

حاج کریم بی تا ، دیگر مدعو سومین محفل خاطره گویی »گاهی 
آسمان«، از خاطره تلخ عارضه قلبی حضرت امام خمینی)ره( در روز 
اول عید سال 1365 گفت: شرایط سخت و اضطراب آوری، بین بعضی 
نیروها بوجود آمده بود، که شکر خدا  بخیر گذشت و حضرت امام 
خمینی)ره( سلامتی شان را به دست آوردند. اما پس از بهبودی بخاطر 
امانتداری در محافظت خبر و انتشار ندادن نگرانی به محافظین و 
کسانی که مطلع شده بودند، مبلغ 5000 تومان پاداش پرداخت شد و 
به برکت همین پاداش، بنده که در آن زمان فاقد مسکن و خانه بودم 
برای خود سرپناهی فراهم کردم، که همچنان از برکت آن پاداش 

بهره مند هستم.
 سبک زندگی یک رهبر

حاج کریم بی تا در ادامه خاطره ای در خصوص سبک زندگی و 

علاقه حضرت امام خمینی)ره( به خانواده شان نقل نمود:  حضرت 
امام)ره( ناهارشان را عموماً یا با همسر مکرمه شان یا عروس خانم 
یا یکی از اعضا خانواده، حتی اگر شده با یکی از نوه هایشان میل 
می کردند. یک بار همسر حضرت امام خمینی)ره( به مشهد مقدس 
مشرف شده بودند. ایشان برای برگشت به تهران برنامه ریزی کرده 
بودند که ساعت یک بعدازظهر در محل بیت باشند و غذا را با حضرت 
امام خمینی)ره( صرف کنند. اما به خاطر تأخیری که در ساعت پرواز 
ایشان بوجود آمده بود ساعت 4 بعد ازظهر به جماران رسیدند. اما 
حضرت امام)ره( علی رغم اینکه پزشکان توصیه کرده بودند ساعت 
غذای ایشان نباید عقب بیفتد، تا آن موقع ناهار نخورده بودند و منتظر 

مانده بودند. 
وی در ادامه در خصوص اهمیت نماز اول وقت برای حضرت امام 
خمینی)ره( گفت: روزی یکی ازمحافظین به خاطر رعایت حال حضرت 
امام)ره(، با ده دقیقه تأخیر حضرت امام خمینی)ره( را از خواب بیدار 
کردند. ایشان با ناراحتی فرمودند: » والله در عمرم اینقدر نمازم به  
تأخیر نیفتاده بود.« و بعدها حتا در زمان بستری شدن حضرت امام)ره( 
در بیمارستان و وخامت جسمی شدیدی که داشتند، نماز حضرت امام 

خمینی)ره( ترک نشد.
سپس حاج رضا استاد به خاطره ای در خصوص سبک زندگی 
حضرت امام خمینی)ره(  اشاره داشت: یکی از روزهایی که خدمت 
رسیدم، از یک عطر هلندی استفاده کرده بودم ، وقتی نزدیک تر رفتم، 
حضرت امام خمینی)ره( که خودشان همیشه معطر و خوشبو بودند 
از من نام عطر را پرسیدند و سپس  تشویقم کردند و از عطری که 

زده بودم ابراز خشنودی کردند. 

وی همچنین از علاقه ویژه حضرت امام خمینی)ره( به ائمه اطهار)ع( 
به خصوص حضرت فاطمه زهرا )س( یاد کرد و ضمن بیان خاطره تولد 
فرزندش و نامی که توسط حضرت امام خمینی)ره( پیشنهاد شده بود، 
بیان داشت: علاقه خاص حضرت امام خمینی)ره( به حضرت فاطمه 
زهرا)س( باعث شده بود که به کسانی که فرزنددار می شوند توصیه 

کنند که بهترین اسم برای خانم ها »فاطمه« است.
محافظین وظیفه شناس:

خاطره ی وظیفه شناسی محافظین قمی بهانه ای شد که حاج رضا 
شهبازی از نقش و جایگاه مردم قم و شهر قم در نظر امام خمینی)ره( 
برای حضار گفت و جملاتی را از صحیفه نور نقل نمود: » قم مرکز 
اسلام است. قمی ها صد در صد موافق اسلام هستند. من هر کجا باشم 

قمی هستم و افتخار می کنم. سلام بر جوانان رشید قم.« 
در ادامه حاج رضا استاد خاطره وظیفه شناسی محافظین قمی بیت 
حضرت امام)ره( را نقل کرد: »در جریان جلسه مشترکی که مرحوم 
حاج احمدآقا با رییس مجلس وقت داشتند قرار بر این شد که ایشان 
به همراه رییس مجلس و با ماشین و محافظین تهرانی در سطح  شهر 
حرکت کنند و از آنجایی که تمامی محافظین بیت حضرت امام 
خمینی)ره( از بچه های قم بودند، کشمکشی در حین تردد در سطح 
شهر با محافظین تهرانی آقای رییس مجلس بوجود آمد، به طوری که 
محافظین بیت در تمام طول مسیر حرکت  خودروی حامل حاج احمد 
آقا را توسط خود مشایعت کردند. بعدها از حفاظت محافظین طی 
نامه ای از نحوه محافظت تیم جماران انتقاد شده بود با این محتوا که 
امکان داشت جان رییس مجلس به خطر بیفتد که از طرف بیت پاسخ 
دادند که وقتی از جان اعضاء بیت توسط محافظین حفاظت می شود 

قطعا از جان رییس مجلس هم در برابر خطرات محافظت می شود. 
اطاعت از رهبری

 حضرت امام خمینی )ره( در مورد مقام معظم رهبری فرمودند 
»شما در میان یاران انقلاب چون خورشیدی درخشان هستید «

حاج کریم بی تا ، به عنوان یکی از محافظین بیت در خصوص علاقه 
خاص حضرت امام خمینی )ره(  به مقام معظم رهبری  و علاقه و 
دوستی رهبر انقلاب با مرحوم حاج احمد آقا به نقل خاطره ای پرداخت 
که بارها  در تصاویر آرشیوی اخبار سراسری مشاهده شده است. وی 
ابتدا جمله حضرت امام خمینی )ره( در مورد مقام معظم رهبری نقل 
کرد؛ »شما در میان یاران انقلاب چون خورشیدی درخشان هستید.« 
و سپس بیان داشت: »پس از نماز جماعت به امامت حضرت امام )ره(، 
تمامی مسئولین و سران نظام دور سفره افطار به همراه  حضرت امام 
خمینی )ره( جمع شدند و از آنجا که امام عادت به صرف غذا با بستگان 
و اعضاء خانواده داشتند منتظر حضور مقام معظم رهبری شدند که 
در آن زمان عهده دار رئیس جمهوری بودند.  آیت الله خامنه ای در آن 
لحظه مشغول انجام فرایض و تعقیبات بعد از نماز بودند که به محض 
مطلع شدن از خواست امام بلافاصله به کنار امام رفته و نشستند. پس 
از رحلت حضرت امام خمینی)ره(  روزی رهبر انقلاب به بیت امام 
تشریف فرما شدند و در آن دیدار که بارها تصاویرش از تلویزیون پخش 
شده از زبان مرحوم حاج احمد آقا می شنویم که چه توصیه هایی از 
سوی حضرت امام خمینی )ره( به ایشان شده است و حضرت امام چه 
علاقه  خاصی نسبت به مقام معظم رهبری داشتند و  در خصوص 

اطاعت  از رهبر انقلاب چه بیاناتی به یادگار خود داشته اند.
نقاره زنی برای آزادسازی خرمشهر

حاج رضا استاد که خود از خانواده معظم شهداء و برادر شهیدان 
مصطفی و  مرتضی استاد است در ادامه خاطره شیرین اش در خصوص 
شنیدن خبر آزاد سازی خرمشهر و اتفاقاتی که در محل بیت رخ داد 
گفت: »بخاطر شرایط سنی و فشارهای روحی و جسمی که به حضرت 
امام خمینی)ره(  وارد شده بود دکترها توصیه اکید کرده بودند که از 
هرگونه آزار رساندن به حضرت امام خمینی)ره(، حتا سر و صدای 
بلند و ناگهانی خودداری شود. آن روز در جماران و در محل بیت 
نشسته بودیم که هنگام پخش اخبار سراسری گوینده اخبار گفت: 
» شنوندگان عزیز توجه فرمایید ، خرمشهر آزاد شد . « من از شوق 
و شعف یک باره ای که در من بوجود آمد با صدای بلند تکبیر گفتم و 
پیاپی »الله  اکبر« می گفتم تا اینکه یکی از محافظین به سمت من 
آمد و دهانم را گرفت تا با فریادهای من آرامش امام به هم نریزد که به 
او گفتم اتفاقا امام از همین فریادها خوششان می آید و اجازه بده فریاد 
بکشم از این خوشحالی. همان روز همسر حضرت امام خمینی )ره( 
به مشهد مقدس مشرف شده بودند که طی تماس تلفنی با حضرت 
امام خمینی )ره( ایشان بابت آزاد سازی خرمشهر تبریک گفتند و امام 
تلفنی دستور دادند  که حتما نقاره خانه های آستان مقدس حضرت 
علی بن موسی الرضا)ص(، به خاطر این معجزه نواخته شود که به اطلاع 

تولیت آستان رسید و این کار انجام شد.« 

تصورات غلط و آشکاری بسیاری در مورد موفقیت در جامعه 
وجوددارند که بسیاری از مردم، آنها را از روی سادگی به عنوان 
حرفی درست می پذیریند. این در حالی است که انسان های 
واقعا خوشبخت می دانند باید از این تصورات غلط و دروغ ها 

در زندگی خود دوری کنند. برای اینکه همچون این
افراد پیش بروید، این 15 نکته را با دقت بخوانید. درک این نکات 

باعث می شود که از نظر ذهنی قوی شده و زودباور نباشید.
1- افراد موفق اعتقادی به اشتباه بسیار بزرگ ندارند: انسان هایی با 
ذهن قوی، باور ندارند اشتباه های بزرگ روی تلاش آنها خط بطلان 
می کشد. هر تجربه ای، خصوصا تجارب بد، درسی است که می توانید 
از آن عبرت بگیرید. اگر کارهایی را که در زندگی تان انجام داده اید 

همچون خطایی ساده در نظر بگیرید، بعد از آن نیاز
خواهید داشت که عمیق تر به مسائل فکر کنید. انسان هایی  با 
ذهن قوی، این نکته را فهمیده و به کار گرفته اند. شما هم باید همین 

کار را انجام دهید.
2- افراد موفق باور ندارند که شکست اجتناب ناپذیر است: حتی 
بدترین شرایط می تواند تغییر کند.در صورتی که شما روش مناسبی 
را در پیش بگیرید. افراد با ذهن قوی، باور ندارند که در جایی شما باید 
تسلیم شرایط شوید. بنابریان شما نیز باید این گونه باشید. تا جایی که 
اراده شما وجود دارد، امید هم هست. پس حتی زمانی که مشکلات 
جلوی شما صف کشیده اند از حرکت به سمت هدف تان باز نایستید.

3- افراد موفق به بی معنابودن زندگی باور ندارند: اگر افراد با ذهن 
قدرتمند، نمی توانستند به معنادار و هدفمند بودن جهان اعتقاد داشته 

باشند، هرگز دارای ذهنی قوی و اوضاعی بر وفق مراد نبودند.
4- افراد موفق اعتقاد ندارند کارها همیشه جوری پیش می رود که 
انتظارش را دارید: اگر شما فردی بدبین هستید، باید انتظار کشیدن 
برای اتفاقات بد را از فکرتان خارج کنید و اگر انسان خوش بینی 
هستید، باید این فکر را که هرگز اتفاق بدی رخ نمی دهد پایان دهید.

همواره خود را برای این امر اجتناب ناپذیر آماده نگه دارید که 
روزهای ما می توانند بسیار غیرقابل انتظار باشند.

5- افراد موفق باور ندارند که هیچ امیدی باقی نمانده است: انسان 
هایی با ذهن قوی، باور ندارند که مکانی تاریک و حالی از امید برای آنها 

وجود دارد که بازگشتی از آن نیست. امید برای آینده شما تا حد بسیار 
زیادی در دستان خود شماست. بنابراین، با تسلط بر ترس هایتان از 

آنها عبور کنید.
6- افراد موفق باور ندارند به اینکه معجزه ای وجود ندارد: برخلاف 
انسان های منفی نگر، افراد با ذهن قوی، به این اعتقاد ندارند که معجزه 

امری غیرممکن است.
این بدان معنا نیست که آنها برای معجزه، به خودی خود نقشی 
بسیار اساسی قائل هستند، اما معتقدند اتفاقاتی بسیار عالی می تواند 
برای شما رخ دهد، البته در صورتی که به افکار منفی اجازه ورود به 

ذهن تان را ندهید.
7- افراد موفق به این امر باور ندارند که مجبور به انجام هر کاری 

به بهترین شیوه هستند: کمال یک هدف اسطوره ای است. در امور 
زندگی تان سعی کنید وسواس به خرج ندهید و از کنار برخی موارد 

جزئی بگذرید.
8- افراد موفق اعتقادی به انتظار طولانی برای لحظات مناسب 
ندارند: لحظه مناسب زمانی است که شما دست به کاری بزنید، پس 
چرا باید در انتظار مهیا شدن زمان مناسب برای انجام کاری شوید؟ 

زمانی که فرصت وجوددارد، آن را غنیمت شمرده و منتظر نمایند.
است:  آینده  برای  مانعی  گذشته،  ندارند  باور  موفق  افراد   -9
انسان هایی با ذهن قوی، اعتقادی به محدودیت هایی که مانع موفقیت 
های آینده می شوند، ندارند. بر هر چیزی می توان با صرف زمان و 

انرژی غلبه کرد.

10- افراد موفق باورندارند که تنها خواهند مرد: بسیاری از مردم بر 
این باورند که هر تعداد دوست در زندگی شان داشته باشند، در نهایت 
هرکسی به تنهایی خواهدمرد. انسان هایی با ذهن قوی، این باور را ندارند 
و معتقدند روابطی که در زندگی شان ایجاد کرده اند- حتی اگر کسی 

در زمان مرگ بر بالین شان حاضر نباشد- همواره با آنها خواهندماند.
11- افراد موفق باور ندارند که زور و اجبار امری ضروری است: 
انسانی هایی با ذهن قوی، باور ندارند که همواره برای نتیجه گرفتن 
باید از زور استفاده کرد. افسران می توانند تحت نظر خود را به شدت 
تنبیه کنند، ولی تشویق با حس مثبت، همان چیزی است که سربازان 

آنها را به افرادی شایسته تر تبدیل خواهد کرد.
12- افراد موفق باور ندارند هر آنچه را که وجود دارد، باید یاد بگیرند: 
بعضی ها ممکن است بگویند هر آنچه را نیاز دارند، می دانند. افراد با 
ذهن قوی، این را باور ندارند که موقعیت و حدی برای پایان یادگیری 
وجوددارد. جهان همواره در اطراف ما در حال تغییر است، بنابراین 
آموزش ما هرگز نباید متوقف شود اما دانستن همه چیز، غیرممکن 

است.
13- افراد باور ندارند برای حس بهتر نیاز به مصرف ماده ای خاص 
دارند: بعضی افراد برای اینکه احساس بهتری داشته باشند، خود را 
معتاد به مصرف چیزهایی مانند الکل، موادمخدر، غذا یا هر چیز دیگری 
می کنند. افراد با ذهن قوی، باور دارند انسان می تواند خود را از قید 

وابستگی ها رها کند.
14- افراد موفق معتقد به ضعف نیستند: انسان هایی با ذهن قوی 
معمولا در کارها از بقیه بهتر هستند و از نظر رفاهی هم در سطح 
بالاتری قرار دارند. آنها به خاطر ضعف دیگران، از شادی خودشان 
نمی کاهند. هرکسی شرایط خاص خود و متفاوت از دیگران دارد و 
شرایط برای برخی، سخت تر از بقیه است. افراد با ذهن قوی، این 

واقعیت را درک می کنند.
15- افراد موفق باور ندارند تغییر امری غیرممکن است: بسیاری 
از مردم قبول ندارند که انسان می تواند تغییر کند اما انسان هایی 
با ذهن قوی، معتقدند هرکسی می تواند برای بهتر بودن تلاش کند. 
اگر آنها این عقیده را باور نداشتند، هرگز به جایگاه فعلی شان دست 

نمی یافتند.

اجتماعی 6

مرور خاطرات محافظین امام راحل در سومین محفل »گاهی آسمان«

وزیر آموزش و پرورش خبر داد؛

برنامه آموزش و پرورش برای اداره مدارس
 وزیر آموزش و پرورش گفت: مش�ارکت آموزش و پرورش در اداره مدیریت 
مدارس به پایه خاصی محدود نمی شود در هرجا با کمبود امکانات به ویژه کمبود 

نیروی انسانی رو به رو باشیم از مشارکت بخش غیر دولتی استفاده میکنیم. 
علی اصغر فانی درپاسخ به این پرسش که آیا مدارس مقطع متوسطه برای تامین کمبود 
نیروی انسانی در پایه نهم برای سال تحصیلی آینده به بخش غیر دولتی واگذار می شود 
اظهارکرد: بحث واگذاری مدارس وجود ندارد. وی  افزود: مشارکت آموزش و پرورش در 
اداره مدیریت مدارس به پایه خاصی محدود نمی شود در هرجا با کمبود امکانات به ویژه 
کمبود نیروی انس��انی رو به رو باش��یم در قالب ماده قانون مدیریت خدمات کشوری از 
مشارکت سایر دستگاه ها استفاده می کنیم. وزیر آموزش و پرورش تاکید کرد: طبق قانون 
مذکور مشارکت با بخش غیر دولتی برای سال تحصیلی 94-95 هم ادامه خواهد داشت. 
فانی بیان کرد: تعداد 140 هزار دانش آموز در قالب مدارس مشارکتی تحت پوشش قرار 
گرفته اند، در مناطقی که با کمبود نیرو مواجه ایم، مدارس را از طریق مشارکت بخش 

خصوصی اداره می کنیم.
وی تاکید کرد: تاکنون از دانش آموزانی  که تحت پوشش  طرح مشارکت با بخش غیر 
دولتی قرار گرفته اند هیچ پولی دریافت نشده است و در سال های آینده تحصیلی هم 

دریافت نمی شود.
 س��ال آینده مقطع متوس��طه اول که امس��ال دارای دو پایه هفتم و هشتم است، سه 
پایه می شود. به این ترتیب کلاس نهم به متوسطه اول می پیوندد که به گفته مسئولان 
آموزش و پرورش 50 هزار نیروی انسانی برای پایه نهم در سال تحصیلی 94-95 نیاز است 
که می توان یکی از راه های ساماندهی و تامین نیروی انسانی برای این پایه را مشارکت 
با بخش خصوصی دانست چرا که در سال تحصیلی جاری برای تامین نیروی انسانی پایه 

ابتدایی برخی از مدارس دولتی به بخش غیر دولتی واگذار شدند.

مدیر کل دفتر سلامت و امور تندرستی وزارت آموزش و پرورش خبر داد:

توزیع ویتامین D در مدارس 12استان کشور 
مدیر کل دفتر سلامت و امور تندرستی وزارت آموزش و پرورش گفت: برای 

نخستین بار ویتامینDدر مدارس 12استان کشور در حال توزیع است.
 حسن ضیاءالدینی مدیر کل دفتر سلامت و امور تندرستی وزارت آموزش و پرورش با 
اشاره به توزیع ویتامین D و قرص آهن در مدارس سراسر کشور اظهار کرد: قرص آهن و 
ویتامین Dبا همکاری وزارت بهداشت در حدود 60درصد از مدارس کشور توزیع می شود. 
وی در ادامه افزود: توزیع ویتامین D برای نخستین بار در 12استان کشور در حال انجام 

است و دانش آموزان ماهیانه یک قرص را دریافت می کنند. 
مدیر کل دفتر سلامت و امور تندرستی وزارت آموزش و پرورش گفت: قرص آهن یاری 

نیز بر اساس برنامه هفته ای یک بار در میان دانش آموزان توزیع می شود. 
   ضیاءالدینی در خصوص ممنوعیت کالباس، نوشابه و سوسیس در بوفه های مدارس 
گفت: مدیریت اجرایی بوفه ها به سازمان دانش آموزی و نظارت بر بوفه ها به دفتر سلامت 

و آموزش و پرورش واگذار شده است. 
وی ادامه داد: الگوی تغذیه مجاز را برای نخستین بار در مدارس کشور انجام می دهیم که 
بر اساس آن دانش آموزان از ممنوعیت برخی اقلام خوراکی و آسیبی که به جسم آن ها 

می  رساند آگاهی می یابند. 
  مدیر کل دفتر سلامت و امور تندرستی وزارت آموزش و پرورش در پایان از ممنوعیت 
سوسیس، کالباس و نوشابه در بیشتر مدارس کشور خبر داد و افزود: حدود 88هزار مدرسه 
در این مدت مورد بازدید  قرار گرفتند که تنها 2درصد از مدارس این سه اقلام خوراکی 

را عرضه می کردند که با پیگیری های انجام شده مشکل این مدارس نیز بر طرف شد. 

از دیدگاه صدرالمتالهین؛

کتاب عقل عملی و کارکرد
 آن در حکمت عملی منتشر می شود

مدیر تدوین و چاپ انتشارات موسسه آموزشی و پژوهشی امام خمینی)ره( از 
چاپ کتاب »عقل عملی و کارکرد آن در حکمت عملی« با زیر عنوان از دیدگاه 

صدرالمتالهین در آینده ای خبر داد.
محمد روحانی با اشاره به کتاب عقل عملی و کارکرد آن در حکمت عملی با زیر عنوان 
از دیدگاه صدرالمتالهین اظهار کرد: این کتاب دارای شش فصل بوده و در قلمروی فلسفه 

اخلاق با تلاش پژوهشگر حجت الاسلام جمال سروش تالیف شده است.
وی خاطرنشان کرد: خطر و هدف اصلی نویسنده ارائه تعریف و کارکرد عقل عملی از نظر 
ملاصدرا بوده و نویسنده در ابتدای این کتاب مفاهیم محوری را در واقع توضیح می دهد 

که شامل معنای عقل،  معنای کارکرد، معنای حکمت و عقل عملی است.
مدیر تدوین و چاپ انتشارات موسسه آموزشی و پژوهشی امام خمینی)ره( عنوان کرد: 
فصل نخست کتاب تاریخچه بحث اس��ت که ضمن مقدمه مباحث مهمی از سقراط،  
افلاطون، ارسطو، فارابی، ابن مسکویه و سایر اندیشمندان فیلسوف و اندیشمندان مسلمان 
مانند علامه طباطبایی، امام خمینی)ره(، شهید مطهری،  آیت الله مصباح یزدی و سایر 
استادان را طرح بحث می کند. وی یادآور شد: فصل دوم کتاب نفس و مراتب آن نام دارد 
که تعریف نفس، ضرورت تعدد قوا، قوای نفس و قوای نفس انسانی از مباحث مطرح شده 
در این فصل است. روحانی ادامه داد: فصل سوم این کتاب تعریف عقل نظری و علمی و 
مقایسه آن دو است که ابتدا تعریفی از عقل نظری ارائه می دهد و سپس عقل عملی و 
دیدگاه اختلافیون در این بین و اختلاف این دو را به طور مشروح توضیح می دهد. وی 
تصریح کرد: فصل چهارم کتاب عقل نظری است که نسبت عقل نظری با حکمت، نفس، 
بدن و کارکردهای عقل نظری را به طور کامل توضیح داده اس��ت. مدیر تدوین و چاپ 
انتشارات موسسه آموزشی و پژوهشی امام خمینی)ره( با بیان اینکه فصل پنجم عقل 
عملی است گفت: فصل ششم دارای عنوان کارکرد عقل عملی در حکمت عملی از نظر 
ملاصدرا بوده و در انتهای کتاب جمع بندی بحث و در نهایت موضوع را خاتمه داده است.

افراد موفق فکر نمی کنند که...

 »همه چیز آنجاست« پیچیده همچون خود زندگی
یک مجموعه تلویزیونی برای کسب محبوبیت و جذب 
مخاطب به فاکتورهای مختلفی نیاز دارد که بدون شک 

قصه و فرم روایت در صدر آن جای دارد.
»همه چیز آنجاست« ساخته شهرام شاه حسینی که این روزها 
ازشبکه سوم سیما پخش می شود، از جمله این مجموعه های 
تلویزیونی است که دیده شدن را بسیار مدیون قصه اش است. 
قصه ای س��اده و سرراست با شخصیت هایی آشنا که خوب با 
مخاطب ارتباط می گیرد. فیروزه قشقایی به عنوان نویسنده 
فیلمنامه کارش را براساس یک فرمول قدیمی و امتحان پس 
داده آغاز کرده و چند داستان کوتاه را به قصه اصلی پیوند زده و 

از مجموع آن درامی خانواده محور را شکل داده است.
یک ماجرای خانوادگی

در ابتدا با خانواده محس��ن شامل همسرش اکرم، دخترش 
مهرنوش و پس��رانش)مهدی و مهران( آشنا می شویم که به 
واسطه بدهی های کارگاه کفاشی موروثی شان به دردسر افتاده 
و برای پرداخت آن ناچار به فروش کارگاه شده اند. قشقایی قصه 
همه چیز آنجاست را از بحرانی که خانواده را تحت الشعاع قرار 

داده، آغاز کرده و به مرور آن را عمیق  تر و پیچیده تر می کند.
در حقیقت ماجرای فروش کارگاه حلقه اتصال داستانک ها به 
یکدیگر است، داستانک هایی که بخوبی به هم متصل شده اند 
و از هم گسس��تگی چندانی میانشان به چشم نمی خورد. در 
بخش مربوط به خانواده محسن در ابتدا به تضاد میان عروس و 
مادرشوهر برمی خوریم که به زندگی کنار هم در یک آپارتمان 
کوچک مجبور شده اند و اصطکاک میانشان کاملا طبیعی به 
نظر می رس��د.از س��وی دیگر، به ماجراهای مربوط به فروش 
کارگاه به فانی برمی خوریم که پاس نشدن چک هایش خود 
داس��تان فرعی دیگری را ش��کل می دهد. در طرف دیگر این 
خانواده، جوان بلندپروازی به نام مهران دیده می شود که دل به 
دختری از خانواده ای ثروتمند بسته و با استفاده از سندسازی و 
با همدستی دوستش وامی کلان از بانک می گیرد و در گرداب 
ناشی از کار غیرقانونی اش غرق می شود.از سوی دیگر مهرنوشی 
قرار دارد که روی دیگر س��که مهران بوده و اهداف بلندبالایی 
در س��ر دارد که کار در شرکتی معتبر این موقعیت طلایی را 
به شکلی غیرمتعارف در اختیارش قرار می دهد. در این میان 
تنها مهدی شخصیت واقع گراتری از بقیه دارد و دلسوزانه به 
دنبال حل مشکلات مالی و غیرمالی خانواده است.او قهرمان 
کنشمند این مجموعه است که گهگاه سکته هایی در پرداختش 
به چشم می خورد که البته به یکدستی آن لطمه زده و از یک 
شخصیت جذاب آرمانی تا حدودی دور می کند. اما مهدی در 
پیشبرد داستان و گسترش آن نقشی کلیدی دارد و در انجام 
آن نیز موفق عمل کرده است و نمونه آن را در رفتن به خانه 
پدربزرگ)نعمت الله( و یافتن خانواده عمویش می بینیم. با ورود 
آنها به این خانه قدیمی مخاطب به راز سر به مهر این خانواده 

)که چیزی جز ناتنی بودن محسن با دیگر خواهر و برادرهایش 
نیس��ت( پی برده و رفتارهای عمه پرخاشگر مهدی را درک 

می کند.
داستانک ها و باقی قضایا

بخ��ش مهمی از قس��مت های میانی کار به جس��تجوهای 
مهدی ب��ه دنبال عمویش اختصاص پیدا ک��رده که بیش از 
اندازه کش آمده و قصه را از نفس انداخته است. از طرف دیگر 
این که مهدی با همه مشکلات ناشی از به هم خوردن قولنامه 
کارگاه و فشار طلبکارها و... تمام وقت و هم و غم خود را صرف 
یافتن عمویش کند، کمی با منطق داستانی جور درنیامده و تا 
حدودی باورپذیری اش را خدشه دار می کند. داستانک مربوط 
به افسردگی و آلزایمر نعمت الله هم تاثیرگذاری لازم را نداشته 
و مخاطب احس��اس نزدیکی عمیق با او نمی کند.قشقایی در 
خلق داس��تانک های دیگر همچون فانی و س��حر )همس��ر 
دومش( و ماجرای سمانه )دوست صمیمی مهرنوش( و همسر 
شکاکش)اس��ماعیل( کاملا موفق عمل کرده اما در مقابل در 
داستان های فرعی دیگر همچون خانواده بیتا و نازنین و نیز مدیر 
شرکت تجاری ای که مهرنوش در آنجا کار می کند، کم آورده 
و کاملا به اس��تفاده از کلیشه های دم دستی روی آورده است.

اتفاق مهمی که در پرداخت شخصیت ها نیز به همین شکل 
رخ داده و شخصیت ها به تبعیت از کیفیت داستانک ها شکل 
گرفته اند. برای مثال می توان به سحر اشاره کرد که از کلیشه ها 
در خلق آن بدرستی استفاده شده و تنش خوبی را بر فضای کار 
حاکم می کند. همین طور اسماعیل )همسر سمانه( که تعادل 
روحی نداش��ته و مبتلا به بیماری سوء ظن است. شخصیتی 
بش��دت باورپذیر که مخاطب نوسان های رفتاری اش را کاملا 
درک می کند، چرا که ما به ازاهای واقعی اش را در زندگی دیده 
یا ش��نیده است.در رابطه با خانواده نازنین و بیتا هم به حجم 
زیادی از رفتارهای بشدت کلیشه ای برمی خوریم که پیش از 

این در تعداد زیادی از مجموعه ها و فیلم های تلویزیونی با آن 
برخورد کرده ایم. به همین خاطر هم بحران های این خانواده 
همچون زخم جراحی ترمیم نشده روی پلک دختر کوچک 
آنها و... روی مخاطب تاثیر چندانی ندارد.همه چیز آنجاست 
که برای پنجاه قسمت طراحی شده بدرستی از تعداد زیادی 
داستانک بهره گرفته، اما به نظر می رسد در این موضوع تعادل 
را رعایت نکرده و نوسان هایی در این مورد به چشم می خورد. در 
عین حال تعدد شخصیت های فرعی هم تا حدودی به کیفیت 
کار لطمه زده و نویسنده را به سمت تیپ سازی صرف سوق داده 
است که نمونه شاخص آن را در پدر و مادرهای بیتا و سمانه 

مشاهده می کنیم.
پیروی از سنت همیشگی

به لحاظ کارگردانی شاه حسینی با این حجم از شخصیت ها و 
داستان های فرعی کار مشکلی را پیش روی داشته و تا حدود 
زیادی از پس انجام آن برآمده اس��ت. کادرهای دوربین اغلب 
با سلیقه و وسواس بسته ش��ده و اثری از شلختگی در آن به 
چشم نمی خورد به این موضوع برمی گردد.شاه حسینی در گروه 
بازیگرانش تا حدود زیادی به همان سنت قدیمی و امتحان پس 
داده عمل کرده که نمود عینی اش را در انتخاب امین زندگانی 
برای ایفای نقش مهدی شاهد هستیم. نقش مثبتی که با توجه 
به سابقه تلویزیونی زندگانی کاملا قابل پیش بینی بوده یعنی و 
سازندگان همه چیز آنجاست حداقل ریسک را انجام داده اند. 
اتفاقی که مشابه اش را در انتخاب جمشید مشایخی، مهرانه 
مهین ترابی و عمرانی هم می بینیم. اما با همه اینها کلیت کار 
از این بابت آسیب چندانی ندیده و بازی ها تقریبا یکدست از 
آب درآمده است.مجموعه تلویزیونی همه چیز آنجاست که تا 
به اینجا با استقبال عامه مخاطبان همراه شده، بار دیگر نشان 
داد داستانگویی آن هم در قالب ملودرام همچنان می تواند انبوه 

مخاطبان را مجذوب خویش کرده و سرگرمشان کند.

محقق: صغری احمدزاده
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ایمان/ روح الله کرمانی جمکرانی

مراسم  در  گذشته  سال  شما   
و  بهداشت  وضعیت  خود  معارفه 
کردید  عنوان  نامطلوب  را  قم  درمان 
برای بهبود این وضعیت چه تمهیداتی 

اندیشیده اید؟
زیرساخت های  هستم  معتقد  بنده   
و  است  نامناسب  قم  درمان  و  بهداشت 
این وضعیت، دور از شأن مردم قم است 
این  در  اخیر  کارهایی که در سال های  و 
باید سال  انجام است 40  بخش در حال 
پیش صورت می گرفت. بنده پس از قبول 
با  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  مسئولیت 
تلاش همکارانم برنامه های راهبردی تدوین 
نمودیم تا در آینده با اجرای آن ها شاهد 
بهبود مشکلات زیرساختی استان قم در 
حوزه بهداشت و درمان باشیم. در برنامه 
فرسوده  بخش های  بازسازی  کوتاه مدت 
بیمارستان ها و مراکز درمانی ازنظر هتلینگ 
همچنین افتتاح آزمایشگاه رفرنس جهت 
بستری؛  بیماران  آزمایش ها  کلیه  انجام 
افتتاح بخش عفونی ویژه بانوان؛ افتتاح بخش 
اورژانس روان پزشکی؛ ایجاد 4 کلینیک ویژه 
بیماران سرپایی؛ فعال نمودن و گسترش 
درمانگاه های بیمارستان ها با حضور پزشکان 
متخصص و فوق تخصص در شیفت صبح 
و بعدازظهر؛ جذب در رشته های مختلف؛ 
تخصص،  فوق  و  متخصص  پزشکان 
دیالیز؛  و  شیمی درمانی  بخش  گسترش 
راه اندازی بخش زنان در بیمارستان شهید 
بهشتی؛ راه اندازی اورژانس هوایی؛ گسترش 
حضرت  بیمارستان  در  نوزادان  بخش 
معصومه )س( و ایزدی؛ افتتاح مرکز ترک 
اعتیاد اجباری قمرود و غیره انجام شده است. 
در قالب برنامه های بلندمدت نیز طرح هایی 
داریم؛ ازجمله احداث بیمارستانی فاخر و 
مناسب برای درمان و آموزش ویژه کودکان 
است چراکه بیمارستان فعلی باوجود دارا 
بودن پزشکان متخصص و کادر قوی، به 
لحاظ فضای فیزیکی وضعیت خوبی ندارد 
کافی  رضایت  که  حق دارند  هم  مردم  و 
نداشته باشند؛ این بیمارستان طی دو یا 
سه سال آینده با کمک خیرین و حمایت 
خواهد  بهره برداری  به  بهداشت  وزارت 
رسید... همچنین احداث یک مرکز درمانی 
128 تختخوابی در دل بیمارستان شهید 
پایان  تا  خیرین  از  یکی  توسط  بهشتی 
امسال کلنگ زنی خواهد شد و طی تا دو 
سال آینده شاهد بهره برداری از آن خواهیم 
بود؛ این مرکز با محوریت ارائه خدمات به 
خانواده های روحانیون معظم ساخته خواهد 
شد البته تجهیز مرکز توسط دولت است. 
به صورت  است  درصدد  دولت  ازاین پس 
مرحله  به  را  درمانی  طرح های  ضربتی 
اجرا درآورد و دیگر شاهد بر زمین ماندن 
پروژه های ساخت بیمارستان و درمانگاه به 
مدت چند سال نخواهیم بود. در بیمارستان 
عمدتاً  مکمل  بخش های  بهشتی  شهید 
توسط خیرین ساخته می شود؛ در همین 
راستا فضای مکملی در همین بیمارستان 
برای زنان ساخته خواهد شد که تا دو سال 
آینده مورد بهره برداری قرار می گیرد. احداث 
شهرک سلامت و بیمارستان 1000 تخت 
خوابی و غیره می باشد. تمام این طرح ها در 
زمان دولت تدبیر و امید پایه گذاری شده اند. 
موفقیت هایی که در چندماهه اخیر در حوزه 
بهداشت و درمان شاهد هستیم بیش از آنکه 
مربوط به اعتبار و بودجه باشند، به خلوص 
در  خداوند  اعتقادداریم  بازمی گردد؛  نیت 
شهر مقدس قم عنایت ویژه ای به مسئولان 
دارد و امیدواریم طی مدتی کوتاه و نهایتاً 
4 ساله، شاهد جهش قابل توجهی درزمینه 
زیرساخت های بهداشتی و درمانی و آموزش 
به  آرامش  با  پس ازآن  و  باشیم  پزشکی 

کارهای روبنایی بپردازیم.

سال  چند  در  طی  مسئولان   
گذشته بارها قول افتتاح بیمارستان 
آیا  نشد  عملی  ولی  دادند  فرقانی 
می توانیم شاهد افتتاح این بیمارستان 

در آینده نزدیک باشیم؟
فرقانی  تختخواب   350 بیمارستان 
افتتاح شود ولی  قرار بود 12 سال پیش 
کار  این  غیره  و  مالی  مشکلات  علت  به 
دولت  آمدن  کار  باروی  ولی  نشد  انجام 
تدبیر وامید و پیگیری های وزیر بهداشت و 
نمایندگان قم مشکلات این بیمارستان تا 
حد زیادی برطرف شده است و اعتبارات 
فیزیکی  پیشرفت  است  تأمین شده  لازم 
بیمارستان در حال حاضر حدود 70 درصد 
است آن طور که پیمانکار وعده داده است، 
عملیات سفت کاری ساختمان بیمارستان 
تا اسفندماه به اتمام می رسد و بعد از وارد 
تجهیزات  تأمین  و  کاری  ک  ناز  مرحله 
خواهیم شد. پیش بینی ما بر این است که 
این بیمارستان تا پایان نیمه اول سال 94 

افتتاح خواهد شد.

بیمارستان  احداث  عملیات   
امجدی در چه مرحله قرار دارد؟

 بیمارستان امجدی در منطقه نیروگاه با 
حداقل 128 تخت در حال احداث است البته 
درگذشته تصمیمی کاملاً نادرست مبنی بر 
بیمارستان  این  شدن  تختخوابی   168
این  گرفتیم  تصمیم  ولی  بود  گرفته شده 
دراین بین  که  دهیم  کاهش  را  میزان 
حمایت های جناب آقای امیرآبادی نماینده 
قم در مجلس شورای اسلامی تأثیر زیادی 
داشت. حدود 50 درصد هزینه های ساخت 
این بیمارستان توسط خیرین تأمین شده 
است و ازنظر تأمین تجهیزات هم امیدواریم 
خیرین پیشگام شوند و رسانه ها هم حمایت 
لازم را داشته باشند البته تجربه تاریخی 
بهداشت  نشان می دهد خیرین در حوزه 

و درمان قم تأثیر بسزایی داشته اند؛ سال 
95 زمانی است که برای راه اندازی قطعی 

بیمارستان امجدی پیش شده است.

 آیا در حال حاضر تعداد تخت های 
بیمارستان های قم کافی است یا نه؟

کافی  موجود  سرانه  و  تخت ها  تعداد 
برنامه های  در  دلیل  همین  به  نیست 
بلندمدت، افزایش آن ها در دستور کار است 
البته در وضعیت فعلی، تمام تلاشمان بر این 
است که کارهای گذشته را تکمیل کنیم؛ با 
راه اندازی بیمارستان فرقانی در سال آینده 
که مرکزی 350 تختخوابی است، بر سرانه 
تخت های بیمارستانی قم افزوده می شود 
اگرچه تعدادی از تخت ها هم جابجا خواهند 
شد. در حال حاضر درزمینه تعداد تخت 
با  کودکان  و  زنان  به  مربوط  بیمارستانی 
کمبود مواجه هستیم به طوری که مجموع 
آن ها از 100 تخت تجاوز نمی کند. در مورد 
بخش زنان شاهد ضریب اشغال تخت ها به 
میزان 128 درصد هستیم و به ناچار، بستری 
در راهروها هم صورت می گیرد به همین 
دلیل استفاده از ظرفیت سایر مراکز ازجمله 
بیمارستان های خیریه در حال حاضر صورت 
می گیرد. در حوزه روان پزشکی نیز ازنظر 
تعداد تخت و کیفیت آن دچار مشکلاتی 
هستیم ولی برنامه هایی در دست اقدام است 
این مشکلات به حداقل برسد. اولویتی بالاتر 
از ارتقای کمی و کیفی خدمات بهداشتی 
و درمانی در سطح کشور وجود ندارد و به 
همین دلیل از خیرین محترم تقاضا دارم 
از  نورزند  دریغ  بیشتر  کمک های  ارائه  از 
مراجع معظم تقلید هم خواهشمندیم با 
توصیه های خود خیرین را به کمک بیشتر 

ترغیب نمایند.

علوم  دانشگاه  پردیس  گویا   
حال  در  پردیسان  در  قم  پزشکی 
احداث است آخرین وضعیت این پروژه 

را بیان نمایید؟
زیرساخت های موجود درزمینه فضای 
آموزش پزشکی در شهر قم که به شهر علم و 
دانش مشهور است واقعاً مایه شرمساری است؛ 
در حال حاضر در دو رشته تخصصی در حال 
تربیت پزشک هستیم و حدود 2 هزار دانشجو 
دانشکده های  می کنند،  تحصیل  قم  در 
پزشکی، دندانپزشکی و پرستاری در قم فعال 
هستند و در سال های آینده ممکن است 
رشته های تخصصی ماژول واصلی مانند زنان 
و جراحی هم افزوده شوند؛ در همین راستا 
سامان دهی پردیس دانشگاهی پزشکی را در 
دستور کار قراردادیم. دانشکده پزشکی قم 
تاکنون وضعیت نامناسبی داشته است و در 
منزل یکی از خیرین بود و به همین دلیل 
در قالب طرح تحول نظام سلامت، سامان 
ظاهری به این منزل داده شده و قرار است 
ازاین پس این خانه که در خیابان معلم قرار 
دارد به دانشکده پرستاری تبدیل شود. فاز اول 
پردیس دانشگاه پزشکی قم واقع در پردیسان 
و  پیراپزشکی  و  پزشکی  دانشکده  شامل 
خوابگاه های فاخر و یک مجموعه ورزشی 
مناسب تا مهرماه آینده افتتاح و در اختیار 

دانشجویان قرار خواهد گرفت.

 در ماه های اخیر شما از احداث 
دولت  توسط  بزرگ  بیمارستان  یک 
این  دادید،  خبر  قم  در  یازدهم 

بیمارستان در چه مرحله ای قرار دارد؟
دولت تدبیر و امید و وزیر بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی، عنایت خاصی به قم دارند 
و عزم جدی برای جبران عقب ماندگی های 
این شهر دیده می شود؛ در همین خصوص 
کشور  بلندپایه  مسئولان  پیگیری های  با 
به ویژه دکتر لاریجانی رئیس محترم مجلس 
شورای اسلامی مقدمات احداث بیمارستان 
این  است.  فراهم شده  تختخوابی   1000
که  سلامت  شهرک  دل  در  بیمارستان 
زمین موردنیاز آن با همکاری وزیر محترم 
مهدیه  شهرک  پشت  شهرسازی  و  راه 
تأمین شده است احداث خواهد شد. همه 
مسئولان استان بسیج شده اند که مشکلات 
بهداشتی و درمانی قم را حل کنند؛ استاندار، 
فرماندار، مدیران شهرداری و سایر مسئولان 
پای کار هستند تا شهرک سلامت در قم 
و  برنامه ریزی ها  به  توجه  با  شود.  احداث 
بهداشت، در  سیاست گذاری  وزیر محترم 
سفر رئیس جمهور و هیئت دولت به قم، 
کلنگ احداث این شهرک و بیمارستان به 

زمین زده خواهد شد.

 با توجه زائرپذیر بودن قم و قرار 
گرفتن آن در شاهراه مواصلاتی کشور 
آیا امکانات قم پاسخگو ارائه خدمات 

مناسبت می باشد؟
خیر؛ سالیانه 20 میلیون زائر و مسافر به 
قم می آیند ولی مدت زمان ماندگاری آن ها 
چندان زیاد نیست البته بار مسائل بهداشتی، 
درمانی و خدماتی آن ها بر دوش قم است؛ 
ولی بااین وجود شاخصه های تعریف شده برای 
شهر ما، مطابق با واقعیت های موجود نیست 
و جا دارد که مسئولان کشوری در این زمینه 
عنایت ویژه ای داشته باشند؛ این موضوع را با 
دکتر نوبخت و معاون رییس جمهور مطرح 
کردیم و با نگاهی طلبکارانه، از مسئولان 
خواسته ایم شاخصه های قم را ارتقا دهند. 
می کنند  عبور  قم  از  استان  مسافران 17 
بنابراین لازم است ویژگی های بهداشتی و 
درمانی و همچنین سایر حوزه ها در قم ارتقا 
یابد. هرساله شاهد هستیم برای برگزاری 
)ره(  خمینی  امام  ارتحال  سالگرد  مراسم 
بنیان گذار کبیر انقلاب که یک روز هم بیشتر 
نیست با حضور چندین وزارت خانه تدارک 
ملی برای ارائه خدمات به زائران دیده می شود 
ولی در قم در بسیاری از روزهای سال شاهد 
حضور زائرانی مشابه آن هستیم اما چنین 

دیده  ملی  دستگاه های  سوی  از  تدارکی 
نمی شود؛ در این زمینه لازم است بازنگری 
کلی در شاخصه های اختصاص بودجه به قم 

صورت گیرد.

 میزان تجویز دارو توسط پزشکان 
در قم از حد استاندارد بیشتر است، چه 

راهکاری برای حل این معضل دارید؟
متأسفانه فرهنگ تجویز داروهای فراوان 
توسط پزشکان در کشور ما وجود دارد؛ در 
این خصوص ضرورت دارد تا رسانه ملی، 
مطبوعات و خبرگزاری ها تلاش کنند تا این 
فرهنگ تغییر کند. در حال حاضر برخی 
افراد گمان می کنند اگر داروهای فراوانی در 
نسخه آن ها نوشته نشود به پزشک خوبی 
مراجعه نکرده اند، مصرف بی رویه دارو در 
قم آن چنان بالاست که شاید شهرمان در 
این زمینه رتبه نخست را در کشور داشته 
باشد بنابراین باید به کرات تبلیغ شود که 
این فرهنگ باید تغییر کند و دانشگاه علوم 
پزشکی هم در این زمینه همکاری لازم را 
خواهد داشت زیرا نهادینه شدن فرهنگ 
صحیح درمان و مصرف دارو، علاوه بر اینکه 
از هزینه ها می کاهد، بر سلامت عمومی هم 
بسیاری  زیرا  داشت  خواهد  مثبتی  تاثیر 
از آزمایش ها و داروها ضررهایی هم برای 
بدن دارند. بسیاری از پزشکان علم به این 
ضروری  داروها  برخی  که  دارند  موضوع 
نیستند و بیمار به آن ها نیازی ندارد ولی 
چنین  آن ها  رضایت  و  درخواست  به  بنا 
نسخه هایی تجویز می کنند که این فرهنگ 

باید اصلاح شود.

اجرای طرح  از  را  ارزیابی خود   
تحول در نظام سلامت تا این مرحله 

بیان نمایید؟
بر عهده  این زمینه  قضاوت اصلی در 
مردم است؛ آنچه ما می توانیم بگوییم در 
مورد هزینه هاست که باید بگوییم هزینه های 
کمرشکن درمانی به شدت کاهش یافته اند و 
به عنوان مثال می توان گفت مبلغ پرداختی از 
سوی کسانی که در بیمارستان ها و مراکز 
درمانی بستری می شوند در شهرها به 6 
درصد و در روستاها به 3 درصد کاهش یافته 
است و این مسئله شامل همه مراحل درمان 
اعم از تشخیص، جراحی و دارو می شود و 
دیگر اینکه بیماران برای دریافت خدمات 
آزمایشگاهی، درمانی و تجهیزاتی به مراکز 
نمی شوند.  داده  ارجاع  آزاد  و  خصوصی 
هم  بیمارستان ها  ظاهری  وضع  مورد  در 
ارتقا هتلینگ در مراکز درمانی جزو یکی 
از مراحل اصلی طرح محسوب می شود و 
مراکز درمانی قم هم در این بخش بهبود 
قابل توجهی داشته اند؛ بارها گفته ایم همه 
این اقدامات چیزی نیست که در شأن مردم 
قم باشد بلکه مقدمه ای است برای پرداخت 
بدهی ها به مردم قم؛ هنوز در گام نخست 
هستیم و در ادامه ارتقا کیفیت خدماتی 

درمانی در دستور کار خواهد بود.

تحول  طرح  مراحل  از  یکی   
پزشکان  با  برخورد  سلامت  نظام  در 
زیرمیزی بگیر است آیا موردی در این 

خصوص در استان قم داشته اید؟
تصحیح روابط مالی میان بیمار و پزشک 
و مراکز درمانی از دیگر مراحل طرح تحول 
زیرا  می شود  محسوب  سلامت  نظام  در 
درگذشته زیرمیزی هایی توسط پزشکان از 
بیماران گرفته می شد که در این طرح این 
موضوع زیرمیزی حذف شده است. جا دارد 
از همکاران خود در این زمینه تشکر کنم، 
به جرأت می توانم بگویم زیرمیزی در قم به 
صفر رسیده و اگر در مراکز درمانی دولتی و 
غیردولتی مواردی وجود دارد از مردم عزیز 
گزارش  را حتماً  تخلف  موارد  دارم  تقاضا 
دهند زیرا تا زمانی که شکایتی وجود نداشته 
باشد امکان پیگیری هم وجود ندارد البته 
بازهم می گوییم عزم جدی دولت این است 
که پدیده زیرمیزی حتماً ریشه کن شود و 
مردم هم نگران نباشند اگر شکایتی بکنند 
در مراحل درمان آن ها خللی ایجاد نمی شود. 
سامانه های 1590 و 1690 برای دریافت 
اگر  و  شده اند  راه اندازی  مردمی  شکایات 
موردی وجود داشته باشد حتماً رسیدگی 
خواهد شد. در حال حاضر تمام مسئولان، 
اعم از دانشگاه علوم پزشکی، سازمان نظام 
سازمان های  و  قضایی  مراجع  پزشکی، 

برای  منسجم  و  متفق  به شکل  بیمه گر 
حذف  و  شده اند  بسیج  طرح  این  اجرای 
شأن  حفظ  راستای  در  گامی  زیرمیزی 
اطبا هم خواهد بود. همچنین اگر پزشکان 
خواستار تغییراتی در تعرفه ها هستند، نباید 
مردم را وارد این عرصه کرد بلکه آن ها باید 
موارد را به نظام پزشکی اطلاع دهند، آن ها 
نیز با برگزاری جلسات مشترک با دانشگاه 
علوم پزشکی اقدام به اتخاذ راهکار قانونی 
شهروندان  نه  به طوری که  کرد  خواهند 

متضرر شوند و نه پزشکان.
 

 جامعه پرستاران از وضعیت خود 
رضایت ندارند؛ آیا در طرح تحول در 
نظام سلامت، تغییری در وضعیت آن ها 

پیش بینی شده است؟
سلامت،  نظام  در  تحول  طرح  در   
نظر  در  پرستاران  وضعیت  در  تغییراتی 
گرفته شده است البته باید اعتراف کنم آنچه 
به پرستاران که بال دوم ارائه خدمات درمانی 
به شمار می روند اختصاص می یابد کم است. 
تغییر نسبتاً قابل توجهی نسبت به قبل در 
پرداخت حق الزحمه ها به پرستاران صورت 
گرفته و البته طرح ارائه خدمات بر اساس 
این  در  است.  پیشنهادشده  هم  عملکرد 
طرح می توان هر نوع خدمات را تعریف و 
هزینه هایش را مشخص کرد که قرار است 
به صورت پایلوت در چند بیمارستان کشور 
به  قم  درمانی  مراکز  از  دریکی  ازجمله 
مرحله اجرا درآید، البته اجرای این طرح 
منوط به اختصاص اعتبارات لازم در بودجه 
امیدواریم  می باشد.  آن  برای  آینده  سال 
با این طرح که نظام پرستاری هم با آن 
موافق است، دریافتی پرستاران ارتقا یابد. 
کمبود پرستار در مراکز درمانی قم مشکل 
دیگری است که با آن مواجه هستیم ولی 
ردیف استخدام هم وجود ندارد و لازم است 
سازمان مدیریت برنامه ریزی کشور در این 
حوزه ورود کند البته اعتقادداریم که دولت 
باید کوچک شود ولی تمهیدات لازم برای 
ارائه خدمات به مردم هم باید اندیشیده شود.

 
گویا با اجرای طرح تحول در نظام 
سلامت وضعیت بهداشت و درمان در 
روستاهای قم بهبودیافته است در این 

زمینه بیشتر توضیح دهید؟
تمام  سه ماهه،  برنامه   یک  اجرای  با   
مراکز روستایی استان قم مورد ارزیابی قرار 
گرفتند؛ نتیجه این بود که ازنظر وضعیت 
عمرانی مراکز بهداشتی و درمانی و همچنین 
ارائه خدمات مشکلاتی وجود دارد. در حوزه 
در  و  شروع شده  خوبی  اقدامات  عمرانی 
بخش های مختلف ازجمله جعفریه و مرکزی 
روستای لنگرود ب ساختمان های جدید 
بهداشتی و درمانی در حال احداث است یا 
مراکز قدیمی نوسازی می شوند و همچنین 
ازنظر تأمین تجهیزات هم نسبت به تأمین 
بهبود  و  کرده ایم  اقدام  موردنیاز  وسایل 
قابل توجهی صورت گرفته است. درگذشته 
دریافتی پایین پزشکان عمومی سبب شده 
در  درمانی  و  بهداشتی  خدمات  ارائه  بود 
روستاها با خلل مواجه شود اما در قالب طرح 
تحول در نظام سلامت، این مسئله دیده شد 
و برنامه ریزی لازم صورت گرفته به طوری که 
در حال حاضر شاهد حضور گسترده و خوب 
پزشکان در مراکز درمانی روستایی هستیم؛ 
روستاها  در  پزشک  کمبود  هنوز  البته 
مراکز  در  ولی در حال حاضر  دارد  وجود 
درمانی اصلی و شبانه روزی مراکز بخش ها 
و روستاها، پزشکان همواره حضور دارند و 
برای  نیز  مناسبی  دائمی  سکونت گاه های 
آن ها ایجادشده است تا نیازی نباشد پزشک 
از قم اعزام شود این به این معنا نیست که 
پزشک 24 ساعته در این مراکز حضورداشته 
باشند بلکه در مواقع نیاز می تواند به درب 
منزل پزشک مراجعه نمایند و پزشک وظیفه 
دارد در اسرع وقت جهت ویزیت بیمار به 
مرکز درمانی مراجعه نماید. البته تشخیص 
اینکه مشکل یک شخص اورژانسی است یا 
خیر بر عهده خودش است البته مردم هم 
باید همکاری لازم را داشته باشند و برای 
یک مشکل ساده تقاضای خدمات اورژانسی 
ننمایند. ازنظر تأمین دارو هم شاهد افزایش 
دو یا سه برابری اقلام دارویی در روستاها 
هستیم البته دایر کردن داروخانه در مراکز 
روستایی توجیه علمی ندارد زیرا داروهای 
موردنیاز برای خدمات سطح یک هم در 

مراکز روستایی وجود دارند و این گونه نیست 
را موردنیاز تشخیص  که پزشک، دارویی 
باشد.  نداشته  وجود  دارو  قلم  آن  و  دهد 
بعضاً می بینیم با مسئولان استانی یا محلی 
صحبت شده و آن ها هم وعده می دهند 
که داروخانه در روستاها احداث شود ولی 
این امر توجیه علمی و اقتصادی ندارد و 
مفسده بیشتری خواهد داشت؛ در سطحی 
از خدمات بهداشتی و درمانی در روستاها 
که توسط دولت و مجلس تعیین شده دارو 
به میزان کافی وجود دارد و نیاز نیست که 
داروخانه در این مناطق ساخته شود بنابراین 
اگر به دنبال ارتقا کیفیت خدمات درمانی 
هم  سیاست ها  که  بدهیم  اجازه  هستیم 
توسط وزارت بهداشت و دانشگاه های علوم 
پزشکی تدوین و اجرایی شوند نه اینکه از 
البته  گردد.  القا  و  تعریف  دیگران  سوی 
معتقدم کیفیت خدمات درمانی همه مراکز 
ازجمله روستاها تا رسیدن به سطح مطلوب 
فاصله دارد ارتقا آن در دستور کار قرار دارد.

 در خصوص طرح شناسایی افراد 
فاقد بیمه در مناطق حاشیه ای شهر قم 
که یکی از مراحل طرح تحول در نظام 

سلامت است ، توضیح دهید؟
نظام  تحول  طرح  اجرای  راستای  در 
سلامت و باهدف بهبود وضعیت بهداشتی و 
درمانی ساکنین حاشیه شهر طرح شناسایی 
افراد فاقد بیمه در مناطق حاشیه ای شهر قم 
ازجمله منطقه پردیسان و سکونتگاه های 
غیررسمی در حال اجرا است که تا پایان 
سال به اتمام خواهد رسید پس از شناسایی 
این افراد پایگاه های در سطح این مناطق از 
اوایل سال آینده ایجاد خواهد شد و پس 
از چکاب اولیه به لحاظ جسمی، روحی و 
روانی در این پایگاه ها توسط کادر پزشکی و 
کارشناسان سلامت برای همه آن ها پرونده 
پزشکی تشکیل و در صورت نیاز به خدمات 
تخصصی به پزشکان متخصص ارجاع داده 
می شوند و برای همه آن ها دفترچه درمانی 
و کارت  سلامت صادر خواهد شد. با توجه 
و  بهداشتی  مراکز  و  امکانات  کمبود  به 
باوجوداینکه  پردیسان  منطقه  در  درمانی 
جزو شهر قم محسوب می شود، به همین 
دلیل از وزارت بهداشت درخواست کرده ایم 
این منطقه را جزو منطق حاشیه ای شهرها 
قرار گیرد و بودجه ای هم برای این منظور 
در نظر گرفته شود که مورد موافقت قرار 
گرفت یقین دارم با اجرای این طرح شاهد 
ارتقا سلامت و نشاط بیشتر جامعه خواهیم 
بود. با اجرای این طرح فرهنگ سازی برای 
پیشگیری از بروز بیماری از حاشیه شهرها 
شروع و درنهایت فرهنگ پیشگیری در همه 

کشور نهادینه شود.
 

در  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه   
بین دانشگاه های کشور چه جایگاهی 

دارد؟
جزو  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه 
و  تیپ 2 محسوب می شود  دانشگاه های 
ازنظر تعداد دانشکده ها و فضای فیزیکی، 
جایگاه فاخری نداریم ولی با برنامه ریزی هایی 
که صورت گرفته است، قم در آینده نزدیک 
به جایگاه بهتری دست خواهد یافت. کمبود 
فیزیکی مهم ترین دلیل جایگاه  فضاهای 
پایین قم بودن این جایگاه محسوب می شود 
و پس ازآن کمبود پرسنل در مرحله بعد قرار 
می گیرد، کارهای پژوهشی مربوط به علوم 
پزشکی هم در قم ازنظر کمی متأسفانه 
اساتید  ازنظر کیفی،  البته  پایین هستند 
خوبی در قم مشغول به تدریس هستند. این 
دانشگاه توانایی پذیرش رشته های تخصصی 
به ویژه درزمینه جراحی، طب اورژانس، زنان 
و قلب دارد و در این زمینه وزارت بهداشت 
هم قول مساعد داده که اقدامات لازم را انجام 
دهد؛ مشکل تعداد کم اعضای هیئت علمی 
سبب شده که توسعه رشته ها در قم به سال 
آینده موکول شوند ولی با ساخت پردیس 
دانشگاهی علوم پزشکی، وضعیت بهتری 
خواهیم داشت. ازنظر بودجه آموزشی هم 
شاهد کمبود هستیم ولی درصدد هستیم 
در هر دو حوزه افزایش داشته باشیم تا به 
جایگاه مطلوب و در شأن قم در سطح کشور 
با مراجع  بهداشت در دیدار  وزیر  برسیم. 
تقلید عنوان کرد قم ازنظر آموزش پزشکی 
باید به جایگاهی برسد که حوزه علمیه دارد 
یا اینکه یکی از فاخرترین دانشگاه های علوم 

پزشکی را داشته باشد که امیدواریم روزی 
شاهد تحقق این مطالبه باشیم. در همین 
راستا دانشکده سلامت و دین در زمینی 
که توسط یکی از خیرین اهدا کرد راه اندازی 
از سال  شده است، رشته اخلاق پزشکی 
آینده در آن تدریس خواهد شد ضمن اینکه 
باید بگوییم چنین مرکزی باید در قم وجود 
داشته باشد تا سرانجام به دانشکده ای جهانی 
و در ارتباط با حوزه علمیه قم تبدیل شود و 

بسیاری از ابهامات را برطرف کند.
 

 آیا در دوره مدیریت شما نحوه 
مراجع  درمانی  وضعیت  به  رسیدگی 
تقلید علما و تغییر کرده است در این 

زمینه توضیح دهید؟
در این دوره نه تنها نحوه رسیدگی به 
وضعیت درمانی مراجع تقلید و علما تغییر 
نکرده است بلکه سعی نموده ایم خدمات 
بهتری در صورت نیاز به این بزرگواران ارائه 
دهیم، این منتی نیست که بخواهیم بگذاریم 
زیرا وظیفه خود می دانیم که در مواجهه با 
بزرگان به صورت فعالانه و داوطلبانه مراجعه 
دهیم.  ارائه  را  درمانی  خدمات  و  کنیم 
نماینده ای در این خصوص تعیین کرده ام 
و ارتباطی مستقیم با مراجع داریم؛ چندی 
پیش بود که یکی از مراجع تقلید کسالتی 
داشت و به همین دلیل قائم مقام خود را 
مأمور کردم تا وقتی تعیین شود و نیازهای 
ایشان را موردبررسی قرار دهیم؛ دفتر این 
پیگیری های  از  برجسته حوزه هم  استاد 
ما تشکر کرده است. در سال جاری برخی 
مراجع تقلید و بزرگان کسالت هایی داشته اند 

که در خدمت آن ها بودیم.
 

نبود  از  پردیسان  منطقه   
موردنیاز  درمانی  مراکز  و  بیمارستان 
رنج می برند در این خصوص اقداماتی 

در دستور کاردارید؟
دو  ساخت  مجوز  حاضر  حال  در 
بیمارستان توسط بخش خصوصی در قم 
صادرشده است که یکی از آن ها در منطقه 
پردیسان است عملیات اجرایی آغاز شده است 
و در آینده نزدیک به بهره برداری خواهد رسید. 
همچنین با قرار دادن منطقه پردیسان جزو 
مناطق حاشیه ای شهر قم تا اوایل سال آینده 
شاهد افزایش پایگاه های بهداشتی و درمانی 
این منطقه و ارتقا سطح خدمات و کاهش 
مشکلات شهروندان خواهیم بود. همچنین 
بیمارستانی توسط دانشگاه آزاد اسلامی واحد 
قم در این منطقه در حال احداث است که با 
تخصیص اعتبارات لازم در سفر دکتر میرزاده 
به قم شاهد سرعت گرفتن عملیات ساخت 
این بیمارستان خواهیم بود و در آینده نزدیک 
افتتاح و علاوه بر ارائه خدمات به دانشجویان 
پزشکی این دانشگاه اقدام به ارائه خدمات درمانی 
به ساکنین این منطقه خواهد کرد. بیمارستان 
200 الی 250 تختخوابی دیگری نیز موافقت 
اصولی اولیه صادرشده است و به زودی توسط 
بخش خصوصی عملیات احداث آن دریکی از 

مناطق قم آغاز خواهد شد.
 

 نظارت بر مراکز تولید و عرضه 
دانشگاه  وظایف  جزو  غذایی  مواد 
علوم پزشکی است در این زمینه چه 

فعالیت های انجام داده اید؟
تأمین امنیت غذایی کشور تنها به حوزه 
کاری دانشگاه علوم پزشکی مربوط نمی شود 
زیرا بخش های مهمی در بخش حاکمیت 
زمینه  این  دارند. در  نقش  زمینه  این  در 
می توان به محصولات گوناگون کشاورزی 
ازجمله گندم اشاره کرد که نیازمند تغییر 
در نگرش ها هستیم، استفاده از کودهای 
شیمیایی هم جزو همین مسائل به شمار 
می رود تا درنهایت به امنیت غذایی مدنظر 
دست یابیم؛ عدم هماهنگی میان دستگاه ها را 
در این حوزه شاهد هستیم درحالی که تغذیه 
سالم اساس سلامت یک جامعه محسوب 
می شود. امروزه با بیماری های نوپدید مانند 
فشارخون و انواع سرطان ها روبه رو هستیم 
که دلیل اصلی آن ها تغذیه ناسالم است؛ 
تغذیه سالم باکمال تأسف در کشور ما وجود 
ندارد و حدود دوسوم مردم ایران، از تغذیه 
مورد  اطبا در  نیستند.  برخوردار  مطمئن 
مشکل چاقی صحبت می کنند ولی همزمان 
فست فودها و غذاهای آماده به وفور در کشور 
عرضه می شوند درحالی که نه تنها امنیت 
غذایی را تأمین نمی کنند بلکه برای سلامتی 

مضر هستند. دولت و نظام در حد توان و 
امکانات برای سلامتی مردم تلاش می کنند 
ولی برخی بخش ها هم باکارشان ضربه به 
خوراکی هایی  عرضه  می زنند،  اصل  این 
مانند پفک و تبلیغ گسترده این محصول 
مغایر با فعالیت های دانشگاه علوم پزشکی 
است. رسانه ملی ما با پزشکان مصاحبه و در 
مورد بیماری های مختلف توصیه های لازم را 
از زبان آن ها پخش می کند ولی بلافاصله 
تبلیغات مربوط به پفک را پخش می نماید 
که این اهانتی به مردم و جامعه پزشکی 
محسوب می شود. حوزه بهداشت محیط 
و کاهش آلاینده های هوا از دیگر مباحثی 
سیاست های  اجرای  نیازمند  که  هستند 
ریشه ای از سوی دستگاه های مرتبط ملی 
هستند و چراکه این موضوعات در امنیت 
بر  ما  نظارت  نقش آفرین اند.  مردم  غذایی 
مراکز تولید و عرضه مواد غذایی به صورت 
مستمراست؛ و در 10 ماه امسال کارشناسان 
ما بازدیدهای از این مراکز داشته اند و به 
و  جریمه  برخی  و  تذکر  واحدها  برخی 
تعدادی نیز پلمب شده اند. در همین مدت 
یک کارخانه  تولیدکننده محصولات لبنی که 
بیش ازحد مجاز از روغن پالم استفاده می کرد 
شناسایی و با آن برخورد شد در حال حاضر 
در هیچ کدام از کارخانه ها لبنی قم بیش ازحد 
مجاز روغن پالم استفاده نمی شود. البته ذکر این 
نکته حائز اهمیت است که مقدار روغن پالم 

در لبنیات بحث اصلی بود خود روغن پالم.
 

و  درمانگاه ها  ساماندهی  برای   
مراکز درمانی خیریه در قم چه تدابیری 

اندیشیده شده است؟
به  نیاز  کمی  ازنظر  حاضر  حال  در 
درمانگاه و مراکز خیریه درمانی در قم وجود 
ندارد بنابراین ارتقا کیفیت خدمات در این 
پزشکی  علوم  دانشگاه  اولویت  در  مراکز 
اساسی  و  تحولی جدی  است؛  قرارگرفته 
در این زمینه در دستور کار است و نظارت 
جدی هم خواهیم داشت. از مراکز خیریه هم 
می خواهیم همکاری لازم را داشته باشند تا 
درنهایت مردم از کیفیت خدمات درمانی 
صورت  در  چراکه  باشند.  داشته  رضایت 
وفق  مراکز  این گونه  در  تخلفات  مشاهده 
مقررات با آن ها برخورد خواهد شد چراکه در 
حوزه بهداشت و درمان با هیچ کسی تعارف 
نداریم چراکه چیزی بااهمیت تراز سلامت 
مردم و ارائه خدمات درمانی مطلوب برای 

ما وجود ندارد.

 مهم ترین مشکلات و چالش های 
حوزه دارو و طب سنتی در استان قم را 

بیان کنید؟
یکی از این مشکلات وجود داروخانه های 
اجاره ای است که سرمایه گذار غیر داروساز 
می کنند  دخالت  داروخانه  فنی  امور  در 
بهتر است در این زمینه مرز فعالیت میان 
شود  مشخص  داروساز  و  سرمایه گذار 
چراکه به علت نبود مدارک لازم نمی تواند 
برخورد قضایی کرد. یکی دیگر مشکلات و 
معضلات در این خصوص وجود تعداد زیاد 
عطاری های بدون شناسنامه و پروانه است 
در حال حاضر 145 عطاری دارای مجوز 
در قم فعال است که قریب به دو برابر این 
تعداد بدون مجوز در حال مجوز در حال 
فعالیت هستند. عدم نظارت بر فعالیت آن ها 
اتاق  ازجمله  مسئول  دستگاه های  توسط 
اصناف و سازمان صنعت معدن و تجارت 
موجب شده است که برخی از این عطاری ها 
اقدام به عرضه دارو و محصولات غیرمجاز 
نمایند. در حال حاضر باهدف ساماندهی 
با  انجام شده  توافق  اساس  بر  عطاری ها 
اتاق اصناف قبل از صدور پروانه متصدیان 
عطاری ها باید دوره ای آموزشی را در جهاد 
غذا  معاونت  مدرسین  توسط  دانشگاهی 
و دارو را فرابگیرند؛ و پس ازآن با مراجعه 
متقاضی به معاونت غذا و دارو و تکمیل فرم 
تعهدنامه و رعایت ضوابط و پس از بازدید 
پلیس اماکن و تائید مکان مجوز صدور پروانه 
برای عطاری به اتاق اصناف و اتحادیه داده 
می شود. بااین وجود بازهم مراکزی در قم در 
این زمینه طب سنتی فعالیت می کنند که 
صلاحیت آن را ندارند و با عدم تمکین به 
قانون به فعالیت خود ادامه می دهند در این 
زمینه از دادستان محترم که همواره همراه 
و کمک کار ما درزمینه برخورد با تخلفات 
حوزه بهداشت و درمان بوده است ما را یاری 
دهند تا با برخورد قضایی قاطع از فعالیت 
این گونه مراکز که صلاحیت ارائه خدمات 
درمانی ندارند جلوگیری و مانع به خطر 
افتادن سلامت شهروندان شوند. طب سنتی 
عطاری هاست،  فعالیت  با  متفاوت  کاملاً 
دانشکده طب سنتی در قم فعال است و 
همان گونه که در سایر مسائل قم الگوست، 
در طب سنتی هم باید به الگویی برای همه 
کشور تبدیل شویم. ابهامات درزمینه اجرای 
شیوه نامه های یارانه داروهای صعب العلاج و 
محدودیت منابع انسانی و تبلیغات فریبنده و 
کاذب در خصوص داروهای غیرمجاز لاغری 
و چاقی و مکمل های ورزشی و غیره از طریق 
شبکه های ماهواره ای و نشریات زرد از دیگر 

مشکلات و معضلات این بخش می باشد.

کمبود  باوجود  قم  اورژانس   
دارد؟  قبولی  قابل  عملکرد  امکانات 
اگر آماری از فعالیت های این مرکز و 

اورژانس هوایی دارید بیان نمایید؟
اورژانس قم با توجه به اینکه به لحاظ 
امکانات و تعداد پرسنل با محدودیت های 
مواجه است خوشبختانه با تلاش شبانه روزی 
پرسنل و مسئولان این مراکز در حال حاضر 
در کمترین زمان ممکن و حتی زودتر از 
زمان استاندارد در حوادث جاده ای و شهری 
حاضر و اقدام به ارائه خدمات به بیماران و 
مصدومین و انتقال آن ها به مراکز درمانی 
می نمایند و درمجموع باوجود محدودیت ها 
بهترین خدمات را ارائه می نمایند. در حال 
حاضر این مجموعه توانسته است رضایت 
مردم را جلب نمایند و به طبع مسئولان 
عملکرد  از  استان  مدیریت  و  دانشگاه 
از  یکی  قم  اورژانس  دارند.  رضایت  آن ها 
بر  ارائه خدمات  در  اورژانس موفق کشور 
قم  اورژانس  می باشد.  استانداردها  اساس 
تا 18 بهمن ماه 46 هزار و 320 مأموریت 
انجام داده است که از این 16 هزار و 447 
و  ترافیکی  حوادث  به  مربوط  مأموریت 
تصادفات بوده است و از این تعداد مأموریت 
2 هزار و 830 مورد تصادفات جاده ای و 
شهری  تصادفات  مورد  و 890  هزار   13

بوده است در این تصادفات 20 هزار 830 
مجروح نیز توسط عوامل اورژانس به مراکز 
درمانی منتقل شده اند و 20 هزار و 280 
نفر نیز به صورت سرپایی مداوا شده اند. در 
راستای اجرای طرح تحول نظام سلامت، 
اورژانس هوایی همزمان با 14 استان کشور 
18 مردادماه با حضور وزیر بهداشت در قم 
افتتاح شد تاکنون 54 پرواز انجام داده است 
و 140 مجروح بدحال را بیمارستان شهید 
بهشتی منتقل تحت درمان قرارگرفته اند. 
اورژانس هوایی قم به لحاظ تعداد مأموریت 
و انتقال مجروح بعد از تهران بالاترین آمار 
را در سطح کشور به خود اختصاص داده 
است. پرواز بالگرد اورژانس قم صد درصد 
بر اساس شاخص های پرواز انجام شده است. 
افتتاح اورژانس هوایی قم نقش به سزایی در 
کاهش تلفات تصادفات جاده ای قم داشته 
است چرا مجروحین بدحال سریعاً توسط 
بالگرد به مراکز درمانی منتقل و تحت مداوا 

قرارگرفته اند.

بهداشتی  معاونت  عملکرد   
را  استان(  بهداشت  )مرکز  دانشگاه 

تشریح نمایید؟
برگزاری نشست آموزشی ازدواج مناسب 
و بهنگام با مشارکت اساتید حوزه علمیه 
قم و با حضور 57 دانشگاه علوم پزشکی 
نمودن  اجرایی  راستای  در  قم  در  کشور 
رهبری  معظم  مقام  ابلاغی  سیاست های 
درزمینه افزایش جمعیت، راه اندازی تست 
تشخیص اختلال تکاملی کودکان در مناطق 
محروم شهر قم، برگزاری همایش بزرگ 
جمعیت و خانواده سالم، برگزاری نشست 
جمعیتی  سیاست های  تبیین  کشوری 
اجرای  بر سلامت مادر و کودک،  مبتنی 
طرح پایلوت سلامت مردان ایرانی در بین 
جامعه طلاب و مناطق حاشیه ای شهر قم، 
محیط  بهداشت  جامع  سامانه  راه اندازی 
حرفه ای، اجرای دومرحله ای طرح تکمیل 
واکسیناسیون فلج اطفال و واکسینه کردن 
18 هزار کودک زیر 5 سال، راه اندازی مرکز 
اجرای  آغاز  )ع(،  امام رضا  هیپوتیروئیدی 
اجرای  والان،  پنتا  واکسیناسیون  برنامه 
برپایی  مالاریا،  برنامه های کشوری حذف 
نمایشگاه پیشگیری از اعتیاد در بوستان 
بنیادی، برگزاری جلسات آموزشی مهارت 
زندگی و فرزند پروری و پیشگیری از اعتیاد، 
نفر  و 83  هزار  به مدت 2  روان  سلامت 
ساعت، آماده سازی زیرساخت های اجرای 
طرح تحول نظام سلامت در حوزه بهداشت 
در مناطق روستایی و حاشیه ای شهر، اجرای 
و  بیمه روستایی  برنامه  دستورالعمل 15 
بهداشتی و  افتتاح مرکز  پزشک خانواده، 
درمانی سلفچگان، بازسازی اساسی مراکز 
و  عبداللهی   – الزهرا  درمانی  بهداشتی 
مسجد جامع در مناطق محروم با مشارکت 
خیرین، افتتاح مرکز بهداشتی سرپایی امام 
رضا )ع( دریکی از مناطق محروم، ساخت 
مراکز بهداشتی درمانی جعفریه – لنگرود و 
مرکز بهداشت شهرستان قم که در دست 
بهداشتی  مرکز  ساخت  است،  احداث 
درمانی امام رضا )ع( در منطقه پردیسان 
با مشارکت خیرین، ساخت و افتتاح مرکز 
بهداشتی درمانی فرقانی از محل اعتبارات 
سکونتگاه های غیررسمی و غیره ازجمله 
اقدامات انجام شده در این معاونت در یک 
با پی  سال گذشته بوده است. همچنین 
گیری وضعیت مادران باردار پرخطر توسط 
به صورت  و پرسنل ستادی  ماما  پزشکان 
شبانه روزی تلفنی و در درب منزل مرگ 
مادران باردار در قم به صفر رسیده است. در 
حال حاضر بیش از 50 درصد واحدهای ارائه 
خدمات در حوزه معاونت بهداشتی )مرکز 
بهداشت( فرسوده است که نیاز به نوسازی 
دارد که پیگیر جذب اعتبار لازم برای این 
منظور هستیم.50 درصد ردیف های شغلی 
این معاونت بلا تصدی هستند که پیگیر اخذ 
مجوز جذب نیروی انسانی برای این پست ها 
هستیم. با توجه به اینکه اعتبار موردنیاز 
درمانی  و  بهداشتی  خدمات  ارائه  جهت 
سطح یک برای اتباع خارجی ساکن در قم 
پیش بینی نشده است انتظار داریم، مسئولان 
با تخصیص اعتبار موردنیاز ما را در ارائه 

خدمات به آن ها یاری دهند.

در  درمانی  کادر  برخورد  نحوه   
بیماران  با  قم  بیمارستان های  برخی 
آیا  نیست  مناسب  آن ها  همراهان  و 

موضوع را قبول دارید؟
این معضل در قم وجود دارد و به آن 
معترف هستیم؛ انتظار این است که پزشکان 
معیشتی  مشکلات  باوجود  پرستاران  و 
همراهان  و  بیماران  با  مناسب  برخورد 
آن ها داشته باشند که البته در این زمینه 
نیازمند تغییر فرهنگ هستیم. باید درک 
کنیم مردم دردمند هستند و اگر در مراکز 
معیشتی  مشکل  نشوند،  تکریم  درمانی 
شد.  نخواهند  حل  هم  درمانی  پرسنل 
سؤال اینجاست که اگر پزشکان و پرستاران 
بیماران را تکریم نکنند، مشکلات مالی شان 
حل خواهد شد؟ البته قاطبه پرسنل بخش 
درمان برخورد مناسبی دارند و وظیفه شان 
را انجام می دهند ولی برخی هم هستند 
که با رفتارهای نامناسب، علاوه بر اینکه 
خدمات بهداشتی و درمانی را تحت الشعاع 
قرار می دهند، قضاوت مردم در مورد مراکز 
درمانی را هم تغییر می دهند. واحدی تحت 
عنوان واحد تکریم در دانشگاه علوم پزشکی 
قم شکل گرفته است که در سطح معاونت 
فعالیت می کند و اقداماتی هم داشته است، 
پرسنل  تمام  برای  آموزشی  برنامه های 
بیمارستان از نگهبان تا پزشکان در این 
واحد مدنظر قرارگرفته است و انتظار ما هم 
این است که معدود موارد برخورد نامناسب 
از  ابتدا  و غیرقابل قبول حذف شوند زیرا 
می کنیم  خواهش  پرستاران  و  پزشکان 
چنین رفتارهایی نداشته باشند و پس ازآن 
برخورد لازم را خواهیم داشت. از مردم هم 
این  در  را  لازم  اطلاع رسانی  می خواهیم 
زمینه داشته باشند و یقین داشته باشند 
ناشایست  رفتار  که  باکسانی  برخورد  که 
نامناسب  برخورد  می گیرد.  دارند صورت 
با بیماران هم شأن پرسنل درمانی را پایین 
مردم  نارضایتی  موجب  هم  و  می آورد 
اسلامی  نظام  یا شاید  و  بیمارستان ها  از 
شود بنابراین هیچ توجیهی برای چنین 
رفتارهایی نداریم و اگر هم مشکلی وجود 
دارد باید با مسئولان در میان گذاشته شود 

تا آنان در خصوص رفع آن اقدام کنند.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم در گفت گو با ایمان:

پدیده زیرمیزی در قم به صفر رسیده است

دکتر ابوالفضل ایرانی خواه متولد سال 1344 و ازجمله مدیران 
بومی استان قم است وی دارای مدرک فوق تخصص کودکان و کبد از دانشگاه 
تهران و عضو هیئت علمی و دانشیار دانشگاه علوم پزشکی قم می باشد. ایرانی 
خواه معاونت درمان دانشگاه علوم پزشکی و ریاست مرکز حوادث و فوریت های 
پزشکی استان قم و ریاست بیمارستان نیکوئی و غیره را در سوابق کاری خود 
دارد. وی وضعیت فعلی بهداشت و درمان قم را به علت نبود زیرساخت های لازم 
درشان این استان نمی داند و می گوید اقداماتی که در سال های اخیر انجام شده 
است باید 40 سال قبل انجام می شد؛ اما بااین حال امیدواراست با توجه به نگاه 
ویژه ریاست محترم جمهور و وزیر محترم بهداشت به قم در سال های آینده 
شاهد بهبود وضعیت بهداشت و درمان باشیم. وی از اواخر دی ماه سال گذشته 
با حکم سید حسن قاضی زاده وزیر بهداشت به سمت ریاست دانشگاه علوم 
پزشکی قم منصوب شده است. در ادامه گفت وگو خبرنگار ما با دکتر ایرانی 
خواه در خصوص اقدامات انجام شده در حوزه بهداشت و درمان قم در یک سال 

گذشته از حضورتان می گذرد.

اشاره

بیمارستان 1000 تختخوابی در قم احداث می شود

قم رتبه نخست کشور در مصرف بی رویه دارو

احداث داروخانه در مراکز بهداشتی و درمانی روستایی توجیه اقتصادی ندارد

برخورد نامناسب با بیماران قابل توجیه نیست

اورژانس قم در کشور نمونه است
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نامحرمانه
یک پیش  بینی از قیمت ارز در سال آینده

گفته می شود: چون دولت در سال آینده با محدودیت ارزی مواجه خواهد شد، ممکن است قیمت 
ارز بالا رود؛ بنابراین باید کاری کرد که تقاضای ارزی کم و از واردات کالاهای ساخته  شده به شدت 

جلوگیری شود.

آخرین مهلت بخشش مشمولان غایب
گفته می شود: اضافه خدمت سه تا 6 ماهه سربازان در حال خدمت یا آنهایی که تا تاریخ 22بهمن 
ماه 93 برای انجام خدمت دوره ضرورت از طریق دفاتر خدمات الکترونیک انتظامی پلیس +10 اقدام کنند، 
بطور کامل بخشیده می شود. ملاک بخشش اضافه خدمت، تاریخ ثبت درخواست اعزام به خدمت تا تاریخ 
بیست ودوم بهمن ماه 93 است و ثبت کنندگان درخواست ، باید در تاریخ مشخص شده به خدمت اعزام 
شوند.بخشش اضافه خدمت صرفا مربوط به اضافه خدمت سنواتی و دفترچه ای است و تبعات غیبت 
همچنان باقی است ؛ بنابراین این دسته از سربازان ،بواسطه بخشش اضافه خدمتشان، از معافیت هایی که 

یکی از شرایط آن ، نداشتن غیبت است ، مجاز به بهره مندی نیستند.

تعیین تکلیف ۱8۹میلیاردتومان از اموال امیرمنصور آریا
گفته می شود: 189 میلیارد تومان از اموال امیرمنصور آریا طی روزهای آینده از طریق مزایده به 
فروش خواهد رسید که شامل 38 باب ملک که از این تعداد 11 باب آن تجاری و بقیه مسکونی هستند. 

همچنین مابقی اموال نیز سال آینده فروخته خواهد شد.

فروش دستمال کاغذی و تن ماهی 2 برابر قیمت خرید!
گفته می شود: بنکداران یا مغازه داران با 40 تا 50 درصد تخفیف، دستمال کاغذی و تن ماهی را از 
کارخانه ها می خرند ولی موضوع مهم این است که با این میزان تخفیف به دست مصرف کننده نمی رسد. 
در صورت اعمال تخفیف، قیمت مصرف کننده روی محصولات باید تغییر کند و اصلاح شود که با این کار، 

تخفیف واقعی فقط نصیب مصرف کننده می شود.

توضیحات پلیس فتا درباره فیلتر شدن وایبر
گفته می شود: سرهنگ حسین رمضانی معاون حقوقی و بین الملل پلیس فتا با اشاره به اخبار منتشر 
شده در نرم افزارهای پیام رسان تلفن همراه در خصوص فیلتر شدن لاین، وایبر ، واتس آپ و تانگو گفت 
:  امروز خبری به نقل از پلیس فتا در نرم افزارهای پیام رسان تلفن همراه منتشر شد که در آن ادعا شده 
بود نرم افزارهای وایبر، لاین، واتس آپ و تانگو تا ساعاتی دیگر فیلتر می شود. پلیس فتا در صورتی که قصد 
اطلاع رسانی درباره موضوعات مرتبط با فعالیتش را داشته باشد، از طریق رسانه های رسمی و سایت رسمی 

این نهاد اطلاع رسانی خواهد کرد.

کاپیتان خداحافظی می کند؟
گفته می شود: تیم های ملی فوتبال ایران و سوئد در تاریخ یازدهم فروردین ماه سال 94 در استکهلم، 
پایتخت سوئد به مصاف هم خواهند رفت تا به این ترتیب ملی پوشان کشورمان در سفری نوروزی به اروپا 
به مصاف یاران زلاتان ابراهیموویچ بروند. جواد نکونام برای آخرین بار با پیراهن تیم ملی فوتبال ایران برابر 

سوئد به میدان خواهد رفت که بازی شماره 150 این بازیکن با پیراهن تیم ملی کشورمان است.

افزایش قیمت اوراق تسهیلات مسکن
گفته می شود: اوراق تسهیلات مسکن که در نیمه اول امسال در محدوده 100 هزار تومان معامله 
شده و موجب بر هم خوردن عرضه و تقاضا شده بود، در نیمه دوم سال به خصوص بعد ازسوم آذر ماه 
با کاهش تقاضا و افت قیمت مواجه شد و روند متعادل تری به خود گرفت. آخرین وضعیت قیمت اوراق 
تسهیلات مسکن نشان می دهد که قیمت این اوراق که در هفته اول بهمن ماه در محدوده 80 هزار تومان 

معامله می شد، اکنون اندکی افزایش یافته و به 83 هزار تومان رسیده است.

راه اندازی خودپرداز غیرنقدی
گفته می شود: محمود حسن زاده، مدیرعامل شرکت پست بانک  از راه اندازی پروژه های بانکداری 
الکترونیک خبر داد و گفت: نصب و راه اندازی دستگاه خودپرداز غیرنقدی )کش لس( برای نخستین  بار 
به اجرا درآمده است. همچنین پروژه موبایل بانکی و دستگاه خوددریافت از دیگر پروژه هایی است که در 

راستای توسعه خدمات بانکداری الکترونیک همزمان با دهه فجر بهره برداری شده است.

مهلت دریافت دارو 72 ساعته شد
گفته می شود: محمد توانایی مدیرکل درمان غیر مستقیم تأمین اجتماعی مهلت تحویل نسخ دارویی 
و دریافت دارو از داروخانه های ملکی را 72 ساعت و مهلت مراجعه بیماران برای دریافت خدمات پاراکلینیک 

را 30 روز پس از تجویز توسط پزشکان فعال در همان مراکز درمانی سازمان تأمین اجتماعی اعلام کرد.

جزئیات افزایش قیمت گاز خانگی
گفته می شود: افزایش 20 درصدی قیمت گاز مصرفي بخش خانگی در اجرای مرحله دوم قانون 
هدفمندی یارانه ها صورت گرفته و قیمت ها در هر پله از پلکان 12 گانه 14 تومان به ازای هر مترمکعب 
بیشتر شده است. بهاي گاز مصرفي متناسب با اقلیم هاي پنجگانه تنظیم شده است و در برگه هاي  قبض 

هم اطلاع رساني مي شود.

خودروسازچینی به دنبال فوتبالیست  ایرانی
گفته می شود: باشگاه لیفان موتورز چونچینگ از زیرساخت های مناسبی برای حضور در رقابت های 
حرفه ای فوتبال چین برخوردار است و با جذب چند بازیکن ارزشمند از فوتبال ایران درصدد هستیم تا در 

برخی از پست ها این تیم را تقویت کنیم.

افشاگری تازه استقلال در راه است
گفته می شود: اختلاف نظرهایی که بین مدیریت کنونی و قبلی استقلال بر سر دریافت مطالبات خود 
از سازمان لیگ به وجود آمده است، مسئولان کنونی آبی پوشان پایتخت تصمیم به بررسی کامل این ماجرا 
و افشاگری برای هواداران و اهالی فوتبال گرفته اند. بر این اساس باشگاه استقلال یک ذی حساب جدید را 
مامور بررسی کامل اسناد و حساب و کتاب های فصل گذشته آبی پوشان پایتخت با سازمان لیگ کرده و 
قرار است طی روزهای آتی گزارش کامل وی در اختیار مدیریت باشگاه استقلال قرار گیرد تا آنها با انتشار 
آن نسبت به اظهارات مطرح شده از سوی سازمان لیگ و مدیریت پیشین باشگاه به نوعی افشاگری کنند.

احداث مسکن برای زوج های جوان از سال ۹4
گفته می شود: سید محمد پژمان معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه در حال حاضر 
سوداگری در زمینه مسکن و زمین تعطیل است، گفت: برای زوج های جوان از سال 94 احداث مسکن 

مهر آغاز و باید سالانه بیش از 1 میلیون مسکن برای آنان احداث شود.

یک مدیر دیگر پرسپولیسی درآستانه بازداشت
گفته می شود: بعد از بازداشت حمیدرضا سیاسی مدیرعامل باشگاه پرسپولیس به خاطر شکایت 
اسپانسر قبلی صحبت از بازداشت و احضار دیگر مدیران مربوط به این باشگاه هم مطرح شد. طبق شنیده 
ها یکی دیگر از مدیران سابق پرسپولیس نیز به زودی باید پاسخگوی اتهامات خود باشد و احتمالا به 
زودی بازداشت می شود. جالب است بدانید یکی از سرمربیان مطرح سابق پرسپولیس هم برای این که 
از این بازداشت جلوگیری کند بارها با شاکی پرونده تماس گرفته تا از این شکایت صرف نظر کند اما این 

اتفاق رخ نداده است.

ابلاغ افزایش تسهیلات مسکن مهر به بانک ها
گفته می شود: وزارت راه و شهرسازی و بانک مسکن طی نامه ای جداگانه پرداخت تسهیلات 30 
میلیون تومانی مسکن مهر را به ادارات راه و شهرسازی، بنیاد مسکن، شهرهای جدید و شعب بانک مسکن 
ابلاغ کردند. بنابراین گزارش در دستور العملی که به تازگی میان وزارت راه و شهرسازی و بانک مسکن 
توافق و تدوین شده است تسهیلات 30 میلیون تومانی به پروژه هایی تعلق خواهد گرفت که بیش از 75 
درصد پیشرفت فیزیکی داشته باشند و پروژه های آنها نیز فعال باشد. بر اساس این گزارش فعال بودن 

پروژه ها با تأیید بانک خواهد بود.

زمان پیشنهادی وزارت کشوربرای انتخابات مجلس
گفته می شود: محمدحسین مقیمی معاون سیاسی وزیر کشور گفت: برای برگزاری انتخابات مجلس 
شورای اسلامی نامه ای از سوی وزارت کشور به شورای نگهبان منعکس شده تا هر وقت که شورای نگهبان 
تاریخ آن را اعلام کرد، این انتخابات برگزار شود. وی گفت: پیشنهاد ما برای برگزاری انتخابات سال آینده 

مجلس شورای اسلامی اواخر اسفند ماه سال آینده است.

نظر معاون وزیر ورزش درباره پرسپولیس
گفته می شود: امیررضا خادم درباره شرایط باشگاه پرسپولیس و احتمال ایجاد تغییر در کادر فنی این 
تیم، اظهار کرد: من هم از شرایطی که امروز باشگاه پرسپولیس دارد، متاسفم. باتوجه به تمام تمهیداتی که 
از ابتدای فصل فراهم شد، بیش از 20 میلیارد تومان در این 11 ماه هزینه شده است. همه این پول ها از 

سمت بخش خصوصی آمد و دولت ریالی هزینه نکرد ولی ماحصل آن نتیجه خوبی نبوده است.

دیپلمه ها می توانند شورایار شوند
گفته می شود: عضو هیئت رئیسه شورای شهر تهران گفت: در جلسه ای که صبح دیروز در ستاد 
شورایاری ها برگزار شد در خصوص حضور افراد دیپلمه در انتخابات شورایاری ها، تصمیم گیری شد. 
ابوالفضل قناعتی با اشاره به جزئیات جلسه روز یکشنبه شورای شهر تهران گفت: در این جلسه که با حضور 
اعضای ستاد مرکزی نظارت بر انتخابات شورایاری ها برگزار شد، قرار شد مدرک تحصیلی تعدیل و دیپلمه 

ها نیز بتوانند در انتخابات شرکت کنند بنابراین یک هفته به زمان ثبت نام افزوده شد.

 »مارلبرو« صهیونیستی است یا نه؟!
گفته می شود: حسین طلا نماینده مردم تهران در مورد آخرین اخبار از موضوع صهیونیستی بودن 
سیگار مارلبرو در کمیته های مربوطه رسیدگی به این موضوع گفت: در مورد صهیونیستی بودن سیگار 
مارلبرو بین دستگاه ها اختلاف نظر وجود دارد. وی افزود: اگر سیگار مارلبرو صهیونیستی باشد، قطعا نباید 
هیچ مجوزی برای صادرات به کشور داشته باشد ولی این جای سوال دارد که با این وجود، چرا این سیگار 
به راحتی در کشور توزیع می شود. طلا ادامه داد: سوال دوم اینکه که چرا رژیم صهیونیستی و قاچاقچیان 
از محل فروش این سیگار در حال کسب سود و درآمد هستند، ولی ما پشت سر هم تکرار می کنیم که 

اجازه واردات به این سیگار را نمی دهیم. پس این چه قانونی است؟

 دعوت حزب  اصلاح  طلب برای راهپیمایی
گفته می شود: حزب ندای ایرانیان در آستانه سالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی ایران در 
بیانیه ای با تاکید بر اینکه 22 بهمن روز وحدت ملی همه ایرانیان است، از همه سلیقه های سیاسی و اقشار 

مردم برای حضور در راهپیمایی این روز، دعوت کرد.

فعالان قرآنی شناسنامه می گیرند
گفته می شود: کوششی مدیر عامل اتحادیه مؤسسات قرآنی مردمی کشور از گردآوری اطلاعات 
فعالان قرآنی برای تدوین شناسنامه جامع قرآنی کشور خبر داد و گفت: هم  زمان با دهه فجر روند 

ساماندهی فعالان قرآنی و تدوین شناسنامه جامع قرآنی کشور آغاز شده است.

    هیچ دشمنی برای انسان

 ستمگرتر از نفس او نیست.

گزارشی از یکصد و نهمین جلسه رسمی شورای اسلامی شهر قم :

از افزایش ۱55 میلیاردی بودجه قم تا برکات جلسات شورا
اخبار

جانشین فرماندهي انتظامي استان قم :

باشگاه هاي ورزشي قم 
سالم سازي می شوند

ایمان: جانشین فرماندهي انتظامي استان قم گفت: آسیب شناسي 
باشگاه هاي ورزشي استان با رویکرد سالم سازي آن ها باید در 

دستور کار نهاد هاي متولي قرار گیرد. 
سرهنگ حمید رضا اسدي در نشست تخصصي سالم سازي اماکن ورزشي 
که در اداره کل ورزش و جوانان استان برگزار شد، اظهار داشت: بایستي در 
جلسات شوراي فرهنگي، وضعیت تمامي باشگاه هاي استان اعم از خصوصي 

یا دولتي به منظور سالم سازي و فرهنگ سازي بررسي شود. 
وي تصریح کرد: باید کمیته نظارت بر سلامت اماکن ورزشي نیز با استفاده 
از کارشناسان خبره تشکیل شود تا بر سامان دهي و پاکسازي فضاهاي ورزشي 

نظارت کنند. 
جانشین فرماندهي انتظامي استان در ادامه با اشاره به ایجاد کارگاه هاي 
آموزشي براي مدیران و مربیان باشگاه ها، خاطرنشان ساخت: افراد با گذراندن 
این کارگاه هاي آموزشي و دریافت گواهي نامه از این دوره ها، مي توانند نسبت 

به تمدید و صدور پروانه براي باشگاه خود اقدام کنند. 

رئیس پلیس راهور استان قم  اعلام کرد :

محدودیت هاي ترافیکي روز 22 بهمن 
 ایمان: رئیس پلیس راهنمایي و رانندگي فرماندهي انتظامي 
استان قم از اعمال محدودیت هاي ترافیکي در مسیرهاي منتهي به 

حرم مطهر حضرت معصومه )س( در روز 22 بهمن خبر داد. 
سرهنگ کرم الله حسیني اظهارداشت: به منظور برگزاري هرچه باشکوهتر 
راهپیمائي یوم الله 22 بهمن، ممنوعیت و محدودیت تردد در مسیرهاي 

منتهي به حرم مطهر حضرت معصومه )س( قم اجرا مي شود . 
رئیس پلیس راهور استان این محدودیت ها را به شرح ذیل اعلام کرد. 

- از ساعت 2400 سه شنبه بیست و یکم بهمن ماه توقف هرنوع وسیله در 
محل تجمع و مسیرهاي عبور ممنوعیت دارد، در صورت پارک با جرثقیل به 

محل دیگري منتقل مي شود.  
- از ساعت 7 محدودیت تردد در محل هاي ذیل برقرار مي شود: 

-از سه راهي ارم به طرف خیابان ارم 
- از میدان روح ا... به تقاطع شهدا 

-ازمیدان جانبازان به طرف تقاطع شهدا 
-از تقاطع شهید مصطفي خمیني به طرف تقاطع حجتیه 

- ازپل نیروگاه)زیرپل وراستگرد روي پل( به طرف خیابان اراک 
- ازچهارراه غفاري به طرف سه راهي خورشید 
– از پل شهید رجائي به میدان شهید مطهري  

- از پل علیخاني به طرف میدان مطهري 
- از میدان سعیدي به طرف خیابان امام 

- از چهارراه غفاري به طرف میدان مطهري 
- از تقاطع عماریاسر-آذر به سمت سه راه بازار 

- از میدان جهاد به سمت چهارراه بازار 
 -کلیه کوچه هاي منتهي به خیابان ارم و خیابان شهداء)صفائیه( .

سرهنگ حسیني در پایان از کلیه شهروندان خواست، از تردد در مناطق 
اشاره شده در طرح خودداري و با ماموران راهنمائي و رانندگي همکاري لازم 

به عمل آورند.

رئیس پلیس فتا استان قم  اعلام کرد :

اعتماد به شاگرد 
عامل برداشت ازحساب معلم

 ایمان :رئیس پلیس فتا استان قم  گفت :فردي که از حساب بانکي 
معلم خود به صورت غیرمجاز از طریق اینترنت برداشت کرده بود 

شناسایي ودستگیر شد . 
سرهنگ حسن محمد رضایي اظهارکرد: با شکایت یک معلم در یکي از 
کلانتري هاي استان قم مبني بر اینکه شخص ناشناسي از حساب وي برداشت 
کرده است با توجه به حساسیت موضوع شناسایي متهم این پرونده در دستور 

کار پلیس فتا استان قرار گرفت. 
وي گفت: در ادامه کارشناسان پلیس فتا استان با انجام اقدامات فني و 

تخصصي متهم را شناسایي و دستگیر کردند. 
سرهنگ محمد رضایي" افزود: با حضور شاکي در پلیس فتا استان و 
مواجهه حضوري با متهم اظهارکرد وي یکي از شاگردانش است و متهم نیز 
با دیدن ادله مرتبط با جرم چاره اي جز بیان حقیقت نداشت و ضمن اظهار 

پشیماني، به بزه انتسابي اعتراف کرد. 
رئیس پلیس فتا استان قم در خاتمه با بیان اینکه نهایتاً متهم به همراه 
پرونده تشکیل شده تحویل مرجع قضایي استان شد در هشداري به شهروندان 

خواست، اطلاعات حساب شان را در اختیار دیگران قرار ندهند.

گزارش: صدرالدین فلاح

یکصد و نهمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی 
شهر قم صبح دیروز در سالن جلسات شورا تشکیل شد.

در ابتدای جلسه مصطفی سعادت طلب رئیس کمیسیون 
امور زیربنایی شورای شهر قم به قرائت لوایح این کمیسیون 
پرداخت؛ بیشتر لوایح در مورد توافقات شهرداری با اشخاص 
حقیقی و حقوقی به منظور واگذاری یا خرید قطعات مختلف 
زمین و ملک بود که اعضا در مورد آنها بحث و تبادل نظر کرده 

و آرای خود را اعلام کردند.
پیامبر  بلوار  حاشیه  در  پلاک  قطعه  یک  واگذاری 
اعظم)ص( به بنیاد تعاون ارتش و واگذاری زمین با حفظ 
مالکیت به هیئت محبان حضرت علی)ع( در شهرک فاطمی 
به شرط شروع عملیات اجرایی تا یک سال از جمله این لوایح 

بودند که به تصویب رسیدند.
نکته جالب سخن سعادت طلب در این زمینه بود که 
گفت: از برکات جلسات شورا این است که هر هفته زمینی 

برای کارهای فرهنگی واگذار می شود.
در ادامه اما عباس ذاکریان رئیس کمیسیون خدمات 
شهری شورای شهر قم با تاکید بر فعالیت های فرهنگی 
عنوان کرد: ایجاد بازارچه های محله ای هم یکی از اولویت های 
شهری است؛ هر کس به شورا مراجعه می کند با حفظ 
نیازهای  برای  ولی  می شود،  واگذار  زمین  او  به  مالکیت 
اساسی شهروندان، زمین در اختیار مناطق خود شهرداری 

قرار نمی گیرد.
وی افزود: اگر می خواهیم وانت بارهای دوره گرد را از سطح 
شهر حذف کنیم، باید نسبت به واگذاری زمین برای احداث 

بازارچه های محله ای اقدام کنیم.
اولویت های توسعه شبکه معابر در سال 94

اساس  بر   94 سال  در  تعریض  توسعه  اولویت بندی 
نقشه های از پیش تهیه شده لایحه بعدی بود.

برای  اولویت   13 گفت:  زمینه  این  در  سعادت طلب 
شهرداری در سال 92 به همین منظور مشخص شد؛ خیابان 
شهید روحانی 100 درصد پیشرفت فیزیکی داشته و دیگر 
موارد اولویت دار هم هر یک دارای درصدهای متغیری از 

پیشرفت هستند که البته هیچ یک کاملا تکمیل نشده اند.
وی افزود: بلوار مرجعیت حد فاصل انسجام تا شهرک 
امام  بلوار  تا  بلوار جمهوری حدفاصل پل 9 دی  مهدیه، 
حسین)ع(، بلوار شهید کریمی و کبیری حدفاصل جمهوری 
اسلامی تا شهرک قائم، بلوار زینبیه حدفاصل خیابان امام 
خمینی)ره( تا بلوار امام موسی صدر، ادامه بلوار زائر تا 100 
متری ورودی پردیسان در بستر رودخانه، ادامه خیابان کارگر 
حدفاصل سوم خرداد تا خیابان کشاورز، 30 متری احداثی 
موازی بلوار غدیر، بلوار فردوسی حدافاصل حکیم تا دبیرستان 
هدایتی، خیابان استاد فقیهی حدفاصل خیابان باجک تا 
ساحلی، فاز 5 عمار یاسر، خیابان شهید روحانی حدفاصل 
15خرداد تا کمربندی و ادامه خیابان فردوسی در منطقه 
دو حدفاصل بلوار دانش تا بلوار امام رضا)ع( نیز اولویت های 
توسعه شبکه معابر در سال 94 هستند که امیدواریم این 

موارد در سال آینده تکمیل شوند.
وحید شایسته نیک از اعضای شورا در مورد این فهرست 
اجرای  از  مانع  لیست  این  اولویت بندی خاطرنشان کرد: 
عملیات عمرانی در سایر موارد توسط سرمایه گذاران بخش 

خصوصی نیست.
محسن عابدینی پور هم با تاکید بر اولویت بندی های 
مختلف برای توسعه شبکه معابر در قم گفت: تهیه این 
فهرست فی نفسه کار خوبی است ولی می توانیم اولویت های 
یک، دو و سه تعیین کنیم؛ برخی از این معابر به روگذر 
یا دیگر ابنیه نیاز دارند که هر یک مشخصات خاص خود 

را دارند.
هر یک از اعضا از جمله رئیس شورا نظرات خود را در 
مورد هر یک از اولویت ها یا مجموعه این فهرست ابراز کردند 
و در نهایت رأی گیری صورت گرفت که این لایحه هم به 

تصویب رسید.
در ادامه جلسه، حجت الاسلام سعید روحانی، رئیس 
کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورا تنها طرح مربوط به این 

کمیسیون را قرائت کرد.
وی گفت: موسسه نهضت ملی صرفه جویی درخواست 
کمک نقدی داشت که یک بار این درخواست در کمیسیون 
فرهنگی بررسی و مصوب شد که پنج میلیون تومان کمک 

به این موسسه صورت بگیرد به شرطی که اساسنامه داشته 
باشد، اما در نهایت دیدیم این لایحه از کمیسیون دیگری 

سر درآورد.
روحانی با بیان اینکه مصوبه کمیسیون دیگر، مخالفت 
با کمک نقدی بوده است، عنوان کرد: باز هم لایحه به 
کمیسیون فرهنگی ارجاع داده شد و هیئت مدیره موسسه 
هم اساسنامه خود را ارائه کردند که باز هم رأی کمیسیون 

فرهنگی، کمک 5 میلیون تومانی است.
رأی گیری برای تصویب نظر کمیسیون فرهنگی صورت 

گرفت و رأی اعضای شورا به این طرح مثبت بود.
ولی الله بیاتی رئیس شورای اسلامی شهر قم در ادامه 
و  اشاره  مکارم شیرازی  آیت الله  با  اعضای شورا  دیدار  به 

توضیحاتی را پیرامون این مسئله ابراز کرد.
حجت الاسلام سیدمحمد آتش زر رئیس کمیسیون برنامه 
و بودجه در ادامه به قرائت لوایح و طرح های این کمیسیون 

پرداخت.
تصویب اصلاحیه قانون بودجه 93 شهر قم

 1393 بودجه  در  اصلاحیه  مجوز  اخذ  گفت:  وی 
شهرداری قم نخستین لایحه است؛ بودجه سال جاری 868 
میلیارد تومان بوده که البته 155 میلیارد تومان آن وام یا 
همان افزایش است؛ 50 میلیارد تومان مربوط به قطار شهری 
بوده که انجام شده ولی در افزایش بودجه لحاظ نشده است، 
از دیگر موارد افزایش می توان به 15.5 میلیارد تومان افزایش 
سرمایه در بانک شهر، 15 میلیارد تومان برای ادامه تملک در 
بلوار جمهوری اسلامی، غرامت ملک 20 میلیارد تومان، 30 
میلیارد تومان ویژه پیمانکاران و 25 میلیارد تومان به منظور 

احداث رمپ و لوپ های پل 9 دی اشاره کرد.
آتش زر با بیان اینکه با افزایش 155 میلیارد تومان در 
البته  عنوان کرد:  است،  موافقت شده  تلفیق  کمیسیون 
مجوزهای مورد به مورد، 145 میلیارد تومان هستند؛ برای 
رفع این اختلاف باید غرامت ملک 10 میلیارد تومان افزایش 

یابد.
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه همچنین تصریح کرد: با 
افزایش هزینه های جاری مخالف بوده  و هستیم و به همین 
دلیل تا آنجا که امکان داشته از این هزینه ها کاسته ایم، ولی 
به اجبار، 20 میلیارد تومان به بودجه جاری افزوده شد 
البته شهرداری باید در سال آینده حتما کاهش در بودجه 

هزینه های جاری را لحاظ کند.
وی ادامه داد: 10 میلیارد تومان درخواست شهرداری 
برای افزایش هزینه های جاری بوده که شورا با یک میلیارد 

تومان آن موافقت کرده است.
آتش زر با بیان اینکه بر اساس یک بند قانونی، این وام ها 
و تسهیلات خط اعتباری هستند، گفت: به همین دلیل 
شهرداری نمی تواند این مبالغ را در حساب خود قرار دهد اما 
این امکان را دارد که هرگاه تملکی صورت گرفت، از این خط 

اعتباری برای پرداخت غرامت ها استفاده کند.
تومان  میلیارد  به 19  اشاره  با  اما  ملکی  محمدرضا 
بدهکاری شهرداری به مردم بابت تملک ها خاطرنشان کرد: 
پیشنهاد می کنم از محل همین خطوط اعتباری، شهرداری 
بدهی های خود را به مردم تا پیش از پایان سال پرداخت کند.

نظر آتش زر و همچنین بختیاری، نایب رئیس شورا این 

بود که در این لایحه بحث تملکات قدیمی و جدید وجود 
ندارد و از همین محل می توان بدهی های گذشته را نیز 

پرداخت کرد.
در نهایت رأی گیری در این زمینه صورت گرفت و لایحه 

مذکور به تصویب رسید.
تشکیل کمیته در شورا برای بررسی پرداخت 

حق تلاش به کارکنان شهرداری
پس از آن بحث در مورد پرداخت حق تلاش به کارکنان 
و مدیران شهرداری بالا گرفت؛ گروهی بر این عقیده بودند 
که حق تلاش حتما پرداخت شود و افراد دیگری همچون 
آتش زر رئیس کمیسیون برنامه و بودجه خواهان حذف این 
مورد و پرداخت از محل صرفه جویی های شهرداری بودند؛ در 
نهایت با رأی اعضای شورا مقرر شد کمیته ای برای بررسی 
میزان  به چه  اینکه چه کسانی در شهرداری  و  موضوع 
پاداش و حق تلاش دریافت کنند، تعیین شود که باز هم 
با رأی گیری پنج نفر یعنی آقایان عابدینی پور، شایسته نیک، 

ذاکریان و رعیت پور و آتش زر عضو این کمیته شدند.
لایحه بعدی که از سوی شهرداری ارائه شده بود، اخذ 
مجوز ثبت و ضبط فعالیت های عمرانی سازمان عمران و 

نوسازی در دفاتر و حساب های شهرداری بود.
زین العابدین قراچورلوی عضو کمیسیون برنامه و بودجه، 
نظارت حقوقی و ماده صد و 77 شورای اسلامی شهر در 
مورد این لایحه گفت: در حال حاضر همه مراحل کارها در 
سازمان عمران و نوسازی صورت می گیرد، ولی این سازمان 
نمی تواند به دلیل منع قانونی، سند لازم را صادر کند بنابراین 
لایحه شهرداری ناظر به این موضوع است که سازمان عمران 
و نوسازی همه عواقب را بر عهده بگیرد و سندها را صادر کند.

حجت الاسلام آتش زر در ادامه خاطرنشان کرد: نظر بر 
این است که این لایحه به کمیسیون حقوقی و نظارت ارجاع 
داده شود تا از نظر حقوقی هم بررسی های لازم صورت بگیرد.

برخی اعضای شورا خواستار حضور مشاور حقوقی شورا 
در صحن علنی شدند تا در این موارد نظرات حقوقی خود را 
ابراز کند و اعضا با اطلاع کامل به لوایح و طرح ها رأی بدهند.

عباس ذاکریان رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای 
شهر هم در ادامه جلسه گفت: سازمان عمران و نوسازی اجرا 
کننده پروژه های شهرداری در بسیاری موارد است و مبالغی 
هم از سوی شهرداری به این سازمان پرداخت می شود که 
به عنوان درآمدهای اتفاقی، مشمول مالیات می شوند، ولی 
اگر این مبالغ هم در دفاتر شهرداری به ثبت برسند، آنگاه 

مشمول معافیت مالیاتی شهرداری خواهد شد.
در پایان، نظر اعضای شورا این بود که لایحه مذکور به 

کمیسیون نظارت و حقوقی ارجاع داده شود.
آتش زر به مصوبه 30 تیرماه سال جاری در شورای 
شهر اشاره کرد و گفت: واگذاری زمینی در بلوار جمهوری 
اسلامی با تشریفات قانونی و با قیمت کارشناسی آموزشی 
به موسسه قرآنی مصباح الهدی مصوب شده بود که البته 
شهرداری لایحه  جدیدی مبنی بر واگذاری زمین با حفظ 
مالکیت به همین موسسه ارائه کرده که نظر کمیسیون 
برنامه و بودجه، همان مصوبه قبلی است و شهرداری باید 
به  نهایت  را دریافت کند.نظر کمیسیون در  پول زمین 

تصویب رسید.

ایمان: جزئیات سهمیه های استانی تسهیلات بافت 
فرسوده ) تا سقف 50 میلیون تومان( و وام ودیعه مسکن 
) تا سقف 20 میلیون تومان( منتشر شد که در همین 
راستا استان قم با 132 سهمیه احداث واحد مسکونی و 
26 سهمیه وام ودیعه مسکن، در رتبه نوزدهم از بین 31 

استان کشور قرار دارد. 
پرداخت وام بافت فرسوده از ابتدای بهمن ماه شروع شده و 
سهمیه هر استان برای اختصاص وام تسهیلات ساخت مسکن 
در بافت فرسوده و وام ودیعه مسکن مشخص شده است که بر 
این اساس، استان خوزستان بیشترین سهمیه را با 220 سهمیه 
احداث واحد مسکونی و استان چهارمحال و بختیاری با 98 

سهمیه احداث کمترین سهمیه را به خود اختصاص داده اند.
همچنین بیشترین سهمیه پرداخت وام ودیعه مسکونی 
برای استان خراسان شمالی و کمترین سهمیه برای استان های 

چهارمحال و بختیاری، سمنان و خراسان جنوبی در نظرگرفته 
شده است.

همچنین براساس ضوابط پرداخت تسهیلات بافت فرسوده 
به ازای هرواحد مسکونی در کلان شهرها 50 میلیون تومان، در 
مراکز استان ها و شهرهای بالای 200 هزار نفر 40 میلیون تومان 
و سایر شهرها 30 میلیون تومان است و حداکثر تا 80 درصد 
هزینه های ساخت مسکن بدون در نظرگرفتن متراژ واحدها 

پرداخت می شود.
تعداد مراحل اعطای تسهیلات در مرحله مشارکت مدنی 
برای احداث براساس پیشرفت کار و مطابق گزارش ارزیابی 
پایان  شود:  می  پرداخت  مرحله   4 در  حداکثر  کارشناس 
فونداسیون 15 درصد، پایان اسکلت و سقف 25 درصد، پایان 
سفت کاری 35 درصد و پایان نازک کاری 25 درصد. مدت 
تسهیلات مشارکت مدنی 2 سال و اجاره به شرط تملیک 10 

سال است. براساس این گزارش متقاضیان دریافت تسهیلات 
ودیعه مسکن باید از سوی مدیرعامل شرکت عمران و مسکن 
سازان استان یا شهردار هر شهر، مستقیم به مدیریت های شعب 

استان ها معرفی می شوند.
سهمیه کلیه استان ها در مجموع تعداد 5 هزار واحد واحد 
مسکونی و تسهیلات ودیعه مسکن نیز به مالک معرفی شده و 
حداکثر به تعداد یک هزار مورد تسهیلات است. سقف تسهیلات 
ودیعه مسکن در کلان شهرها 20 میلیون تومان و شهرهای بالای 
200 هزار نفر 15 میلیون تومان و سایر شهرها 10 میلیون تومان 
است. همچنین مدت تسهیلات مسکن اسکان موقت مالک 
معادل مدت مشارکت مدنی و حداکثر 2 سال در 24 قسط 
مساوری ماهانه است. پس از پایان مشارکت مدنی و قبل از انعقاد 
قرارداد اجاره به شرط تملیک باید قرارداد جعاله تسویه شود. نرخ 
سود دوران اجاره به شرط تملیک و ودیعه اسکان موقف مالک 

برابر با نرخ عقود مبادله ای و نافذ در زمان قرارداد و در حال حاضر 
22 درصد است.

بر اساس این گزارش، سهمیه بانک ها هم برای ارایه تسهیلات 
مشخص شد که سهم بانک ملی 15 هزار، صادرات 14 هزار، 
تجارت 13 هزار، ملت 15 هزار، سپه 5 هزار، رفاه کارگران 5 
هزار و پست بانک هم یک هزار عدد تسهیلات تعیین شده است، 
همچنین سهم بانک های اقتصاد نوین 30 هزار، کارآفرین30 هزار، 
پارسیان 10 هزار، سامان 20 هزار، پاسارگاد 30 هزار، گردشگری 
10 هزار، سرمایه 5 هزارو سینا 10 هزار عدد تسهیلات نوسازی 

بافت فرسوده خواهد بود.
سهم بانک شهر30 هزار فقره، سهم بانک دی 5 هزار، حکمت 
ایرانیان 10 هزار، ایران زمین 10 هزار، انصار 10 هزار، خاورمیانه 
10 هزار و قوامین هم 12 هزار سهمیه احیای نوسازی بافت 

فرسوده و ناکارآمد شهری را می پردازند.

به مناسبت ایام ا... دهه فجر نمایشگاه دستاوردها و عملکرد اداره کل 
دامپزشکی استان قم به روایت تصویر و به همت روابط عمومی این اداره 

کل برپا شد.
مدیر روابط عمومی اداره کل دامپزشکی استان قم در حاشیه برپایی نمایشگاه در  
گفتگو با خبرنگار ما  گفت:  هدف از بر پایی این نمایشگاه در ایام سی و ششمین 
سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی ایران؛ این بودکه شهروندان قمی و نهادهای مسئول از 

فعالیت های شبانه روزی این اداره کل  مطلع و آگاه شوند.
رضا اصفهانی افزود:  این فعالیت ها در غالب 50 عکس از روز شنبه 18 بهمن 
ماه در محوطه این اداره کل برپاشده است و تا سه شنبه 21 بهمن ماه ادامه خواهد 

داشت .
وی ادامه داد: مسئولان و دستگاه های اجرایی و همچنین عموم مردم می توانند 
صبح ها از ساعت 7/30 لغایت 14 و بعد از ظهرها از ساعت 16 لغایت 17/30 از این 

نمایشگاه بازدید نمایند.

مدیر روابط عمومی دامپزشکی استان تصریح کرد: تصاویر واکسیناسیون دام و 
طیور، کشف و ضبط فرآورده های غیر بهداشتی دام و طیور ، نظارت بر کشتارگاه های 
دام و طیور ، نظارت و بازرسی از مراکز بسته بندی گوشت قرمز و سفید و تخم مرغ 
،  نظارت بر عرضه فرآورده های خام دامی حضور ناظران ذبح شرعی در کشتار گاه 
های دام و طیور، نظارت کارشناسان برسکوهای حمل شیر کارخانجات فرآورده های 
لبنی، نظارت بر خودرو حمل دام و فرآورده های آن و نظارت بر ورود و خروج دام به 
استان و غیره از جمله تصاویر به نمایش درآمده می باشد . وی ادامه داد: همچنین در 
این نمایشگاه تصاویری از  جراحی های انجام شده  بر روی  طیور و دام های سبک و 

سنگین توسط دامپزشکا ن نیز به نمایش در آمده است.
گفتنی است: روابط  عمومی دامپزشکی استان در دوره تصدی آقای اصفهانی 
تاکنون موفق به کسب سه عنوان روابط عمومی برتر در بین روابط عمومی های 
سازمان دامپزشکی کشور و همچنین دو رتبه برتر در بین روابط  عمومی های استان 

شده است .

»ایمان« بررسی کرد:

سهم استان  قم از وام 50 میلیونی احداث و 20 میلیونی ودیعه مسکن

به مناسبت ایام دهه فجر بر پا شد:

نمایشگاه فعالیت های دامپزشکی قم به روایت تصویر 

یژه
ش و

گزار


